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Cuvîntarea tovarășului 
NICOLAE CEAUȘESCU 

la consfătuirea de lucru 
de la C.C. al P.C.R.

Dragi tovarăși,

Consfătuirea de lucru, la 
care participă primii secretari 
și secretarii cu problemele
economice și agrare ai comi
tetelor județene de partid și 
alte cadre din economie, pre
cum și activiști ai Comitetu
lui Central, și-a propus să 
analizeze stadiul realizării 
planului de dezvoltare econo- 
mico-socială în 1979, felul în 
care organele și organizațiile 
de partid au acționat pentru 
asigurarea îndeplinirii, în fie
care județ, în fiecare unitate, 
a obiectivelor pe acest an.

în cursul discuțiilor, din ra
poartele prezentate de primii 
secretari și din cuvîntul altor 
tovarăși care au vorbit în ca
drul consfătuirii, s-au eviden
țiat realizările obținute pe pri
mele patru luni ale acestui an. 
Totodată, au fost puse în evi
dență o serie de metode de 
lucru ale organelor și orga
nizațiilor de parti?, ale colec
tivelor de oameni ai muncii
care a.u dus la obținerea unor 
rezultate importante în înde
plinirea prevederilor planului.

Pe primele patru luni ale 
acestui an, planul producției 
industriale s-a realizat, pe 
ansamblu, cu o anumită de
pășire. La producția netă au 
realizat planul 24 de județe, 
între care unele cu o depăși
re importantă. De exemplu, 14 
județe au obținut o depășire 
de peste 3 la sută. Același lu
cru se poate spune și în ce 
privește producția industrială 
globală; planul a fost realizat 
de 25 de județe, dintre care 7 
cu o depășire de peste 3 la 
sută. S-au obținut, de aseme- 
nea, rezultate bune în crește
rea productivității muncii, 22 
de județe realizînd planul, iar 
un număr important depășind 
prevederile planului cu pînă 
la 3 procente — calculat atît 
la producția netă, cit și la pro
ducția globală. Merită sub
liniat și faptul că 22 de ju
dețe au realizat planul de re
ducere a cheltuielilor materia
le, unele realizînd depășiri 
destul de importante: 11 ju
dețe au obținut o reducere de 
peste 5 lei la 1 000 lei produc
ție. De asemenea, 29 județe 
s-au înscris în normele de 
consum stabilite în planul de 
producție, unele realizînd și 
economii importante. Un nu
măr important de județe și-au 
realizat, și chiar depășit, sar
cinile de export. în același 
timp, o serie de județe și-au 
realizat planul de investiții sau 
sînt foarte aproape de reali
zarea lui.

Se poate spune, deci, pe 
baza datelor, a rezultatelor ob
ținute în primele patru luni, 
că acolo unde comitetele ju
dețene, organizațiile de partid 
au desfășurat o muncă orga
nizatorică corespunzătoare 
pentru unirea eforturilor co
lectivelor de oameni ai mun
cii, pentru buna funcționarea 
consiliilor oamenilor muncii 
s-au obținut rezultate bune, în 
unele părți chiar foarte bune. 
Toate acestea demonstrează că 
îndeplinirea sarcinilor de plan 
pe acest an este pe deplin po
sibilă, inclusiv a angajamen
telor suplimentare luate de o 
serie de colective de oameni 
ai muncii, de comitetele jude
țene de partid.

Din păcate, avem și un nu
măr mare de județe și unități 
economice care nu și-au rea
lizat planul la unii indicatori. 
La nerealizarea planului au 
contribuit și neintrarea în pro
ducție a unor capacități, une
le lipsuri în aprovizionare, 
precum și cauze ce depind de 
organele centrale, de ministe
re. însă punînd față în față 
județele care și-au îndeplinit 
și depășit planul și județele 
care nu și-au realizat sarcini
le prevăzute, putem trage con
cluzia că principalele cauze ale 
nerealizării constau în mun
ca defectuoasă și în lipsurile 
serioase ale unor organizații 
județene de partid, ale unor 
organizații de partid din uni
tățile economico-sociale. Aces
tea nu au acționat în mod co
respunzător pentru găsirea so
luțiilor la o serie de probleme
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Pentru economisirea unor importante resurse 
energetice și reducerea iluminatului electric 
prin creșterea timpului de folosire a luminii 
naturale a zilei, este necesara introducerea pe 
timpul verii a unei ore oficiale decalate cu o 
oră in avans față de ora Europei răsăritene. 
Activitățile economice și social-culturale se vor 
desfășura în continuare după aceleași progra
me, folosind lumina naturală cu o oră in plus.

Introducerea orei oficiale de vară va permi
te, totodată, utilizarea mai eficientă a timpului 
de lucru și va crea posibilități mai bune de 
folosire a timpului liber al oamenilor muncii 
in această perioadă a anului.

in vederea stabilirii orei oficiale de vară, 
Consiliul de Stat ai Republicii Socialiste 

România

decretează:
Articol unic. — Pe teritoriul Republicii Socialis

te România se introduce ora oficială de vară, 
decalată cu o oră în avans față de ora Eu
ropei răsăritene.

în anul 1979, ora oficiala de vară se aplică 
de la 27 mai ora zero, care devine ora unu, 
pînă la 30 septembrie, ora unu, care devine 
ora zero.

începînd din anul 1980 intervalul de aplicare 
a orei oficiale de vară se stabilește de la ora 
zero a primei zile de duminică din luna aprilie, 
caîe va deveni ora unu, pînă la ora unu a 
ultimei zile de duminică din luna septembrie, 
care va deveni ora zero.

NICOLAE CEAUSESCU3

Președintele Republicii Socialiste România

Măsuri menite 
electrice, la

După cum se știe, astăzi pe 
pian mondial se pune cu tot 
ma: multă acuitate problema 
eeonoariririi resurselor energe
tice. căutarea si găsirea unor 
not căi de reducere a consumu
lui de energie electrică inscriin- 
du-te ia suita acestor preocu
pări ea o pr.critate ciajenă. în 
aeeC sens. schimbarea orei ob
oaie in timpul verii constituie 
• metodă verificată, care «-a 
doeedri a fi deosebit de eficien
tă. De nw narează acest lucru ex
periența mar târî, cum aint An- 
gLa. Belgia. Polonia. Franța. 
CebmȘvraca. SlUA. Italia «i 
altele care, aplicind această me
todă au oberin fr*«emna:e eco- 
rxcu: 3» enerșȘe electrică. Stu
ck» la concluzia că pnn transla- 
rea inzregti din timpul
verii cu o oră ia avan? se oct 
obtuse reducerea puterii absor
bite la virful de sarcină de sea
ră precum să realizarea de ero

de energie electrică ti 
rr de coenbustibd.
eastă ordine se cere re- 
«Ptixi că schimbarea orei 

cu impietează cu ni-
a arriv-.:ăpjor economice, viata 
pețKliaLes urmindu-$î cursul 
dopâ aceiași program. Modifi-* 
tarea orei oficiale urmărește ca 
o parte a activităților, in spe
cial cele casnice, social-cultura

să ducă la economisirea energiei 
sporirea eficienței economice
le și distractive, care au loc în 
raport de ora oficială să se des
fășoare in perioada care bene
ficiază de lumină naturală. Ceea 
ce duce, implicit, la reducerea 
intervalului de timp în care se 
utilizează iluminatul artificial.

Motivele care stau la baza 
decretului prezidențial cu pri
vire la devansarea fusului orar 
sini integral validate de calcule 
economice. Astfel, se estimea
ză câ prin aplicarea măsurilor 
corespunzătoare prevederilor de
cretului in anul 1980 se va realiza 
o economie de circa 190 mii. 
KWh. echivalentă cu circa 70 000 
tone combustibil convențional și 
o reducere a puterii la orele de 
virf ce sarcină cu 250—400 MW.

Potrivit Decretului prezidenți
al se are in vedere ca intervalul 
de aplicare a orei oficiale de 
vară sâ înceapă in fiecare an de 
la ora zero a primei zile de du
minică din luna aorilie. care va 
deveni ora unu. Dină la ora unu 
a ultimei zile de duminică din 
luna septembrie, care va deveni 
ora zero. Acest interval cores
punde cu cel adoptat de majori
tatea țărilor europene care au 
introdus ora de vară.

în mod excepțional, pentru 
anul 1979 se propune introdu
cerea orei de vară începînd cu 
data de 27 mai, ora zero.

înțelegînd cu înaltă responsa
bilitate politică, patriotică și ci
vică semnificația acestor măsuri, 
al căror scop unic este creșterea 
eficienței economice, mai buna 
gospodărire a resurselor energe
tice ale țării, se impune din 
partea tuturor factorilor să ia 
măsurile optime care să permită 
trecerea la noul fus orar fără să 
se producă vreo perturbare a 
activităților economico-sociale. 
De asemenea, in perioada ime
diat următoare este necesar să 
se desfășoare o intensă și amplă 
activitate politică prin care sase 
asigure ca toți oamenii muncii, 
toți tinerii să fie pe larg infor
mați asupra motivelor și avan
tajelor introducerii orei oficiale 
de vară, convinși de justețea și 
importanța prevederilor cuprinse 
în decretul prezidențial, a căror 
aplicare se înscrie în cadrul 
amplelor măsuri pe care parti
dul și statul nostru le-au adoptat 
pentru economisirea energiei 
electrice, importantă resursă a 
țării de a cărei bună gospodări
re depinde progresul general al 
României.

Deci. începînd cu data de 27 
mai, ora zero, vom da cu toții 
ceasul înainte cu o oră. Un sim
plu gest care echivalează în bu
getul țării cu o economie de 
zeci de milioane KWh. O eco
nomie în folosul țării, al fiecă
ruia dintre noi.

ridicate de procesul complex 
al dezvoltării economice și so
ciale.

Chiar și Depunerea In func
țiune a unor capacitâti este le
gată de lipsuri in desfâs-rarea 
activității de producție, de 
faptul că întreprinderile pro
ducătoare de utilaje n-au 
îndeplinit la timp progra
mul de livrare. iar unită
țile Ministerului Construc
țiilor Industriale nu și-au 
realizat sarcinile ce Ie reve
neau. în cadru! consfătuirii 
s-au dat o serie de exemple in 
această privință. Sînt cunoscu
te asemenea lipsuri care au 
determinat aminarea punerii 
în funcțiune a noi capacități 
de producție.

Consider de aceea necesar 
ca organizațiile de partid ju
dețene, municipale, orășenești, 
organizațiile de partid din u- 
nitățile economice să tragă 
toate concluziile din lipsurile 
manifestate în primele patru 
luni ale acestui an și să ia ma
suri hotârîte pentru desfășu
rarea normală a întregii acti
vități economice.

Trebuie lichidate rapid lip
surile și răminerile în urmă 
în realizarea investițiilor, 
avînd în vedere că orice ne- 
realizare a planului de inves
tiții are repercusiuni nu nu
mai pentru activitatea din 
acest an. ci și pentru cea din 
anul viitor și chiar din cinci
nalul viitor. înlăturarea nea
junsurilor în activitatea din 
domeniul investițiilor trebuie 
să preocupe foarte serios toate 
organele și organizațiile- de 
partid, toate colectivele de 
oameni ai muncii, asigurîn- 
du-se recuperarea rapidă a 
rămînerilor în urmă și înfăp
tuirea în cele mai bune con- 
dițiuni a planului pe acest an.

celelalte orcane cer.traJe. care 
treomau sâ asigure sotapoca-
rea la timp a probtesnek^ â>

ale tuturor eerințeâor desfășu
rării oormaSe a producțxL 
Desigur, miircrrele au con
tribuția k>r și-la realiză rile 
județelor, la succesele obținu
te în ansamblu. dar in activi
tatea lor s-au manifestat și 
defecțiuni cu implicații serioa
se asupra producției. Există 
astfel in ministere manifestări 
de birocratism. de lipsă de 
răspundere, practica de a fa
ce promisiuni, de a da asigu
rări că lucrurile se soluționea
ză, de a se întocmi tot felul 
de planuri de măsuri, dar de 
a nu acționa practic și con
cret, de a nu urmări îndepli
nirea lor, astfel încît unele 
planuri rămin simple petece 
de hirtie de care nimeni nu se 
ocupă. Sînt lipsuri serioase în 
organizarea muncii in minis
tere și la celelalte organe cen
trale. în exercitarea controlu
lui. în asigurarea asistenței 
corespunzătoare unităților e- 
conomice în vederea îndepli
nirii planului. Se manifestă 
neajunsuri și în repartizarea 
forțelor, a cadrelor, mai cu 
seamă în unitățile noi. în ju
dețele planificate să realizeze 
în acest cincinal o dezvoltare 
mare. Atrag atenția asupra 
tendinței de a se orienta acti
vitatea cadrelor de speciali
tate nu jos, în unități, ci în 
întocmirea a tot felul de studii 
și propuneri care, pînă la 
urmă, au drept scop să justi
fice nerealizarea planului. E- 
xistă și practica de a se pro
pune mereu reorganizări, pen-

nrnt de cmxlte ori aetrr;- 
l an reținut cadrele de la 
xuirea planurilor, ads- 
daune acuv.Lâ^i eeocx>-

Este timpul să se înțeieagâ 
bine faptul că in activitatea 
ministerelor, a centralelor, ca 
și a organizațiilor noastre ce 
partid trebuie sâ se pună pe 
primul plan îndrumarea și 
sprijinirea- unităților econo- 
mico-sociale în îndeplinirea 
planului. Planurile nu se rea
lizează in birou, ci jos, in uni
tăți, problemele nu se soluțio
nează prin planuri de măsuri 
fictive, ci în fabrică, pe șan
tier. in mină, pe ogoare, in 
activitatea practică. Pe drept 
cuvînt, mul ți tovarăși au adus 
critici în legătură cu faptul 
că nu primesc răspunsuri la 
problemele pe care le ridică, 
iar unele probleme nu sînt so
luționate în mod corespun
zător.

Sînt lipsuri serioase și în do
meniul aprovizionării tehnico- 
materiale, determinate înde
osebi de nerealizarea la timp 
a producției fizice, a sorti
mentelor stabilite prin plan. 
Este evident că dacă în do
meniul minier și petrolier nu 
se realizează planul, avem mai 
puțin cărbune și minereuri, 
avem mai puțin petrol pen
tru petrochimie și pentru e- 
nergie. Dacă nu se realizează 
planul la ciment, se creează 
greutăți în realizarea bunei 
aprovizionări a șantierelor de 
construcții. Dacă nu se fabri-

O atente deosebită trebuie 
sâ acordăm realizării produc
ția de matern prime. Am ia 
vedere cărbunele. petroiuL ca- 
nereuriie. pentru care dispu
nem de resurse. Mijkeceie pe 
care le-am pus la Îndemna 
ucriâplor și mlrustereke- res
pective sînt suficiente pentru a 
asigura realizarea producției 
planificate. E3e trebuie insă 
fotosne in mod corespunzător. 
Ia iracacu stabiliți. Trebuie 
luate. de asemenea, măsuri 
ca și masenaieie produse de 
industria ch.mscâ sâ Le reali
zate in coc*omutate cu 
nul stahfTri. pentru a se asigu
ra o aprovxzxnare cores
punzătoare. La fel Ministerul 
Industries Metalurgice sâ ia 
toate mâsurtie pentru pro
ducerea scmmenteicr de me
tal stabilite și pentru care dis
punem de capacitățile necesa
re. Acest lucru este valabil și 
in domeniul cimentului si al 
altor materiale ce creează încă 
greutâ:. in desfășurarea nor
mală a producției și investi
țiilor.

Faptul că un număr impor
tant de județe, unele cu o pon
dere foarte mare in întreaga 
economie, au realizat planul 
in bune condiții, chiar cu de
pășiri substanțiale, 
strează că dispunem 
ce condiții pentru a 
la timp și în bune 
prevederile pe acest 
că toate comitetele 
de partid, ministerele, 
liile oamenilor muncii vor 
lua măsurile ce se impun pen
tru a asigura realizarea rit
mică a planului și recuperarea 
rămînerilor în urmă din pri-, 
mele patru luni ale acestui an.

în mod deosebit trebuie să 
acordăm atenție realizării pro
ducției nete. Despre această 
problemă în consfătuire s-a 
vorbit mai puțin, deși, după 
cum știți, ea constituie acum 
indicatorul de bază al planu
lui. în 24 de județe avem 
rezultate bune, în unele foarte 
bune, în realizarea acestui in
dicator important al dezvoltă
rii noastre economice. Toate 
comitetele județene, ministere
le, centralele, consiliile oame
nilor muncii și organizațiile de 
partid trebuie sâ stabilească 
măsuri concrete — în fiecare 
unitate — pentru îndeplinirea 
în cele mai bune condiții a

In întreprinderile industriale 
dm judelui Teleorman se desfa- 
F»râ ample acțiuni pentru uti
lizarea intensivă a capacităților 
de producție. Astfel, printr-o 
amplasare cu mai eficientă a 
mâinilor și utilajelor și prin 
organizarea judicioasă a depo- 
Ziteior și magaziilor, in acest an 
au fost închise in procesul di
rect productiv spații construite 
insummd peste 3 300 mp. Prin 
utilarea acestor spații s-a asigu
ra: o pcodune in valoare de 
peste 50 milioane lei. Rezultate 
remarcabile jn această privință 
s-au înregistrat in mtrepnnoe- 
rue de rulmenți, de aparataje și 
accesorii. de panouri si tablouri 
electrice dm Alexandria, in uni
tatea de material rulant și de 
mecanică a agriculturii și indus
triei alimentare din Roșiori ce 
Vede, in cadrul Fabricii de 
panglici dm Zmmicea și in alte 
unități economice.

In perspectiva anului 1980 se 
apreciază că. numai pe seama 
aceste: inițiative, industria ju
dețului Teleorman va realiza o 
producție suplimentară in va
loare de aproape o jumătate de 
mtiiard de lei.

★

Colectivul întreprinderii fo
restiere de exploatare și trans
port cm Reghin una din cele 
mai mari întreprinderi de acest 
fel din țară, care a experimen
tat pentru prima oară metoda

exploatării arborilor cu coroană, 
anunță îndeplinirea de pe acum 
a angajamentului anual, asumat 
in întrecerea socialistă. Potrivit 
datelor înscrise pe graficul de 
urmărire a întrecerii, forestierii 
mureșeni au realizat peste pla
nai perioadei care a trecut din 
acest an un volum de producție 
in valoare de 6.5 milioane lei, 
succes obținut ca urmare a spo- 
ririi productivității muncii, peste 
nivelul planificat, cu 870 lei pe 
fiecare lucrator. In ce privește 
pianul producției nete, prevede

rile sale au fost depășite cu 2 
milioane lei. Un succes nu mal 
puțin important menționat în bi
lanțul muncii desfășurate de 
acest harnic colectiv îl constituie 
depășirea cu 10 la sută a sarci
nilor planului de export. Hotâ- 
riți să amplifice rezultatele de 
pînă acum, forestierii din Reghin 
își iau noi angajamente mobili
zatoare vizind valorificarea mal 
eficientă a masei lemnoasț, di
minuarea consumurilor de ener
gie și ridicarea eficienței în 
toate sectoarele de activitate.

0 acțiune care trebuie să cunoască maximă 
intensitate și in județele din centrul țării

ÎNTREȚINEREA CULTURILOR
demon- 

peste tot 
îndeplini 

condiții 
an. Sper 
județene 

consi-

(Continuare în pag. a Il-a)

HHIIIllll: 
Cei care au încheiat 
primii semănatul 
sint in frunte 

și la prășit
Ploile căzute in ultima vreme 

au favorizat rîu numai dezvol
tarea plantelor, ci și a buruie
nilor. Știind că orice întîrziere 
în combaterea acestora diminu
ează substanțial producția la 
hectar, că prima prașilă are un 
rol hotărîtor in ameliorarea stă
rii de vegetație a plantelor, co
operativa din Șoimuși, județul 
Hunedoara execută lucrările de 
întreținere cu un înalt simț al 
răspunderii. Ca rezultat al pre
ocupării și organizării judi
cioase a activității, mobilizarea 
la muncă a tuturor locuitorilor 
— cooperatori, mecanizatori, 
elevi, navetiști — folosirea cu 
randament maxim a mijloacelor 
mecanice din dotare și dezvol
tarea corespunzătoare a cultU*

AL. BĂLGRADEAN
(Continuare în pag. a Il-a)
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planului producției nete pe 
acest an.

Sînt, de asemenea, necesare, 
așa cum am menționat, măsuri 
hotărîte pentru asigurarea rea- 
lizării la timp a investițiilor și 
punerea în producție a tuturor 
capacităților de producție. In 
toate județele sînt posibilități 
de recuperare a rămînerilor în 
urmă și intrarea în producție 
a capacităților, cu condiția ca 
atît ministerele beneficiare cit 
și Ministerul Construcțiilor In
dustriale și comitetele județe
ne de partid să acționeze cu 
toată hotărirea și fermitatea în 
această direcție.

Este inadmisibilă pretenția 
exprimată aici de a se asigura 
din afara județului forța de 
muncă pentru realizarea pro
gramului de investiții. Consi
der că fiecare județ poate să 
realizeze această sarcină dacă 
acordă atenția corespunzătoa
re îndeplinirii planului și nu 
caută să găsească justificări 
pentru nerealizarea lui.

Investițiile trebuie să con
stituie o preocupare zilnică, 
atît a organelor noastre cen
trale cît și a fiecărui comitet 
județean. Trebuie urmărit în
deaproape cum se realizează 
utilajele și mașinile în între
prinderile din fiecare județ, nu 
numai pentru nevoile proprii, 
ci și pentru ale celorlalte ju
dețe. De asemenea, trebuie 
luate măsuri pentru intensifi
carea lucrărilor de montaj, 
pentru punerea în producție a 
utilajelor și mașinilor, avînd în 
vedere că în stoc există ma
șini și utilaje în valoare de 
cîteva miliarde de lei.

în domeniul investițiilor, 
atrag atenția și asupra nece
sității de a se lua toate măsu
rile pentru realizarea planului 
de locuințe. Majoritatea jude
țelor au realizări mai bune în 
această privință. Există însă și 
județe cu rămîneri foarte se
rioase în urmă — și trebuie 
luate toate măsurile pentru 
realizarea în întregime a pla
nului de construcții de locuin
țe. Problema realizării locu
ințelor trebuie să constituie 
preocuparea zilnică a comite
telor județene de pȘrtid, a 
consiliilor populare ! Să mo
bilizăm toți oamenii muncii 
pentru a asigura darea în fo
losință a tuturor locuințelor 
planificate în acest an ! Nici 
un fel de justificări nu pot fi 
acceptate în această direcție! 
Trebuie să facem totul pentru 
a realiza programul de locu
ințe stabilit! Vom aduce încă 
din acest an o îmbunătățire în 
planificarea locuințelor, în 
sensul ca cel puțin 50 la sută 
din locuințe, în fiecare județ, să 
se realizeze din fondurile statu
lui, în proprietate de stat, spre 
a fi închiriate oamenilor mun
cii. îndeosebi oamenilor mun
cii care lucrează în producție, 
fiind repartizate pe întreprin
deri. Restul de cel mult 50 la 
sută, realizate pentru a fi vîn- 
dute populației, vor fi con
struite fără a se aștepta con
tractarea prealabilă. Dealtfel 
și acestea trebuie să fie repar
tizate tot pe întreprinderi. în
tregul volum de locuințe tre
buie repartizat, în raport de 
necesități, pe întreprinderi și 
instituții! Dacă locuințele pre
văzute pentru cumpărare nu 
sînt contractate, ele se con
struiesc și se repartizează, prin 
închiriere, tot oamenilor mun
cii din întreprinderile respec

tive. Trebuie să fie deci clar că 
locuințele se construiesc în ra
port de necesitățile asigurării 
forței de muncă și întregul vo
lum de locuințe se repartizea
ză prin întreprinderi și insti
tuții ! In acest sens, pînă la 
sfîrșitul acestei luni să fie re
văzut întregul plan de reparti
ție în județe. Pentru anul vii
tor vom scădea cu mult sub 50 
la sută numărul locuințelor 
construite pentru a fi vîndute. 
crescînd numărul locuințelor 
ce urmează a fi repartizate 
oamenilor muncii prin închi
riere. Noi. am prevăzut ca. de 
la un anumit venit, cetățenii 
trebuie, in cîțiva ani. să-și 
cumpere locuințele : probabil 
va trebui să acucem o modi
ficare în prevederile legii, eli- 
minînd obligația oamenilor 
muncii de a-și cumpăra lo
cuința de Ia o anumită retri
buție în sus. Vom lăsa posibi
litatea ca acei ce doresc să de
vină proprietari, să o poată 
face, fără a fl insă obligați. 
Pînă atunci, în acest an și 
pentru anul viitor planificarea 
și repartiția locuințelor să se 
facă în modul pe care l-am 
arătat. Ministerul de Finanțe 
și C.S.P.-ul să ia măsuri pen
tru a aduce modificările co
respunzătoare în plan, asigu- 
rind finanțarea în continuare 
a construcțiilor de locuințe.

Cred că nu trebuie să mai 
repet ceea ce am spus în pri
măvara cu privire la priorita
tea investițiilor productive în 
industrie, agricultură, trans
porturi, în toate unitățile 
economice și în construcția de 
locuințe. Trebuie să concen
trăm forța de muncă si mij
loacele materiale pe care le 
avem pentru realizarea aces
tor investiții — și numai după 
aceea le vom realiza și pe cele 
pentru satisfacerea necesități
lor în domeniul cultural și 
sportiv. Să se înțeleagă odată 
că trebuie să răspundem cu 
prioritate cerințelor dezvoltă
rii economice și asigurării 
condițiilor de locuit ale oame
nilor ! Acestea nu sînt reco
mandări benevole, ci obliga
ții ! Principiul centralismu
lui democratic Impune execu
tarea acestor obligații fără 
nici un fel de discuții și obiec- 
țiuni. Nu se poate ca cineva 
să considere că e mai bine să 
facă sală de sport și club și să 
neglijeze locuințele. Primii se
cretari. activiștii de partid și 
activiștii de stat din aparatul 
central, trebuie să ia toate 
măsurile pentru a asigura rea
lizarea în cele mai bune con
diții a programului de inves
tiții în felul în care am arătat.

Dragi tovarăși,
Este necesar să acordăm mai 

multă atenție problemei pro
ductivității muncii, aeționînd 
pentru o mai bună organizare 
a producției și a muncii, pen
tru extinderea mecanizării și 
a automatizării. Faptul că 22 
de județe au îndeplinit planul 
la acest indicator, unele cu o 
depășire de pînă la 3 la sută, 
demonstrează că și în această 
privință este hotărîtor felul 
în care fiecare unitate, fieca
re organizație sau comitet de 
partid acționează pentru buna 
organizare a muncii. Trebuie 
să se treacă cu hotărîre la or
ganizarea procesului de pro
ducție astfel incit să permită 
trecerea la lucrul la mai multe 
mașini a unui număr tot mai 
mare de oameni ai muncii. In 
fiecare unitate să se ia mă

suri hotărîte pentru ca pro
cesul de trecere la lucrul la 
mai multe mașini să se reali
zeze intr-o perioadă scurtă in 
toate unitățile, in întreaga 
țară ! Este necesar să se sta
bilească concret, pe fiecare în
treprindere. măsurile de orga
nizare și calificare pentru rea
lizarea acestui obiectiv de im
portanță deosebită pentru 
creșterea productivității mun
cii, precum și pentru sporirea 
mai substanțială a veniturilor 
oamenilor muncii.

De asemenea, trebuie să se 
acționeze cu mai multă ho- 
tărire pentru trecerea în pro
ducție a personalului auxiliar 
și neproductiv. Practic. tre
buie sa ajungem acolo incit in 
fabrică, fiecare om să lucreze 
cel puțtn o jumătate de a in 
producției In Mul acesta per
sonalul auxiliar va căpăta st o 
calificare si- totodată, in mod 
corespunzător, va obține un 
ciștig în plus. Acolo unde se 
lucrează in acord. lucrurile 
sînt clare, dar chiar unde nu 
se aplică acordul, pe baza rea
lizării indicatorilor de pro
ducție, personalul auxiliar se 
poate incacra în ciștigurile pe 
care le realizează ceilalți

Noi nu ne putem plinge de 
lipsă de forță de muncă, atunci 
cind avem aproape 20 la sută 
pe țară personal auxiliar și 
neproductiv! Nici chiar în 
construcții nu ne putem plinge 
că nu avem forță de muncă, 
cind 15—20 la sută din cei de 
pe șantiere sînt tot felul de 
funcționari, personal de ob
servație. Este necesar să tre
cem în mod hotărît la măsuri 
care să asigure ca toată lumea 
să intre în procesul de pro
ducție.

Cred că foarte bine au pro
cedat tovarășii care au asigu
rat ca tehnicienii, inginerii din 
birouri să lucreze 50 la sută 
din timp în producție sau în 
sectoarele de concepție și pro
iectare. Aceasta este și în in
teresul tehnicienilor și ingine
rilor respectivi, ajutîndu-i 
să-și păstreze calificarea. Dacă 
unii ciștigă mai puțin în acti
vitatea de birou, lucrind direct 
în proiectare sau în concepție, 
în pregătirea fabricației, pot 
obține venituri mai mari. Să 
lichidăm sistemul funcționă
resc care scoate zeci de mii de 
specialiști din producție, pu- 
nindu-i să facă numai hirtii1 
Toți specialiștii- indiferent în 
ce servicii sint angajați, să lu
creze cel puțin o jumătate din 
timpul de muncă nemijlocit in 
proiectare, în concepție sau in 
producție, in meseria de ingi
neri sau tehnicieni pe care o 
au. Aceasta este una din pro
blemele deosebit de importante 
legate de creșterea productivi
tății muncii, de buna organi
zare a activității în producție.

Se impune să acordăm mai 
multă atenție pregătirii profe
sionale a oamenilor muncii, 
activității de reciclare și ri
dicare a nivelului de cunoș
tințe profesionale și tehnice — 
atît prin cursuri la locul de 
muncă, săptămînal, cît și, dacă 
este necesar, prin cursuri de 
scurtă durată. Problemele pre
gătirii profesionale, ale ridi
cării cunoștințelor profesiona
le, ale reciclării tuturor mun
citorilor, maiștrilor, tehnicie
nilor și inginerilor trebuie să 
constituie o preocupare per
manentă! Trebuie să urmănm 
înfăptuirea prevederilor legii 
privind organizarea săptămi- 
nală a acestor cursuri, iar in 

cazurile mai deosebite — cu 
aprobările corespunzătoare — 
și a cursurilor de scurtă du
rată pentru pregătirea munci
torilor calificați, a inginerilor 
in domenii în care n-au lu
crat pînă acum. Numai astfel 
vom putea face față cerințe
lor tot mai mari ale dezvoltă
rii tehnicii, exigențelor spori
te ce se impun in domeniul 
calității atit in economia noas
tră, cit și pe plan internatio
nal.

Este necesar să acordăm 
mult mai multă atenție cali
tății producției, ridicării nive
lului ei tehnic. Aceasta pre
supune. in primul rind. cărei 
ce pradac mas: rule. -tilajeie. 
orice produs, să poarte răs
punderea ir.depimiru roodi- 
Jiilcr de calitaie ji certate! < 
tehnice. Trebuie să se întă
rească răspunderea muncitori
lor. maiștrilor, inginerilor ce 
lucrează nemijlocit in produc
ție. precum s» controlai apa
ratului ce ondtscere a produc
ției care are datoria de a ur
mări permanent pe flux. 0*0- 
dul in care se realizează pro
dusele. Se impune, de aseme
nea. să întărim exigența și 
răspunderea controlului de ca
litate — atit a celui propn'J 
al întreprinderii, cit și a con
trolului de stat. Controlul de 
stat are o mare răspundere in 
organizarea controlului gene
ral, iar intr-o serie de dome
nii poartă răspunderea direc
tă. Din păcate nu se poate 
spune că se simte așa cum 
trebuie eficiența acestui con
trol. Nu vreau să mă refer 
concret la această problemă, 
lucrurile vă sînt cunoscute. 
Trebuie să acționăm cu hotă- 
rire pentru îndeplinirea pro
gramului privind asigurarea 
mijloacelor de control a cali
tății și nivelului tehnic, a 
bancurilor de probe. Am fă
cut acest lucru o perioadă de 
timp, dar problema n-a mai 
fost urmărită îndeaproape, mi
nisterele au lăsat-o pe planul 
al doilea. Guvernul, vicepre
ședinții din fiecare sector au 
datoria să asigure realizarea 
programelor stabilitei sau com
pletarea lor. acolo unde intre 
timp lucrurile au mai evo’.uat. 
pentru exercitarea unui con
trol de calitate eorapunritar. 
Nu este nevoie pentru acearti 
ce nici un fei de aprobări spe
ciale: aceasta este o obhgaae’ 
Conducerea partxhrhn să fie 
informată asupra fetahd cum 
se aplică măsurile stabCrie ta 
această privință'

Este necesar să se asur-tre 
ca toate utilajele. masmiie 
motoarele — mă refer, ta pri
mul rind, la acestea — sa fie 
expediate beneficiarilor dus 
țară sau străinătate 
după ce au fost jupuse ta prea 
labil tuturor probelor. Nări o 
mașină, nici un utilaj nu tre
buie să părăsească uzina îna
inte de a fi trecut per. încer
cările și probele corespunză
toare! Același lucru este va
labil — desigur, in raport ca 
specificul produsului — in toa
te sectoarele: in mduszna
ușoară, in industria lemnului, 
în chimie, in toate i r mirilr 
M-am referit la rulaje pen
tru că aici problemele ac re
percusiuni foarte mari. Tre
buie să stabilim cohgatia ca 
întreprinderile de montaj — 
toate, nu numai cele aje Mi
nisterului C‘asm-aet:ilor In
dustriale — sâ efectueze con
trolul subansamble! ■ r. motoa
relor și aparatelor Înainte de 
asamblarea lor. Să nu trecem 

la montare pînă nu avem ga
ranția că e!e corespund. 
Aceasta nu este o muncă in 
plus, dimpotrivă, este mult 
mai ușor să se lucreze astfel, 
decit să trebuiască să se ia de 
la început montajul, să se de
monteze instalațiile pentru a 
se remedia defectele. Toate în
treprinderile de montaj, toaie 
întreprinderile care folosesc 
mașinile și motoarele, trebuie 
să-și asigure in prealabil po
sibilitatea de a face acestora 
o verificare suplimentară. 
Ele nu trebuie să se mul
țumească numai cu verifi
carea făcută la întreprinde
rea care le-a produs. Con
trolul de calitate trebuie să 
asigatae aceasă verificare su
plimentară. S* in domeniu! 
r nstrnctiiJoe — mclits.v al 
cocstrurt-.ilor-motrtaj — este 
necesar să îmbuna ta um contro-

I egat de aceasta, este nece
sar să angajăm mai mult cer
cetarea stur.fifică s: tehnologi
că atit pentru introducerea mai 
rapadă a noilor procese tehno- 
logxr. rit și pentru efectuarea 
r r.-rolului asupra modului in 
care se realizează acestea. 
Pentru institutul de cercetare, 
pentru cei care a elaborat o 
tensologie. activitatea nu s-a 
terminat cind a predat o lu
crare. o formulă, un calcul. El 
trebuie să urmărească realiza
rea acestora, a parametrilor 
stabiliți de cercetare. Institu
tul. cercetătorul poartă răs
punderea pentru aceasta și de 
aceea trebuie să acorde în
treaga asistență tehnică, să 
exercite controlul necesar pen
tru ca lucrările să se efectue
ze in conformitate cu procese
le tehnologice stabilite.

In unele domenii trebuie să 
acționam pentru mai buna or

ganizare a sectoarelor de con
cepție și proiectare, scurtînd 
perioada de asimilare și intro
ducere in producție atit a cer
cetării, a tehnologiei proprii, 
cît și a celor de import. Toc
mai în acest domeniu trebuie 
să aplicăm cu hotărire măsu
ra de a trece inginerii, spe
cialiștii să lucreze cel puțin 
50 la sută din timp in sectoa
rele productive. Să antrenăm 
specialiștii din toate dome
niile in sectoarele de concep
ție. proiectare și pregătire a 
producției, pentru a reduce 
durata acestor faze importante 
ale muncii. Problema întări
rii acestor sectoare, a organi
zării lor corespunzătoare tre
buie să constituie o preocu
pare serioasă atît pe plan 
central cit și pe plan județean. 
In această privință este nece
sar să se acorde un ajutor 
mult mai mare noilor unități, 
ma: cu seamă noilor platforme 
industriale unde se realizează 
pentru prima oară produse 
de n.vel tehnic ridicat, asigu- 
rindu-ie ingineri, tehnicieni și 
muncitori calificați. Rog pa 
prunii secretari să nu se mul
țumească in această privință 
să informeze un organism sau 
altul !n legătură cu' proble
mele din județul respectiv. Să 
se ocupe zilnic de rezolvarea 
probiernelor forței de muncă 
necesare, ale recrutării și pre
gătirii ei profesionale

Trebuie să se ințeieazâ fap
tul că dezvoltarea industriei 
noastre in ritm intens, la înalt 
nivel tehnic. cere o activitate 
mult mai responsabilă din 
partea cercetării științifice și 
tehnologice. a institutelor 
noastre. a Consiliului Național 
pantzw fi Tehnologie —
care trebuie să-și îndeplineas
că mai btne atribuțiile ce le 
revin

Sri*nati tovarăși.
Este necesar să acordăm o 

atenție mai mare reducerii 
cheltuielilor materiale. Să ac
ționăm cu hotărire in direcția 
reducerii cheltuielilor de pro
ducție. cu deosebire a cheltuie
lilor materiale, a consumurilor 
materiale. Faptul că 22 de ju
dețe au realizat o reducere 
mai mare a cheltuielilor ma
teriale becii se prevăzuse in 
plan — cîteva au realizat chiar 
recuceri tie IP—12 lei la mia 
de lei față de sarcina planifi
cată — deeaccstreazâ că sarci
nile de plan nu sînt de nerea- 
Lzat. Dimpotrivă, aceasta ara
tă că avem încă rezerve foarte 
serioase in acest domeniu. Fo
losirea lor depinde de modul 
în care se acționează în fie
care unitate. Aici nu se pot 
stabili măsuri la nivelul jude
țului, nici cel puțin pe cen
trală sau pe oraș. In fiecare 
unitate, in fiecare secție, tre
buie să se stabilească măsuri 
concrete de reducere a consu
murilor materiale, de respec
tare a normelor și reducere 
sub norme a consumurilor la 
toate materialele, inclusiv la 
combustibil și energie. Din 
păcate despre necesitatea creș
terii eficienței activității eco
nomice s-a vorbit mai puțin 
în cadrul consfătuirii. Or, a- 
ceasta este una din probleme
le centrale ale activității noas
tre economice, de care depind 
creșterea venitului național, 
dezvoltarea generală a socie
tății. Ministerele, comitetele 
județene trebuie să acționeze 
hotărit în fiecare unitate pen
tru a se realiza cel puțin pre

vederile de plan tn domeniul 
consumurilor, al cheltuielilor 
materiale.

Să acționăm cu mai multă 
hotărîre in direcția aplicării 
noului mecanism economic, 
care pornește tocmai de la ne
cesitatea creșterii eficienței e- 
conomice, de la necesitatea ac
centuării autoconducerii și au- 
togestiunii. Autoconducerea și 
autogestiunea presupun ca fie
care unitate să desfășoare o 
activitate de sine stătătoare și 
să realizeze cel puțin benefi
ciile planificate. Numai așa 
vom putea asigura înfăptuirea 
in viață a obiectivului privind 
participarea mai intensă la 
beneficii a oamenilor muncii. 
Pentru a se putea participa la 
beneficii este necesar, în pri
mul rind, să se realizeze be
neficii. Mecanismul economic 
stabilit în 1978 cere o îmbu
nătățire foarte serioasă a ac
tivității noastre în toate dome
niile.

Este necesar să luăm toate 
măsurile pentru asigurarea 
bunei aprovizionări tehnico- 
materiale. pe baza normelor 
de consum stabilite. In aceas
tă privință, Ministerul Apro
vizionării Tehnico-Materiale 
și Controlului Gospodăririi 
Fondurilor Fixe, trebuie să 
dea dovadă de mai multă 
răspundere și operativitate 
în soluționarea probleme
lor. Desigur, împreună cu 
C.S.P.-ul, cu ministerele. Așa 
cum am menționat mai îna
inte. buna aprovizionare de
pinde de realizarea în între
gime a producției în toate 
sectoarele. Pe baza normelor 
stabilite dispunem de tot ce 
este necesar pentru a asigura 
o bună aprovizionare și desfă
șurare normală a activității 
economice.

în continuare se impune ca 
problema reducerii consumu
rilor materiale, a consumului 
de combustibil și energie șă 
stea cu toată seriozitatea în 
atenția ministerelor, a tuturor 
organelor de partid și de stat. 
Trebuie să se termine cu e- 
xistența a două feluri de pla
nuri, a doi indicatori. Ce este, 
oare, consumul după norme și 
ce este consumul după repar
tizare sau cote ? Nu există de
cit consumul după norme ! Ni
meni nu poate da repartizări 
mai mari decit prevăd nor
mele de consum. Aceasta este 
obligatoriu pentru toată lu
mea, incepind cu C-S.P -ul și 
Ministerul Aprovizionării. Pro
blema care se pune este ca 
față de normele de consum să 
realizăm reduceri. Rog să se 
introducă ordine în această 
privință în toate județele ! Toți 
trebuie să folosim același 
limbaj ! Să se pornească de la 
normele de consum și să se 
aprecieze realizările în raport 
CU normele de consum. Por
nind de la indicele de folosire 
a metalului sau a altor mate
riale, să acționăm ferm pen
tru reducerea lor !

Este necesar, de asemenea, 
să acordăm mai multă aten
ție funcționării corespunză
toare a transportului, folo
sirii eficiente a întregii capa
cități de transport. Mijloacele 
pe care le avem astăzi — atit 
in sectorul auto cit și în cel 
feroviar — ne dau posibilita
tea să asigurăm un transport 
rațional. Trebuie însă folosite 
bine, eliminind transporturile 
inutile, asigurînd raionarea 
corespunzătoare a transpor
tului. Fiecare comitet jude

țean să urmărească In modul 
cel mai hotărît realizarea 
programului de paletizare și 
containerizare. Să folosim tn 
acest scop soluții simple, ief
tine ! Comitetul Politic Exe
cutiv a stabilit ca C.F.R.-ul 
să acționeze rapid în această 
direcție, realizînd deocamdată 
lucruri mai simple. Eu rog ca 
fiecare comitet județean să 
meargă la întreprinderi, să 
stabilească măsuri și să re
zolve operativ această pro
blemă. Să nu se aștepte apro
bări de la nimeni pentru 
aceasta. Desfășurarea unui 
transport dezorganizat cere 
forță de muncă suplimentară 
la încărcat și descărcat și In
fluențează asupra ritmului de 
încărcare, asupra bunei folo
siri a mijloacelor de care dis
punem. Nu putem fi încă mul
țumiți de felul cum merg lu
crurile în port. Trebuie urmă
rită aplicarea tuturor măsu
rilor stabilite, realizînd rapid 
mecanizarea simplă pe care 
sîntem astăzi în stare s-o 
facem. Ținînd seama de fap
tul că indicele de folosire a 
navelor noastre este încă 
nesatisfăcător este necesar să 
luăm măsuri ferme pentru 
utilizarea cît mal rațională a 
mijloacelor navale de care 
dispunem. In general nevoile 
noastre de transport naval, 
maritim și fluvial nu sînt sa
tisfăcute ; circa 70 la sută din 
transportul pe mare îl reali
zăm cu nave închiriate. Să 
folosim mai bine capacitatea 
șantierelor navale pentru a 
spori numărul navelor româ
nești, pentru a dota mai bine 
flota noastră, reducînd in 
mod corespunzător devizele 
libere alocate transportului 
maritim. Pînă la sfîrșitul 
lunii mai să se ia măsuri fer
me de dotare suplimentară 
cu nave pentru anul acesta 
și anul 1980.

In fine, aș dori să mă refer 
la unele probleme ale comer
țului exterior. Trebuie luate 
toate măsurile pentru a asigu
ra realizarea în întregime a 
programului de export. Să fie 
bine înțeles faptul că nu vom 
putea importa mai mult decît 
exportăm. Trebuie să asigu
răm mijloacele necesare pen
tru o balanță comercială și de 
plăți echilibrată. Este necesar 
să mergem cu mai multă hotă
rire la echilibru pe țări șl 
chiar pe grupe de produse. 
Importul de construcții de ma
șini trebuie realizat pe baza 
eKportului de produse din ra
mura construcțiilor de mașini. 
Principiul acesta trebuie să 
stea la baza întregii noastre 
activități de comerț exterior. 
Nu mai este posibil să impor
tăm mașini și utilaje fără nici 
un fel de restricție, în timp ce 
nu vindem pe piața respectivă 
nimic din domeniul construc
țiilor de mașini. Trebuie să 
importăm mașini și utilaje 
numai in condițiile asigurării 
echilibrului de plăți tot cu ma
șini și utilaje. Nu vom mal 
importa decit în condițiile cind 
se asigură echilibrul de plăți 
în ramura respectivă.

Trebuie să acționăm în mod 
serios în fiecare întreprindere, 
in fiecare centrală pentru a 4 
stabili măsurile corespunzătoa- * 
re în această direcție. Să ac
ționăm hotărît pentru reali
zarea la timp și la calitatea 
corespunzătoare a tuturor pro-
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Întreținerea culturilor
CLUJ: Cind in timp se află tot satul, 

lutrările avansează rapid
De cîteva zile în cimpia 

Transilvaniei vremea este fru
moasa. Deci, sub aspect meteo
rologic, condițiile sint deosebit 
de prielnice pentru desfășura
rea intr-un ritm susținut a lu
crărilor de întreținere a cultu
rilor.

Dintre unitățile cooperatiste 
aparținătoare Consiliului agro
industrial unic Mociu, coopera
tiva agricolă din Cămărași de
ține primul loc ca mărime. Cul
turile prășitoare ocupă aici peste 
700 ha, o suprafață ce necesită 
un impresionant volum de mun
că. Cu titlu de primă urgență : 
prășitul sfeclei de zahăr, ai car
tofilor și porumbului. Pentru 
executarea la timp a acestor lu
crări, consiliul de conducere al 
unității a stabilit măsuri con
crete pe ferme și brigăzi de a 
căror îndeplinire răspund în 
mod direct fermierii, șefii de 
brigăzi, inginerul șef și pre
ședintele. A răspunde, înseamnă 
a cunoaște operativ situația de 
pe teren, a repartiza forțele în 
parcelele in care starea culturi
lor reclamă prezența lor. încă 
din primele ore ale dimineții, 
îl întîlnim pe președintele co
operativei, Vasile Mocean, pe 
parcela din Valea Bălții. Aici 
sînt mobilizați la prășitul me
canic al porumbului Damian 
Tothezan, Andrei Naciu. Vasile 
Bernad, Grigore Marian și 
Francisc Iarai. La cîteva minute 
vine dintr-o altă parte a văii, 
de pe parcela cultivată cu sfe
clă de zahăr, unde lucrează în 
jur de 100 cooperatori, tovară
șul Iancu Mocean, primarul 
comunei. „Garanția respectării 
graficelor întocmite, relevă pri
marul, o constituie prezența oa

menilor în cîmp de dimineața 
pînă seara. Știind că noi venim 
pe teren la prima oră a dimi
neții. cooperatorii se grăbesc să 
ne-o ia înainte".

Sintem informați că pe cele 
100 hectare cultivate cu cartofi 
prima prașilă s-a încheiat. Din 
210 ha cu sfeclă de zahăr s-au 
prășit jumătate. La porumb 
sînt prășite peste 80 ha. In fer
ma Năoiu lucrează 200 coope
ratori. La Sîmboleni echipele lui 
Iustin Baciu, Grigore Tothezan, 
Maria Archiudean. Vasile Ursu. 
Lucreția Lioca grăbesc plantatul 
tutunului pe cele 15 hectare 
cite au mai rămas.

Lucrările de întreținere a 
culturilor, respectiv prășitul 
sfeclei de zahăr și porumbului 
concentrează sute de locuitori ai 
satului la C.A.P. Chesău. Cri- 
șeni, Suat. în parcela Ochiuri, 
din cadrul C.A.P. Mociu, lu
crează 150 de oameni. Avîndu-1 
interlocutor pe tînărul Aurel 
Săbăduș, inginerul șef al C.A.P., 
aflăm că lucrările de întreținere 
se încadrează în grafic. Ne 
roagă să înțelegem prin această 
afirmație că prașila I la car
tofi s-a încheiat, sfecla de za
hăr a fost prășită pe 80 ha. din 
cele 140 planificate, iar acum se 
lucrează intens la prășitul po
rumbului.

Numărul cooperatorilor se du
blează zilnic cu cel al navetiș
tilor aflați în schimbul liber. 
In postură de lucrători ai 
ogoarelor îi găsim pe tinerii 
Alexandru Chesăoan. loan Cre- 
țu. loan Mărginean. Radu Chira, 
muncitori în unitățile presta
toare de servicii în comună.

MIRCEA BORDA

HUNEDOARA:
Cei care au încheiat 
primii semănatul 

sint in frunte
și la prășit
(Urmare din pag. I)

rilor, lucrările de întreținere se 
încadrează riguros in graficele 
stabilite.

Cele 50 ha cultivate cu car
tofi au fost er bici date si rebt- 
lonate. cultura fiind tnmwsd 
și curățată de buruieni dato
rită activității neobosite a me
canizatorilor Marin Ar.dacs. Va
sile Ifrim. Ioan Pantea. Aurel 
Tamșa. Iosif Spătaru și alții in 
majoritate tineri. La sfecla de 
zahăr și furajeră, prima . pra
șilă mecanică și manuală a fost 
executată pe aproape întreaga 
suprafață, calitatea lucrărilor 
râsfringindu-se pozitiv asupra 
stării de vegetație a plantelor.

Incepind de astăzi ne infor
mează Iuliana Balași. inginera 
șefă a cooperativei, vom trece 
la efectuarea celei de-a doua 
prașile mecanice, așa cum se 
prevede in tehnologia de între
ținere a acestei culturi la care 
vrem sâ obținem o producție- 
record.

— De ce nu s-a încheiat pri
ma prașilă pe întreaga supra
față ?

— Pentru că. făcind notă dis
cordantă cu marea masă a co
operatorilor, cițiva locuitori ai

Ifomest rfecnr.r prxrri rex^zures -re- rpcmte. pe~.o*da î-r-enze-n enltnnlor prin prăsit impune organizarea rigu-
roată a izbelor nnatet H seopvl rrirsens de prodsctzmăn nalte ș* calitate superioară

comunei nu «-au încumeta: să-si 
prăsească nici acum suorafaxa 
ce le-a fost repartizată in acord 
global Aceasta a fost preluată 
de către elevii școLî generale 
care s-au angaja: sâ le între
țină p:nâ la recoltare.

La prășitul manual al sfecle*-, 
o contribuție deosebită și-au 
adus-o brigăzile conduse de Ni- 
colae Dumitru. Eeor.ora Popa 
și Eeana Nistor in care acti
vează peste 100 cooperatori.

Numărindu-se printre primele 
unitari din iudet care au ra
portat încheierea insămințării 
porumbului, C.A.P. Șoimuși se 
află și de astă dată In fruntea 

celor care au început prăsiml 
acestei culturi. Pe terenurile 
unde starea plantelor o per
mite. «e lucrează intens !a efec
tuarea primei prasile mecanice. 
Mecanizatorul Horia Cuteanu a 
realizat singur in 3 zile 35 de 
heetare.

— Cînd dezvoltarea plantelor 
o permite, afirmă tovarășul 
Teofil Munteanu, președintele 
cooperativei, vom intra cu 3 
cultivatoare. Dispunem de con
diții pentru ca prima prașilă 
la porumb să o încheiem in 
cel mult 10 zile bune de lucru. 
Pe 60 ha neerbicidate, situate 

tn p-r.tă. vora trece la executa
rea primei prasile manuale.

Dacă adăugăm că in aceste 
zile cooperatorii din Șoimuși 
smt angrenați «i la recoltarea și 
insilozarea trifoiului de pe 80 
ba. avem imazinea mai exactă 
a dimensiunii muncii lor. a înal
telor responsabilități cu care 
se îngrijesc de soarta viitoarei 
recolte.

Aceeași activitate febrilă poate 
fi intilnită și la alte cooperative 
agricole hunedorene. La C.A.P. 
Simeria, prima prașilă meca
nică și manuală la sfecla de za
hăr se apropie de sfirșit Mo

Foto: GHEORGHE CU CU 

bilizarea la muncă a cooperato
rilor e exemplara, insă contri
buția tinerilor e mai redusă in 
comparație cu a virstnicilor, 
ceea ce nu constituie un titlu de 
rftindrie pentru organizația 
U.T.C. Un exemplu de conștiin
ciozitate și pasiune, de operati
vitate și eficiență in îndeplini
rea sarcinilor ce-i sint încredin
țate ni-1 oferă ti nărui loan 
Igna. inginerul șef al C.A.P. de 
la SintandreL care lucrează cot 
la cot cu mecanizatorii la rebilo- 
natul cartofilor și prășitul sfe
clei, convins că întreținerea cul
turilor nu suferă nici o ami- 
nare.

Descoperiri 

arheologice
Săpăturile arheologice efec

tuate, in ultimii ani, pe teritoriul 
județului Tulcea au scos la 
iveală noi mărturii despre con
tinuitatea populației getice și 
daco-romane in această parte a 
țării. Revelatoare în acest sens 
sint cercetările întreprinse la 
Sabangia, unde au fost descope
rite doua morminte — unul in 
cameră funerară, datînd din 
epoca bronzului, iar celălalt de 
incinerare, din secolele V—IV 
înaintea erei noastre.

Descoperirile făcute la Ba- 
badag, Beidaud și Beștepe au 
relevat, de asemenea, existența 
unui sistem asemănător de for
tificare a așezărilor, deși vechi
mea lor este diferită, fiind 
cuprinsă între secolele al XI-lea 
și al IV-lea i.e.n. Semnificative 
sint și săpăturile efectuate anul 
trecut în perimetrul localității 
Telița, unde s-a aflat o așezare 
daco-romană din secolele II—III 
ale erei noastre. Aici a fost 
scos la lumină un complex de 
șase cuptoare pentru reducerea 
minereului, de fier, elemente 
care. împreună cu numeroasele 
fragmente ceramice, unelte și 
obiecte casnice, atestă continui
tatea populației băștinașe, getice 
și daco-romane.

Vestigiile descoperite in ne
cropola feudală din localitatea 
Enisala acoperă o perioadă 
foarte îndelungată din istoria 
poporului român — din epoca 
romană pină in secolul al 
XVni-lea.

O însemnătate aparte din 
punct de vedere istoric și arhi
tectural prezintă bazilica de la 
NiculițeL Ea se deosebește din 
punct de vedere constructiv de 
bisericile apărute ulterior prin 
faptul că are in fața intrării un 
atrium. în construcția sa,*au 
fost preluate și alte elemente 
ale arhitecturii laice romane — 
cripta cubică cu cupolă emisfe- 
rică și nartexul, adăugat corpu
lui principal al clădirii.



OiVÎNTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAE
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duselor destinate exportului, 
precum și pentru valorifica
rea lor la nivelul prețurilor de 
pe piața mondială. Ministerul 
Comerțului Exterior și Coope
rării Economice Internaționa
le, întreprinderile de comerț 
exterior trebuie să pună ordine 
desăvîrșită în această privință. 
De asemenea, să acordăm o mai 
mare atenție și să acționăm 
cu mai multă hotărîre pentru 
realizarea cooperării în pro
ducție cu alte țări.

Este necesar să se înțeleagă 
faptul că cooperarea în pro
ducție pe plan internațional 
are o importanță deosebită 
pentru dezvoltarea continuă a 
economiei noastre. De aceea 
trebuie să extindem coopera
rea în diferite forme în aceas
tă sferă cu țările socialiste, cu 
țările în curs de dezvoltare, cu 
toate statele lumii în spiritul 
avantajului reciproc.

Acestea sînt problemele a- 
supra cărora am vrut să atrag 
atenția privitor la activitatea 
de îndeplinire a planului în 
industrie și în alte ramuri e- 
conomice.

Dragi tovarăși,
In ce privește agricultura, 

trebuie să luăm măsuri pentru 
a realiza în întregime însă- 
mînțările la culturile și pe te
renurile unde nu au fost con
diții corespunzătoare pînă 
scum. Nu ne putem permite să 
lăsăm nici un hectar de pâ
ndit neînsămînțat. Trebuie să 
verificăm îndeplinirea inte
grală a planului de însămîn- 
țări. Am în vedere mai cu sea
mă sectorul de legume, unde 
anul acesta am stabilit mă
suri suplimentare pentru buna 
aprovizionare a populației. Să 
ne pregătim temeinic pentru a 
realiza legume de vară și de 
toamnă din cultura a Il-a și a 
III-a. Prevederile de plan să 
fie socotite minime. Să facem 
totul pentru a obține o pro
ducție maximă de legume la 
toate sortimentele, așa cum 
am stabilit ! Rog comitetele 
județene să înțeleagă faptul că 
fiecare în parte poartă răs
punderea în această privință. 
Să se acționeze, de asemenea, 
cu toată hotărîrea pentru a 
se pregăti cele necesare în ve
derea realizării culturii a Il-a 
Ia porumb și plante furajere, 
realizînd cel puțin prevederile 
din plan în acest domeniu. 
Este necesar să se asigure rea
lizarea la timp și în bune con
diții a lucrărilor de întreți
nere a culturilor. Avem posi
bilitatea de a obține o recol
tă în conformitate cu prevede
rile planului. Ploile căzute în 
ultimele zile în toate județele, 
mai cu seamă în sud și în est, 
au recuperat lipsa de umidita
te. Nu există nici o justifica
re pentru a nu obține recol
tele prevăzute în plan ! Acolo 
unde este exces de umiditate, 
să se facă lucrările cores
punzătoare. Trebuie să ne pre
gătim serios pentru strînge- 
rea recoltei. Practic, în mai 
puțin de o lună, trebuie să 
5oem strînsul recoltei la 

De obicei, deși avem mij- 
s să realizăm strîngerea 

în cel mult 10 zile, strînsul 
recoltei se prelungește la 
25—30 de zile. Rog să fie 
luate toate măsurile — atît 
de către Ministerul Agricul
turii și Industriei Alimentare, 
cît și de către comitetele ju
dețene, consiliile populare, 

organele agricole — pentru 
pregătirea temeinică și efec
tuarea în cel mai scurt timp 
a strîngerii recoltei. Să se evite 
orice pierderi la strînsul re
coltei. Este necesar să acțio
năm cu multă hotărîre pentru 
strîngerea furajelor și însilo- 
zarea lor. Să se strîngă paiele, 
toate-plantele grosiere pentru 
a fi însilozate și pregătite în 
mod corespunzător în vederea 
asigurării unei baze bune 
furajere. Trebuie, de aseme
nea, să se urmărească reali
zarea prevederilor programe
lor din viticultură, pomicultu
ră, plante tehnice, piscicultura, 
sericicultură și celelalte. Rog 
comitetele județene să anali
zeze stadiul realizării prevede
rilor acestor programe și să ia 
măsuri pentru ca rămînerile în 
urmă să fie recuperate în parte 
în anul acesta, în parte în anul 
1980. Să dăm mai mare aten
ție asigurării materialului să- 
ditor pomi-vlticol pentru a 
intensifica plantația ținînd sea
ma de faptul că ritmul actual 
de plantații este scăzut Să nu 
se mai planteze pomi pînă ce 
aceștia nu ajung la un anumit 
grad de dezvoltare. Este mai 
economic să se realizeze dez
voltarea lor pe o suprafață 
redusă, decît să se imobili
zeze ani de zile mii de hectare, 
fără să producă nimic. Practic, 
în al treilea an, cel mai tîrziu, 
orice pom trebuie să dea 
fructe, iar în al doilea an vița 
de vie trebuie să înceapă să 
dea struguri. Nu se poate ac
cepta practica din trecut, cînd 
o plantație intra pe rod abia 
după 6—7 ani.

Este, de asemenea, necesar 
să se acorde toată atenția în
făptuirii programului în 
zootehnie, atît în ce privește 
efectivele, cît și producția. Sâ 
luăm măsuri pentru a asigura 
natalitatea corespunzătoare, 
pentru buna îngrijire a ani
malelor, pentru reducerea mor- 
talităților și tăierilor de nece
sitate, pentru realizarea greu
tății stabilite la tăiere. De ase
menea, trebuie luate toate mă
surile pentru asigurarea pro
ducției de lapte, ouă, lină și 
alte produse animaliere pla
nificate.

Aceste probleme trebuie so
luționate de către fiecare ju
deț, fiecare unitate agricolă, 
fiecare producător. Să folosim 
în mod corespunzător noua 
formă organizatorică — consi
liile unice agroindustriale de 
stat și cooperatiste — pentru 
a soluționa toate problemele 
programului de producție agri
colă, în toate sectoarele.

Atrag atenția asupra faptu
lui că avem încă un număr 
de unități agricole, atît de stat 
cît și mai cu seamă coopera
tiste, cu rezultate nemulțumi
toare. Să luăm măsuri pentru 
a se întocmi astfel planurile 
de producție, încît anul viitor 
să se lichideze această stare 
de lucruri. în fiecare consiliu 
agroindustrial, în fiecare 
cooperativă sau întreprindere 
de stat, să fie stabilite măsuri 
ca anul viitor fiecare unitate 
să desfășoare o activitate cu 
maximum de rezultate. Să 
pregătim temeinic trecerea — 
din vara acestui an —, la or
ganizarea activității agricole 
în cadrul consiliilor agroin
dustriale unice. Practic mai 
avem doar 2 luni pînă la în
ceperea lucrărilor agricole de 
vară și de aceea trebuie să fa
cem toate pregătirile pentru ca 
întreaga activitate, așa cum 

am discutat în martie, să se 
desfășoare pe această bază.

Nu mă refer la celelalte 
probleme ale agriculturii. In
vestițiile, productivitatea, efi
ciența economică sînt deopo
trivă valabile și în agricultură. 
Problemele pe care le-am pus 
pentru industrie — desigur, 
ținînd seama de specificul ac
tivității unităților agricole — 
trebuie să preocupe în aceeași 
măsură lucrătorii din agricul
tură. Și în acest sector trebuie 
să se realizeze o creștere 
serioasă a producției, produc
tivității, eficienței economice, 
să se îmbunătățească activita
tea de investiții, inclusiv în 
domeniul irigațiilor și lucrări
lor funciare.

Dispunem de tot ce este ne
cesar pentru ca în toate sec
toarele să realizăm în bune 
condiții prevederile planu
lui, creînd o bază trainică pen
tru ultimul an al cincinalului 
și pentru trecerea la noul cin
cinal 1981—1985 aflat în curs 
de elaborare.

Tovarăși,
Doresc să atrag atenția șl 

asupra unor probleme legate 
de ridicarea bunăstării mate
riale a întregului popor, de 
înfăptuirea programelor de 
măsuri stabilite în această 
direcție de Conferința Națio
nală, de Comitetul Central al 
partidului.

După cum este cunoscut, 
anul acesta — probabil de la 
1 august — vom trece la 
etapa a Il-a de majorare a 
retribuției și la aplicarea ce
lorlalte măsuri de creștere a 
veniturilor oamenilor muncii 
eșalonate pînă la sfîrșitul 
anului 1980. Trebuie să luăm 
toate măsurile ca, odată cu 
trecerea la aplicarea acestor 
măsuri, să asigurăm realizarea 
producției și productivității 
muncii, a eficienței economi
ce, deoarece numai astfel 
vom avea garanția că majo
rările se vor reflecta în mod 
corespunzător în creșterea 
veniturilor reale ale oameni
lor muncii.

In conformitate cu preve
derile planului cincinal, prin 
măsurile de creștere a prețu
rilor, inclusiv a ultimelor 
creșteri de 0,3 la sută de 
acum citeva zile, ne aflăm 
sub nivelul planificat. Dealt
fel, în linii generale, cu aceas
ta creșterea prețurilor se în
cheie. Prin aplicarea noilor 
măsuri de sporire a retribu
ției nete cu peste 40 la sută, 
ca urmare a creșterii prețu
rilor cu pină la 6 la sută, vom 
realiza indicele de creștere a 
retribuției reale de 32 la sută. 
Desigur, așa cum am spus, 
trebuie făcut totul pentru în
făptuirea prevederilor planu
lui cincinal privind realizarea 
producției, eficienței econo
mice, productivității muncii. 
Așa cum merg lucrurile 
acum, avem garanția că vom 
realiza creșterea ce 32 ia 
sută a retribuției reale, pre
cum și celelalte măsuri, ma
jorarea pensiilor și creșterea 
cheltuielilor sociale planifi
cate.

Trebuie, de asemenea, sâ 
urmărim îndeaproape înfăp
tuirea măsurilor de aprovi
zionare a populației in con
formitate cu prevederile pla
nului ce stat. In acest scop să 
asigurăm realizarea produc
ției agricole, a producției ali
mentare. Atrag foarte serios 
atenția comitetelor județene 

asupra necesității de a reali
za producțiile stabilite, la 
toate sortimentele, pentru 
buna aprovizionare a popu
lației. Comitetele județene 
știu că cea mai mare parte 
a plusului de legume și alte 
produse agricole realizată 
peste plan va rămîne în ju
dețele respective. De aseme
nea, pe seama unei natalități 
mai mari, a reducerii morta- 
lităților și creșterii greutății 
la tăiere, se pot realiza can
tități suplimentare de carne. 
Realizînd planul pentru fon
dul de stat, o parte din sur
plusuri vor rămîne în județul 
respectiv. Indiferent dacă alte 
județe nu-și realizează pla
nul, județele care își îndepli
nesc prevederile de plan, în 
condițiile arătate, trebuie să 
beneficieze de aceste drepturi.

Este necesar, de asemenea, 
să acordăm o atenție mai 
mare dezvoltării și îmbună
tățirii serviciilor pentru popu
lație în diferite domenii, pre
cum și bunei organizări a 
transportului în comun. Mij
loacele de care dispunem în 
general pentru transportul în 
comun, dacă ar fi folosite ra
țional șl complet, ar asigura 
în întregime transporturile, 
chiar și în Capitală. Din pă
cate, aproape o treime din 
mijloacele de transport din 
Capitală nu funcționează. Or, 
nimeni altcineva decît Comi
tetul municipal București, în
treprinderile din București 
au datoria să le repare, să 
asigure funcționarea lor. Am 
stabilit un program special 
pentru București, pentru a 
rezolva radical, într-o perioa
dă cît mai scurtă, această 
problemă. Avem în vedere să 
înlocuim autobuzele mici cu 
autobuze mari, articulate, să 
introducem tramvaie cu 2—3 
remorci, să trecem Ia trolei
buze articulate. Pe total, ca 
unități de transport, vom 
ajunge chiar la o reducere 
față de parcul actual. Aceas
ta ara:ă că in Capitală, chiar 
cu mijloacele existente în 
prezent, dacă acestea ar fi 
bine folosite, am putea asigu
ra un transport corespunză
tor. n-am avea probleme cu 
transportul in comun. Este 
însă inadmisibil ca mai mult 
de o treime din mijloacele de 
transport să stea de luni, 
chiar de ani de zile nefolosite. 
Problema transportului in co
mun trebuie să stea în aten
ția tuturor comitetelor jude
țene, a consiliilor populare, 
care trebuie să analizeze în 
mod serios situația si să ia 
măsurile corespunzătoare pen
tru buna desfășurare a acestei 
activ itâți. Sâ se urmărească 
buna întreținere si funcționare 
a mijloacelor de transport.

In general, doresc să men
ționez și la această consfătui
re necesitatea de a se acorda 
mai multă atenție problemelor 
legate ce soluționarea cerin
țelor maselor de oameni ai 
muncii. de aplicarea consec
ventă a măsurilor stabilite de 
Comitetul Central, de Marea 
Adunare Națională în privința 
creșterii continue a bunăstării 
generale a poporuluL

Tovarăși.
Așa cum am menționat de 

la început, înfăptuirea in cele 
mai bune condiții a planului 
pe 1979, precum și pe 1980 
impune creșterea roiului or
ganelor și organizațiilor de 
partid. îmbunătățirea activi

tății lor. Este necesar ca toate 
organizațiile de partid, toți 
comuniștii să fie în primele 
rînduri ale activității pentru 
înfăptuirea legilor țării, a ho- 
tărîrilor de partid, a planului 
de stat. Am reținut cu multă 
satisfacție unele metode bune 
de muncă folosite de o serie 
de organizații de partid, așa 
cum am reținut cu insatisfac
ție, lipsurile manifestate în 
activitatea unor organizații de 
partid. Trebuie acționat cu 
toată hotărîrea în direcția per
fecționării stilului și metode
lor de muncă în conducerea 
tuturor sectoarelor economico- 
sociale. Din păcate, mai sînt 
comitete județene, organizații 
de partid orășenești, organi
zații din unități economice și 
sociale, care desfășoară o ac
tivitate în general, care nu 
înțeleg că problemele nu se 
pot soluționa decît printr-o 
muncă concretă, directă, îm
preună cu comuniștii, cu ma- 
stele de oameni ai muncii.

Să organizăm mai bine ac
tivitatea de realizare a sarci
nilor, controlul îndeplinirii 
hotărîrilor, punînd accentul pe 
acordarea ajutorului practic, 
concret în soluționarea proble
melor. Să urmărim repartiza
rea corespunzătoare a cadre
lor, a activiștilor, în sectoare
le hotărîtoare ale activității, 
pentru a avea garanția că nu 
va rămîne în afara atenției 
comitetelor județene de partid, 
a organizațiilor de partid 
nici un domeniu de activitate. 
Pînă la urmă decisivă este 
munca organizațiilor de partid, 
a comitetelor județene, pentru 
organizarea îndeplinirii în 
viață a hotărîrilor. Această 
problemă nu este încă destul 
de bine înțeleasă, nu stă per
manent în atenția organiza
țiilor și organelor de partid, 
a organelor noastre de stat.

Trebuie sâ acționăm cu mult 
mai multă hotărîre în direc
ția întăririi răspunderii în 
muncă, a disciplinei și ordinii 
în toate sectoarele. Să insis
tăm pentru dezvoltarea spiri
tului critic și autocritic, pen
tru analizarea temeinică a 
lipsurilor, trâgind concluziile 
corespunzătoare pentru întrea
ga activitate. Să acționăm cu 
fermitate pentru a generaliza 
ceea ce este bun și a asigura 
unirea eforturilor partidului, 
ale organelor de partid și de 
stat, ale întregului activ, ale 
oamenilor muncii. în înfăptui
rea legilor și hoiărîrilor parti
dului și statului, a planului 
de dezvoltare economico-so- 
rială. Tot ceea ce am realizat, 
succesele pe care le avem sînt 
rezultatul unirii eforturilor 
oamenilor muncii, fără deose
bire de naționalitate. în mă
sura in care vom ști să întă
rim această unitate, să unim 
și mai strîns eforturile parti
dului și ale oamenilor muncii 
în direcția înfăptuirii neabă
tute a legilor și hotărîrilor. a 
planurilor, vom avea garanția 
îndeplinirii lor cu succes. For
ța noastră stă în întărirea 
neabătută a unității partidu
lui. a capacității sale de a-și 
îndeplini rolul de forță politi
că conducătoare în societate. 
Forța partidului nostru stă în 
felul în care știe să unească 
în jurul său pe toți oamenii 
muncii, fără deosebire de na
ționalitate, întregul popor. în 
înfăptuirea neabătută a politi
cii noastre interne și externe, 
în făurirea societății socialiste 
multilateral dezvoltate, în ri

dicarea bunăstării generale a 
întregului popor.

Să asigurăm funcționarea 
cît mai bună a organelor de 
partid, a vieții organizațiilor 
noastre de partid. Trebuie să 
se desfășoare o activitate 
strîns legată de sarcinile con
crete în fiecare domeniu, o ac
tivitate strîns legată de masele 
largi populare. Să asigurăm 
funcționarea cît mai corespun
zătoare a tuturor organelor de
mocratice de conducere pe 
care le avem, începînd cu 
consiliile oamenilor muncii, cu 
birourile executive, la diferite 
nivele. Este necesar sâ fie mai 
mult angajate în această acti
vitate sindicatele, Uniunea 
Tineretului Comunist, comite
tele de femei, celelalte organi
zații de masă și obștești, care 
au un rol însemnat în demo
crația noastră socialistă, în în
treaga activitate de înfăptuire 
a politicii partidului și statu
lui. Aceste organizații trebuie 
să-și perfecționeze stilul și me
todele de muncă, să dea dova
dă de mai multă combativitate, 
să acționeze cu hotărîre spo
rită pentru îndeplinirea sarci
nilor și răspunderilor ce le au 
fiecare în domeniul său.

Este necesar să se asigure 
participarea tot mai activă a 
maselor largi populare, a în
tregului popor, la conducerea 
tuturor sectoarelor de activi
tate. a întregii societăți. Să se 
înțeleagă bine că tot ceea ce 
înfăptuim este destinat po
porului, că socialismul nu se 
poate realiza decît pentru po
por și împreună cu poporul. 
De aceea unitatea întregului 
popor în jurul partidului con
stituie o cerință esențială, le
gică pentru înfăptuirea Pro
gramului elaborat de Congre
sul al Xl-lea.

Se impune să întărim și mai 
mult exigența revoluționară în 
întreaga noastră activitate — 
atît in domeniul economic, cit 
și în cel politic și ideologic. Să 
se manifeste mai multă com
bativitate revoluționară față 
de diferite manifestări retro
grade. față de stările de lu
cruri negative care se mai în
vii nesc în diferite sectoare, la 
diferiți membri ai societății 
noastre. Sâ înțelegem că uma
nismul revoluționar, omenia 
ce caracterizează partidul nos
tru comunist, nu înseamnă to
lerarea încălcării legilor, tole
rarea manifestărilor anarhice, 
înapoiate, a lipsei de patrio
tism, a altor manifestări nega
tive. Acestea trebuie sâ fie 
combătute cu toată fermitatea 
revoluționară ! Față de toate 
acestea să determinăm o atitu
dine generală, a tuturor cate
goriilor sociale și, în primul 
rînd. a clasei muncitoare. Și 
în aceasta constă afirmarea ro
lului clasei muncitoare în cali
tate de clasă conducătoare a 
societății noastre socialiste, 
afirmarea forței politice con
ducătoare a partidului nostru 
în toate sectoarele de activi
tate.

Este necesar să acordăm mai 
multă atenție activității poli
tico-educative de dezvoltare a 
conștiinței socialiste în rîndul 
tuturor categoriilor de oameni 
ai muncii, al maselor largi 
populare, al întregului nostru 
popor. Se impune o îmbinare 
corespunzătoare a cointeresă
rii materiale cu munca politi- 
co-educativă. Să acționăm 
neîntrerupt pentru dezvoltarea 
conștiinței socialiste, care de
termină pe fiecare să acțio
neze în mod conștient, la lo

cul său de muncă, pentru în
făptuirea neabătută a progra
mului de dezvoltare < socialistă 
a patriei noastre, de ridicare a 
României pe noi culmi de pro
gres și civilizație. Este necesar 
ca la activitatea politico-edu- 
cativă să participe activ toate 
organele și organizațiile de 
masă, organele de stat, care 
trebuie să aplice neabătut ho- 
târîrile și orientările Congre
sului al Xl-lea, ale Conferin
ței Naționale, ale plenarelor 
Comitetului nostru Central. 
Să acordăm mai multă aten
ție activității organelor care se 
ocupă de problemele educației 
și culturii, a celor din învă
țăminte presă, radio, televiziu
ne, uniunilor de creație, unind 
toate aceste forțe în spiritul 
hotărîrii partidului privind 
organizarea activităților în ca
drul Festivalului „Cîntarea 
României". Să facem astfel 
încît munca politico-educativă 
să devină o uriașă forță de 
mobilizare a oamenilor mun
cii, fără deosebire de naționa
litate, a întregului nostru po
por, în înfăptuirea politicii in
terne și externe a partidului 
și statului.

Să acordăm o atenție con
tinuă activității de conducere 
generală a societății, pe baza 
principiilor partidului și sta
tului nostru, îmbinînd în mod 
armonios centralismul demo
cratic cu lărgirea atribuțiilor 
organelor locale, a unităților 
economico-sociale, cu auto- 
conducerea și autogestiunea. 
Trebuie înțeles că afirmarea 
autoconducerii la toate nive
lurile, creșterea rolului și ini
țiativei tuturor organelor de 
partid, de stat, economice și 
sociale, presupun în același 
timp întărirea conducerii uni
tare, aplicarea și înfăptuirea 
unitară a legilor și hotărîri
lor. a planului național de dez
voltare economico-socială — 
obligatoriu pentru toți, în 
aceeași măsură, de sus pînă 
jos. de jos pînă sus. Să ne 
preocupăm de realizarea unei 
conduceri științifice, democra
tice, care să asigure atît creș
terea răspunderii și inițiativei 
la toate nivelurile, cît și îm
binarea experienței cu elanul 
revoluționar, asigurînd în fe
lul acesta realizarea în cele 
mai bune condiții a sarcinilor 
de dezvoltare în ritm înalt a 
României.

Dispunem de tot ce este ne
cesar pentru a înfăptui cu 
succes planul pe acest an, pen
tru a realiza planul pe 1980, 
inclusiv depășirea producției 
industriale în actualul cinci
nal cu circa 100 de miliarde 
lei. Să acționăm în așa fel în
cît să realizăm aceste obiec
tive în cele mai bune condi
ții, creînd o bază trainică pen
tru dezvoltarea generală a so
cietății socialiste românești, 
pentru înfăptuirea obiectivelor 
trasate de Congresul al Xl-lea, 
asigurînd temelia următorului 
plan cincinal care trebuie sâ 
marcheze o etapă nouă în pro
gresul României în toate do
meniile.

Dragi tovarăși,
Anul acesta aniversăm îm

plinirea a 35 de ani de la vic
toria insurecției naționale ar
mate, antifasciste și antiimpe- 
rialiste — moment important 
în istoria patriei noastre, pe 
care trebuie să-1 întîmpinăm 
în mod corespunzător, în spi
ritul Hotărîrii adoptate de Co
mitetul Politic Executiv, fă- 

cînd din această aniversare un 
prilej de mobilizare generală 
a oamenilor muncii în înfăp
tuirea planului, în îmbunătă
țirea activității în toate dome
niile, în creșterea rolului 
conducător al partidului.

în toamna acestui an vom 
avea cel de-al XII-lea Congres 
al partidului. Vom discuta la 
timpul respectiv — desigur, la 
plenara Comitetului Central 
— data și măsurile organiza
torice ce trebuie luate în 
această privință. Trebuie să 
acționăm de pe acum pentru 
buna pregătire, politică și or
ganizatorică, a Congresului, 
întîmpinînd acest eveniment 
cu realizări deosebite în toate 
domeniile.

De asemenea, să avem în 
vedere că încă în acest an tre
buie să trecem la pregătirea 
alegerilor de deputați din pri
măvara anului 1980.

Ținînd seama de toate aces
tea, apare cu atît mai necesar 
să organizăm temeinic întrea
ga noastră activitate, pentru a 
cuprinde toate domeniile de 
activitate și asigura îndepli
nirea planului, a celorlalte 
sarcini.

Avem tot ce este necesar 
pentru aceasta. Avem un partid 
puternic și unit, o linie poli
tică internă și externă justă, 
confirmate pe deplin de via
ță, de evenimente. Avem or
ganizații de partid puternice 
în toate județele, în toate uni
tățile —• și sîntem convinși că 
se va acționa cu toată fermi
tatea pentru îmbunătățirea 
activității și îndeplinirea în 
cele mai bune condiții a tutu
ror sarcinilor pe care le avem.

Mai presus de toate trebuie 
să menționez și la această 
consfătuire, cu satisfacție, că 
toți oamenii muncii, fără deo
sebire de naționalitate, între
gul nostru popor înfăptuiesc 
neabătut, într-o unitate depli
nă, politica partidului nostru 
comunist, participă în mod 
conștient la edificarea socie
tății socialiste multilateral dez
voltate și a comunismului în 
România.

Acționînd pentru înfăptui
rea Programului partidului, 
pentru progresul continuu al 
societății socialiste și întărirea 
independenței și suveranității 
patriei, ne îndeplinim, totoda
tă, și obligațiile internaționale, 
ne aducem contribuția activă 
la triumful cauzei socialismu
lui în lume, la lupta pentru 
pace, destindere și colaborare, 
pentru libertatea și indepen
dența tuturor popoarelor la 
făurirea unei vieți mai bune 
și mai drepte pe planeta 
noastră.

Bazîndu-ne pe toate acestea, 
putem avea, într-adevăr, de
plina convingere că vom lichi
da rapid neajunsurile și lipsu
rile, asigurînd înfăptuirea cu 
succes a tuturor obiectivelor 
și sarcinilor ce ne stau în 
față, desfășurînd în condiții 
bune întreaga noastră activi
tate.

Cu această convingere, do
resc să urez organizațiilor ju
dețene de partid, tuturor or
ganelor de partid și de stat, 
comuniștilor, activului de 
partid, oamenilor muncii, în
tregului popor succese cît mai 
mari în înfăptuirea acestor 
obiective, în ridicarea patriei 
noastre pe noi culmi de pro
gres și bunăstare, în întărirea 
independenței și suveranității 
României! (Aplauze puternice, 
prelungite).

Energia — problemă cheie a dezvoltării prezente și viitoare 
Cu ce eforturi o obținem, cu ce efect o folosim

Reducerea consumului propriu tehnologic in rețelele electrice (ii)
După ce în articolul precedent de la această rubrică am pre

zentat preocupările și realizările ICEMENERG în ceea ce pri
vește reducerea consumului propriu tehnologic de energie IX 
REȚEA, astăzi continuăm dezbaterea cu alți specialiști ai institu
tului, avînd ca temă direcțiile lor de acțiune in vederea redu
cerii consumului specific de combustibil și a consumului propria
tehnologic IN CENTRALELE

— Ca producători de energie 
electrică și termică, noi, toate 
unitățile aparținînd ministerului 
nostru, deschide inginerul Radu 
Popescu, secretarul organizației 
de partid, discuția, sîntem cei 
dinții datori de a întreprinde 
toate măsurile posibile și în pri
mul rînd pe calea cercetării 
tehnico-științifice pentru a 
ajunge la un, consum specific 
de combustibil și la un consum 
propriu tehnologic în centrale 
cît mai mic cu putință, pentru 
ca într-adevăr sectorul nostru 
industrial să se înscrie într-o 
eficiență economică corespunză
toare activității sale. Pentru a- 
ceasta, evident, abordăm în co
laborare cu ceilalți factori inte
resați o gamă largă de măsuri 
care în final vor trebui să ridi
ce gradul de siguranță a siste
mului energetic național, fiabi
litatea și eficiența sa la nivelul 
celor mai bune din Europa.

— Să Începem cu principala 
grupă de măsuri. La ce se re
feră ele concret, în ce constau 
și ce rezultate întrevedeți ?

Se oferă să răspundă la aceas
tă întrebare inginerul Dan Go- 
lici. șeful laboratorului turbine 
— cicluri termice.

— Una din măsurile de am
ploare și, indiscutabil, de mare 
valoare economică, spune el, 
constă în extinderea termofi- 
cării, respectiv producerea com
binată de energie electrică și 
termică în aceleași centrale prin 
transformarea unor turbine de 
co^lensație în turbine de termo
ficare. Oacă pînă acum o termo-

ELECTRICE.
centrală ca cea de la Mintia — 
Deva, bunăoară, producea exclu
siv energie electrică iar pentru 
producerea energiei termice ne
cesară la încălzirea orașului se 
construiau centrale separate, in

tr-un stadiu avansat de aplicare 
la centrala electrică de La Ier- 
nut Prin transformarea unor 
turbine de condensație în turbine 
de termoficare se va obține, in 
condiții deosebit de economicoa
se, căldura utilă pentru alimen
tarea unei sere legumicole de 
24 ha, amenajată in apropiere. 
Față de soluția clasică — ali
mentarea serei cu căldură ter
mică de la un cazan propriu — 
se economisesc peste 9 000 tone 
combustibil convențional intr-un

lici ne vorbește despre o altă 
realizare importantă : extinderea 
spălării continue a condensato
rilor turbinelor cu aburi, cu bile 
spongioase, pentru menținerea 
în stare normală a vidului in 
condensatori și reducerea prin 
aceasta a consumului de com
bustibil.

— Nu e vorba de un proce
deu nou, precizează interlocuto
rul, el s-a aplicat și pină acum 
însă cu mari cheltuieli valutare 
și la scară foarte redusă

noi rezerve care să influențeze 
in sens pozitiv consumul speci
fic de combustibil și consumul 
propriu tehnologic de energie 
și-o aduce secția chimie in ener
getică.

— Unul dintre obiectivele 
noastre este asigurarea calității 
corespunzătoare a apei care ali
mentează cazanele și. prin a- 
ceasta, buna funcționare a cen
tralelor. Apa impură poate duce 
la distrugerea cazanelor, oricum 
la uzura lor prematură. In 
scopul amintit mai inainte, spu
ne inginerul Alexandru Turasy, 
s-a procedat și se procedează 
la adoptarea mai multor soluții. 
Una dintre ele ar fi tratarea 
magnetică a apei, pusă Ia punct 
de chimistul Mihai Firica și in
giner Ana Niculescu. prin care 
se împiedică formarea de depu
neri in circuitele de răcire. Pro
cedeul va fi aplicat in curind la 
termocentralele Luduș, Mintia și

REZERVA CEA MAI VALOROASĂ - Gil^DIREA CREATOARE Șl INVENTIVITATEA
viitor, pe baza studiilor întoc
mite, de specialiști ai institutului 
nostru, respectiv inginer Dan 
Nestcanu și Iosif Falup, In co
laborare cu Institutul de studii 
și proiectări energetice, centrala 
de la Mintia va prelua și sarcina 
micilor centrale termice, adică 
încălzirea unei mari părți din 
orașul Deva. Centralizarea aces
tei activități industriale va avea 
consecințe economice favorabile, 
va determina diminuarea sen
sibilă a consumului specific de 
combustibil, inclusiv poluarea 
mediului ambiant. Din calcule
le elaborate pentru centrala 
Mintia reiese că se vor e- 
conomisi anual circa 40 000 tone 
combustibil convențional, la o 
singură centrală. Dar noi avem în 
vedere adaptarea in acest sistem 
a mai multor centrale între care 
și cea de la Ișalnița care va tre
bui să asigure în viitor cea mai 
mare parte din energia termică 
necesară încălzirii orașului Cra
iova.

Soluția despre care vorbește 
inginerul Golici se găsește în-

an. Sera va intra în producție la 
finele anului viitor.

— Să trecem la alte măsuri pe 
care le aveți in vedere.

— Trebuie să amintim, cred 
eu, studiile și soluțiile pe care 
le preconizăm — intervine ingi
nerul Octavian Pavnotescu, 
șeful secției cazane și combusti
bil — pentru recuperarea parția
lă a căldurii evacuate prin con
densatoarele turbinelor cu aburi 
în apa caldă a rețelelor de în
călzire urbană, prin trecerea tur
binelor în regim de vid înrăută
țit și reducerea pe această cale 
a pierderilor de căldură. De lu
crare se ocupă inginerii Dan Co
lici, Csopo Viki și Mihai Popovici. 
La unele grupuri de termoficare 
s-a și realizat deja, propunîn- 
du-ne generalizarea soluției, la 
majoritatea grupurilor de 25 și 
50 MW. în final economia de 
combustibil convențional se va 
ridica la cel puțin 70 000 tone 
anual.

In continuare inginerul Go

pentru că procurarea bilelor 
spongioase se făcea din import. 
Printr-o cercetare perseverentă 
și inspirată inginer Lilian Cio- 
roianu și tehnician Vasile Mari
nescu au elaborat o tehnologie 
de concepție proprie pentru fa
bricarea în institutul nostru a 
acestor bile și am reușit sâ 
revitalizăm cu ele unele in
stalații vechi, să diminuăm 
în mare măsură importul. 
Extinderea spălării continue a 
condensatorilor turbinelor pre
vine colmatarea acestora și, tot
odată, pierderile care pot să 
apară ca atare în procesul ex
ploatării. De aici, și reducerea 
consumului specific de combus
tibil. De generalizarea acestei 
măsuri, prin realizarea proiec
telor de instalații, se ocupă in
ginerii Mihai Popa și Mircea 
Malița. Economia anuală de 
combustibil convențional care se 
va obține prin această genera
lizare se estimează la 15 000 tone.

O substanțială contribuție în 
activitatea de cercetare și pro
iectare, de descoperire a noi și

Oradea cu o economie scontată 
de 2 000 tone combustibil con
vențional pe an.

— Este bine știut că nu numai 
la noi ci și în alte țări se acordă 
o tot mai mare atentie utilizării 
în domeniul obținerii energiei 
electrice și termice a combusti
bililor inferiori, cu putere ca
lorică mică și pe care nu ne pu
tem permite să-i neglijăm. In 
acest domeniu cred că ar fi bine 
să ne spuneți ce preocupări 
aveți și ce rezultate se obțin a- 
cum, dar și in perspectivă ?

— Eforturile colectivului nos
tru, reia inginerul Pavnotescu, 
s-au concentrat in ultimul timp 
asupra utilizării cărbunelui in
ferior și reducerea concomitentă 
a consumului de hidrocarburi. 
Problema principală ar fi a- 
ceasta : prin folosirea căr
bunelui inferior se obține o ar
dere incompletă și apar pierderi 
mari. în zgură. S-a constatat că 
zgura care cade la baza focaru
lui cazanelor conține încă o masă 
combustibilă pe care ne-am pro-

pus s-o recuperăm. Cum? La a- 
ceastă întrebare au reușit să 
răspundă inginerii Gheorghe 
Chercea, Anton Roșu și Ion Dă- 
nilă. Ei au conceput un proce
deu tehnologic de continuare a 
arderii pe grătare de post-ar- 
dere. Metoda s-a aplicat 
deja la un cazan de la termo
centrala Rovinari. Rezultatul 
este încurajator. randamentul 
cazanului sporind cu 5—8 la 
sută. Acum se va extinde și la 
al doilea cazan de același tip 
existent în centrală. Mai avem 
proiectat și executat un alt tip de 
grătar pentru cazanele de la 
termocentrala Craiova. După ex
perimentare. el se va putea ex
tinde și la celelalte cazane de a- 
celași tip. Apreciem că pină la 
finele anului 1980 se va obține 
o economie anuală de 50.000 tone 
combustibil convențional. Pentru 
cincinalul viitor ne gindim la ex
tinderea studiilor și cercetărilor 
pentru aplicarea acestui proce
deu și la celelalte cazane pe lig
nit.

Fără îndoială preocupările co
lectivului de specialiști din ca
drul acestui compartiment se 
desfășoară pe o arie mult mai 
mare, mai cuprinzătoare. Ar
derea eficientă și recuperarea 
integrală a gazelor reziduale din 
siderurgie, reducerea consumuri
lor proprii la instalațiile auxilia
re. asimilarea unor materiale 
noi, necesare energeticii etc., 
constituie tot atitea teme globa
le in studiul specialiștilor și pro- 
iectanților și care, direct sau in
direct. vor conduce la diminua
rea consumurilor specifice de 
combustibil. Dacă ar fi să însu
măm doar valorile care vor bi
zuita din aplicarea soluțiilor con
cepute de cadrele institutului și 
care au fost amintite mai sus, 
se va ridica la o economie a- 
nuală de circa 200.000 tone com
bustibil convențional, ceea ce re
prezintă. chiar pentru specialiș
tii institutului, pentru toți co
laboratorii lor, o certitudine că 
rezervele n-au fost încă epuiza
te, că trebuie să se persevereze 
în căutarea de noi soluții și teh
nologii care să ducă la valorifi
carea cu cea mai mare eficiență 
a fiecărui gram de combustibil 
în obținerea energiei.

ROMULUS LAL

Calitate superioară, eficiență maximă
Produsele între

prinderii „Tricoda- 
va“, cea mai mare 
și complexă unita
te a industriei de 
tricotaje, se bucu
ră de aprecieri u- 
nanime in rîndul 
beneficiarilor din 
țară și de peste 
hotare. Datorită ac
țiunilor înnoitoare 
din ultimii ani, ac
țiuni care au căpă
tat noi caractere 
permanente, per
formanțele produ
selor purtînd mar
ca „Tricodava", atît 
cele tehnice și 
funcționale, cît și 
calitățile de ergo
nomie și design, au 
crescut an de an. De

remarcat că toate 
aceste acțiuni în
dreptate în direcția 
ridicării calității au 
fost înfăptuite cu 
cheltuieli mai re
duse. Astfel, din 
analiza acestui in
dicator rezultă câ 
costurile totale pen
tru promovarea 
unei calități supe
rioare au scăzut, în 
trimestrul I al a- 
cestui an, cu 2,5 la 
sută față de pri
mele trei luni ale 
anului trecut. Spe
cialiștii apreciază 
că introducerea în 
viitor pe scară lar
gă a gestiunii cali

tății produselor, 
metodă modernă 
care impune adop
tarea unor soluții 
constructive și teh
nologice îmbunătă
țite încă din faza 
de cercetare, pro
iectare, realizarea 
de ambalaje de 
protecție, sporirea 
calificării lucrăto
rilor, acțiuni ener
gice pentru preve
nirea apariției de
fectelor și altele, 
permite diminua
rea costurilor to
tale pentru calitate 
într-o proporție 
mai mare, în con
dițiile realizării 
unor produse cali
tativ superioare.
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Festivalul național „CÎNTAREA ROMÂNIEI
iție comunistă, de înfăptuire a Programului partidului
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Reluînd însemnările pe care 
mi le-am făcut stind de vorbă cu 
mai mulți tineri de Ia întreprin
derea Progresul din Brăila — 
printre ei amintesc pe Gheor- 
gbițâ Mototolea, responsabil cu 
problemele organizatorice in 
comitetul U.T.C. pe întreprin
dere, subinginerul Ion Labuneți, 
frezorul Ștefan Sighiaș, subingi
nerul Vasile Tănase — trebuie 
să mărturisesc, cu părere de 
rău, că doar o mică parte dintre 
ele își vor găsi de data aceasta 
spațiul pentru tipar. Nu pentru- 
că ar fi neinteresante pentru 
Cititor. Dimpotrivă : seriozita
tea, pasiunea și ambiția cu care 
uteciștii de aici vor să demon
streze capacitatea lor creatoare 
în domeniul atît de apropiat lor 
— al științei și tehnicii — au 
dus la un număr atit de mare 
de importante realizări incit 
doar cu greu reporterul poate 
face selecția celor mai intere
sante, celor mai demne de a fi 
făcute publice. Dar cum nu un 
inventar, fie el și de idei sau de 
rezultate practice ale lor, mi-am 
propus, am încercat a găsi acel 
fir, prin care s-au legat o mul
țime de acțiuni $i care a înles
nit producerea unei adevărate 
explozii de interes și de mate
rializare a lui, pentru Invenție, 
pentru inovație, pentru tot ceea 
ce înseamnă îmbunătățirea reală 
a producției,

..Sigur. îmi spunea Ton La- 
buncți, totdeauna au existat aici 
tineri care nu s-au mulțumit 
numai să se achite conștiincios 
de sarcinile de plan, ci care au 
avut ambiția să arate eă pot 
gindi, că pot face mal mult de
ci t atit. Dar Interesul deosebit 
născut pentru creația tchnico- 
stiințiflcă de a doua ediție a 
Festivalului național ..Cîntarea 
României*, ne-a mobilizat și 
ne-a făcut să încercăm a orga
niza cit mal eficace înclinațiile, 
imaginația tehnică a tuturor ce

Prins intr-o parte de curgerea 
Timavei și din partea cealaltă 
de molcome dealuri — adevă- 
rate valuri de pămint —, satul 
Mănărade urmează valea in- 
gustă dintre cele două forme 
geografice. Tăietura sigură a 
drumurilor, casele solide. ros
tuite ca niște mici cetăți, colo
rate insă intens, oamenii ce se 
știu și se salută cu bucurie re
ținută, dar vizibilă, dau certitu
dine actului documentar ce ates
tă prezența localității incă din 
anul 1100. 0 cetate — construită 
prin secolul al XV-lea. conser
vată și azi — d9mină centrul 
satului. In vremea construcției 
ei, in jur se grupau cam vreo 
40 de familii. NTu sînt singurele 
puncte de contact cu istoria. 
Oamenii din Mănărade vorbesc 
cu mlndrie despre faptul că In 
1848 cițiva revoluționari au ve
nit aici, că la 1918 ei au ocupat 
proprietățile mănăstirești.

Prima impresie — stabilitatea 
și armonia întregii așezări —
se confirmă în timp ce-i cu
noști oamenii, in timp ce le 
afli preocupările puse sub a-
celași semn al generosului timp 
trăit. Români și sași conviețu
iesc aici din vremurile de de
mult. simțindu-se părtași la 
bucuriile și tristețile vieții, la 
momentele de cumpănă sau de 
împliniri ale istoriei. Stă măr
turie și activitatea căminului 
cultural, cămin cu vechi tradi- 
ții la Mănărade. Devenit nein- 
căpător și vremurile punindu-și 
serios amprenta pe vechea con
strucție. locuitorii din Mănă
rade au pus in locul căminului 
cultural ce data din 1911 un al
tul. Mai frumos, mai încăpător, 
mai bine dotat. Serile, oamenii 
se adună pentru o partidă de 
șah (echipa de șah a ciștignt 
trei ani la rind locul I la faza 
orășenească), pentru a descifra, 
punîndu-și in valoare perspica
citatea și bagajul de cunoștințe 
din diverse domenii, cuvinte 
încrucișate (cercul de rebus 
condus de Rodlca Sintimbrean 
se ocupă și de probleme de 
compoziții și de rezolvare, or
ganizează chiar ți concursuri), 
pentru a citi o carte (grație pa
siunii Corneliei Kauntz. biblio
teca are un bogat fond de cărți), 
pentru a juca tenis de masă. 
Tot aici, la căminul cultural, se 
organizează dezbateri pe teme 
politice sau istorice — o con
tribuție esențială aducindu-și-o 
la buna reușită a descifrării unor 
probleme de larg interes pro
fesoara Mariana Kraus. Momen

lor din întreprinderea noastră. 
Cum ? Mai intii, ne-am propus 
să deschidem gustul pentru 
idei, iar apoi, pe cele mai inte
resante, mai îndrăznețe să le 
aplicăm, iară tergiversări, în 
producție".

Deci, cu un an în urmă, la 
Fabrica de excavatoare a fost 
inițiat primul „concurs de idei". 
Rezultatul, neașteptat prin pro
porții și calitate, a făcut ca 
anul acesta concursul să fie 
lansat pe întreaga întreprindere, 
printr-o bogată propagandă vi

CREAȚIA
TEHNICO-ȘTIINȚIFICĂ 

direct implicată 
în realitățile producției

zuală, prin stația de radioam
plificare, chiar prin ședințe 
U.T.C. S-a organizat, la nivelul 
comitetului U.T.C., o comisie 
profesional-științifică cu „ra
muri" în fiecare organizație din 
secții. Astfel au început să iasă 
Ia iveală preocupări fertile. In
terlocutorii mei îmi vorbeau 
despre adevărate „cazuri" cum 
a fost cel, deja renumit pentru 
valoarea lui, al „niturilor de 
alamă pentru fixarea ferodou- 
lul pe saboțil de frînă* (autori 
strungarul Ion Roșea și subingi
nerul Ilie Petru) sau cel al 
„dispozitivului multiascuțit pen- 

tele istorice ale lunii februarie 
— în special, aniversarea eroi
celor lupte ale ceferiștilor și pe
troliștilor din *33 — au fost 
amplu evocate prmtr-un ciclu 
de manifestări cuprinzind evo
cări, prezentări, programe ar
tistice. Punctul de informare și 
documentare politică este des 
vizitat, dovedind aplecarea oa
menilor din Mănărade către 
toate problemele timpului lor.

ÎNTR-UN SAT DIN JUDEȚUL ALBA, 
UNDE TRĂIESC DE VEACURI ROMÂN SI SASL 

ÎMPLINIRILE DE AZI VORBESC DESPRE

Temeiurile înfrățirii
Activitatea culturală a cămi

nului este la fel de ic^iaate» 
Echipa de teatru r» icarb* r»- 
mână a pus in scenă Cocotei 
cu două creste de Gheeegfte 
Vlad, iar echipa de- tettrv m 
limba germană — Han?: a’ “■*- 
tru. Silvia Co st ea si Ptt'.i** 
Sifft — c-n-d^€ăîocre> teter 
două echipe —. ca r. actonj 
Doina Coțoc. Zânei Rom. Msvls 
Hațiegan, Nicolae Mtea» Au 
Albu. Doina Frâțilă. frații 
Nikolaus — Herta ți Helmuth — CONSTANTIN STAN

Extemporal pmn «ina eUre-. a Vl-a de la Seaata peaeraii d>« comna Frata — județul Cluj

tru strunjirea reperului piston* 
(autor strungarul Ștefan Ster
pul. Fără îndoială, ideile cu 
care tinerii veneau de la locu
rile lor de muncă era necesar 
a fi discutate, amplificate la 
nevoie, „cintărite“ de specialiști. 
Așa incit, aproape de la sine 
s-a constituit cercul de creație 
tehnico-științifică intitulat Tină- 
rul inovator, s-a inițiat un ciclu 
de seri de știință și tehnică la 
club, prin stația de radioampli
ficare au început să fie comen
tate ultimele apariții de carte 

sau voltfmele Importante intrate 
de curinc in bibliotecă (ta pa
ranteză fie spus, una foarte ttes 
dotată). De pildă, in cadrai de
cadei cărții științifice ce a «nx 
loc zilele trecute, ia afara ex
poziției de carte s-a țiaot gt tei 
interesant simpozion cu tema 
Tehnologii neeeuveațieuule ii 
posibilitatea de apfieare a tar 
la .,ProgresiiF*. $: nu sucud 
infim de pnținrte exoapie ne 
pină acum se poete trace o con
cluzie dintre cele xa: npcrr*- 
te : anume aceea că toate ideile 
cu care tinerii vin sfnt rezs2ta- 
tul experienței lor ârerse ta

R-.tta Speck, Hm Swot. 
Iohann Speck ss tente 
cul, dovedind eă paateaec isi 
are temeiurile ri rt errtete !.*•• 
calități Er*.-r«s de
dansuri poțrsle-e pervurue. — 
cițtigăioere * fosei pe r—W ta 
ediția s II-a « Fess^einlx: *»- 
ționai Xnisrtt R&nan^x- — 
echipz condusă de Hertz N>- 
kolssu. u—’uărâ M pemete |ă 
eofitee: specteotatar acta a «te

răni Sa AXba fitic aez i* c-'re 
orașe x jadetatax A-'r-x. Aee- 
latz lacra ar pr*sse spme ă 
despre eeie domâ pmpaan ro- 
caie — mssracsan Rma S peck 
și A--K Cxutra —. derme brf- 
pada ci — cvadiBGiior Me-

Măvr-Tieve vea des^ 
pee -ele hee^r^v. rediogre
fii Rter de vrrensete ele vie- 
fs «3 orrzrrtăte dm sarxl Mcx«-

locul de muncă, sînt indisolubil 
legate de procesul de producție. 
Dealtfel, foarte curind. tot in 
sprijinul stimulării inteligenței 
creatoare a tinerilor vor fi răs
pândite in întreprindere un tip 
de formulare cuprinzind două 
întrebări : care sint punctele 
mai dificile pe linia tehnologică 
la care lucrați : ce propuneri 
aveți pentru îmbunătățirea pro
ducției la locul de muncă ?

Este. oare, de ajuns să ai un 
..portofoliu- tixit de idei ? Bine
înțeles că nu. Iar acum princi
pala preocupare a organizației 
U.T.C a tinerilor de la Pro
gresul este i-tiesnirea trecerii 
ideii de ta <?a-drjl «ău de gind 
sau proiect -hrect in producție.
Deși iteva mese 

mă. inter- 
mi mărturiseau, 
ipati. că nu au 
itâ o cale optimă 
Constituirea, oda- 
i interesantă, la 
națiilor U.T.C., a 
de întrajutorare 
tie de proiectare 

și apei ia producție nu reușește 
dect “tr-o mică măsură să răs
pândi actealeftor necesități. De
viza. î -jrr arhaic, „tinere, 
desenreă-te «ingur*. nu mai 
poate corwpande unei adevă
rate miseârt de masă privind 
creația uteirn gttirtifi-- Va
sta Tiaaae era de părere, de 
nfkfiL eă dacă realizarea prac
tică a ideilor, a proiectelor s-ar 
«prfJM pe ateliere-«coală efi
ciența ar fl ani mare. Fără a 
awa Mor Intenția de a mă 
îTEasfbraa te arbitru, cred, to- 

de tinerii cu care 
eă ideile a căror 

a producție poate fi 
' _ merită, 

dop* ce «u f*** studiate și apre- 
eu interesante. să-și gă- 

mai **oede drumul firesc 
spre practici-

srCicare
mare eficientă.

MUtUNA IONESCU

-Deri rHt prrw eu sumedenie 
de r-e*mn Iz tntreprfndere și 
eeaaă — iau Stfrtu A-
paa^jm — tei face o plăcere 
deoarbitd să particip și la acti- 
rzsxxex eăauuuJui cultural din 
srrzl ateu. Noi, toți de aici, ne 
-rr-<ț total ți ne simțim legați 

de t E^rietenzc noastră s~a ci- 
memcct de-a hragtU anilor prin 
p^ereuta comună m echipele ar- 
rjnee zle ccmmu'ui cultural, in 
eck^pele de handbal sau fotbal. 
Dzmzxîca dimineața, aproape 
rxs oamenii satului se adună in 
fărul termhsi de sport con- 
rtmrit de noi, tinerii. După- 
sm-.zza ți see^a ii regăsești la 
ca mmal neural".

Isepreune de ani, impreună si 
xr-- Români ți soți vorbesc 
:smba comună a faptelor ce le 
aduc asmxna. bucuria, fericirea. 
Fie câ se numesc Vasile Stroia 
sa^ Hermine Mc;.mer. Ana Albu 
xsz Georg Speck. Viorica Aron 
an Hermine Benning, ei. ti- 

rr din Mănărade. se simt le
gați pms mii de fire de satul 
'.or. i-.md legați prin alte mii de 
fire unul de celălalt. își res
pectă tmdifiiTe și obiceiurile, 
pomul n einceeul, făcind din 
p^ezes.'.zrea lor un ales moment
cr-.istse. Se respectă reciproc, 
fiâadci te simt toți sub sem-
msi aeeionți aspirații, sub sem
nul sceiirați împliniri.

In expoattie
Foto: VASILE RANGA

Simpozion 
jubiliar

In zilele de 17 și 18 mai s-au 
desfășurat la Institutul de mine 
din Petroșani lucrările unui sim
pozion cu caracter național, or
ganizat de Combinatul minier 
Valea Jiului pe tema „10 ani de 
informatică în industria minie
ră". La reuniune au luat parte 
cadre de conducere, specialiști în 
organizare, conducere și infor
matică din unități miniere din 
țară, de Ia Institutul central 
pentru conducere și informatică 
București și de la unele centre 
de calcul electronic.

Materialele prezentate și dez
baterile care au avut loc, in cele 
doua secțiuni ale simpozionului, 
s-au referit la probleme majore 
de conducere a producției și a 
activității de gestiune economică 
in întreprinderile miniere, con
stituind pentru cei prezenți un 
fructuos schimb de experiență.

SAPTAIVIÎNA TV
19 — 25 mai 1979

SIMBATA, 19 MAI 
PROGRAMUL I
12.30 Telex. 12,35' Curs de limbă 

spaniolă. 12,55 Curs de limbă 
franceză. 13.15 Concert de prînz.
14.15 Corespondenții județeni 
transmit... 14,35 Muzică populara. 
15.00 Olimpiadele — prestigioasa 
manifestare științifică școlară.
15,20 Muzica îri imagini. 15,50 Un 
fapt văzut de aproape. 16,10 Publi
citate. 16,20 Agenda culturală. 16,50 
Clubul tineretului... vă invită la 
o intîlnire pe plaiurile hunedore- 
ne. 17,35 Stadion — emisiune de 
selecțiuni sportive. 18,10 Publici
tate. 18.15 Petrodvoreț și frumuse
țile sale — documentar realizat 
de Televiziunea sovietică. 18.35 
Săptămina politică internă și in
ternațională. 18,50 1001 de seri. 
19,00 Telejurnal. 19,30 Teleenciclo- 
pedia. 20.10 Publicitate. 20,15 Film 
serial : ..în spatele ușilor închise" 
(ultimul episod). 21.05 întîlnirea 
de sîmbătă seara. 21,45 Telejurnal. 
Sport.

DUMINICA, 20 MAI
PROGRAMUL I
8.30 Gimnastica pentru toți. 8.40 

Tot înainte! 9,25 Șoimii patriei. 
9,35 Film serial pentru copii: „Să
geata neagră". Episodul I. Pro
ducție a studiourilor engleze. 10.00 
Viața satului. 11.30 Pentru cămi
nul dumneavoastră. 11,45 Bucu
riile muzicii. 12,30 De strajă pa
triei. 13,00 Telex. 13,05 Album du
minical. 16,00 Film serial: „Dic
kens la Londra". Episodul 10. 16.55 
Prin Spania contemporană. 17,15 
Telesport. 18.50 1001 de seri. 19,00 
Telejurnal. 19,20 Pe marea scenă 
a țării: Ploiești. 20.20 Film artis
tic: „Knock". Premieră pe țară. 
Producție a studiourilor franceze.
21,50 Telejurnal.

4

Un viitor oraș
Călătorind spre mare cu tre

nul, ciți dintre noi n-am trecut, 
oare, prin Ciulnița ? Ei bine, 
de-aici, de la acest important 
nod de cale ferată începe, de 
fapt, comuna Dragalina, așezare 
frumoasă, de circa 10 000 de oa
meni, situată in chiar inima Bă
răganului, Ia egală distanță de 
Călărași și Slobozia.

Cunoscută îndeosebi prin pro
ducțiile mari de cereale ce se ob
țin aici, Dragalina a început 
să-și descopere în ultimii ani și 
o vocație industrială primele 
unități economice de profil, in
trate jn funcțiune, fiind IMAIA 
(întreprinderea mecanică pentru 
agricultură și industrie alimen
tară) și IPNC (întreprinderea 
pentru producerea nutrețurilor 
combinate). Dezvoltarea edilitar- 
gospodărească înregistrează și 
ea ritmuri accelerate : se con
struiesc noi blocuri de locuințe, 
ce se vor adăuga celor existente 
deja, noi dotări comerciale, se 
asfaltează drumuri și trotuare, 
se plantează flori... Iar în pri
mele rinduri ale acestor acțiuni 
se află, cum e și firesc, foarte 
mulți tineri.

Cu cițiva dintre aceștia — 
muncitori Ia cele două între
prinderi amintite, elevi, cadre 
didactice, lucrători în unitățile 
cooperației de consum sau ale 
celei meșteșugărești, țărani coo
peratori — am purtat recent o 
discuție, în fața machetei de sis
tematizare a Dragalinei, solici- 
tindu-le opiniile în legătură cu 
viitorul localității lor, proiectată 
a deveni curind centru urban 
agro-industrial, așa cum ei în
șiși îl văd și îl doresc.

Ion Iordache : (director, secre
tar al Comitetului comunal 
U.T.C.), Viitorul... viitorului nos
tru oraș depinde în mare măsură 
de noi,tinerii. Cum ni-1 vom con
strui, așa îl vom avea. Iată de 
ce fiecare din cei aproape 1 300 
de uteciști ai comunei noastre 
răspunde „prezent" la toate ac
țiunile la care este solicitat. De 
altfel, noi am lansat o chemare 
la întrecere tuturor colegilor de 
generație din țară, așa câ tre
buie sâ ne menținem mereu în 
frunte. Spre exemplificare, aș 
arăta că numai în această pri
măvară tinerii din Dragalina au 
participat la construirea Uzinei 
de apă, a Dispensarului veteri
nar, a brutăriei, a Oficiului 
P.T.T.R., tot ei au realizat circa 
600 m canalizare cu apă, au dc- 
colmatat 5 km de canale de iri
gații și au amenajat două baze 
sportive : una la stadionul „Ti-

PROGRAMUL II
9,00 Teleșcoală. 9.45 Concert edu

cativ. 11,30 Dosarele secrete ale 
tezaurelor. Tezaurul de la Pie
troasa. 19.00 Telejurnal. 19.20 De
sene animate. 19.50 Telerama.
20,20 Bijuterii muzicale. Clasicis
mul vienez (III). 20,50 Dătător de 
școli și datini. Gheorghe Lazăr.
21,15 Clubul tineretului (reluare).

LUNI, 21 MAI
PROGRAMUL I
16,00 Emisiune în limba maghia

ră. 18,50 1001 de seri. 19,00 Tele
jurnal. 19.30 Panoramic. 20.00 Ro- 
man-folleton: „Poldark". Episodul 
13. 20.55 Mai aveți o întrebare? 
21.25 Cadran mondial. 21,45 Tele
jurnal.

PROGRAMUL II
16,00 Festivalul național ..Cînta- 

rea României". Secvențe din des
fășurarea etapei interjudețene de 
concurs — Centrul Focșani. Par
ticipă formațiile și soliștii ama
tori din județele Brăila, Galați șl 
Vrancea. 16.30 Flacăra vie a ști
inței. Acad. Alexandru Myller, 
matematician. 17.00 Muzică și umor 
(reluare). 17.40 Reportaj TV. Che
marea de Nicolae Holban. 18,00 în 
alb și negru. Castelul din Boyne 
— III. 18.50 1001 de seri. 19.00 Tele
jurnal. 19.30 Film serial pentru 
copii: „Povestiri din pădurea 
verde" (reluare). 19.55 Seară de 
operă: ..Năpasta" de Sabin Dră- 
goi. 20.40 Telex. 20.45 Un fapt vă
zut de aproape. 21.05 Publicitate. 
21,10 Film serial.

MARȚI, 22 MAI 
PROGRAMUL I
9.00 Teleșcoală. 10.00 Roman- 

foileton: „Poldark". Reluarea epi
sodului 13. 10.55 Festivalul națio

văzut de tinerii
neretului", alta la Liceul agro
industrial. Toate acestea nu vor
besc de la sine despre dorință 
noastră de a avea un viitor oraș 
cit mai frumos, cit mai dotat cu 
cele necesare ? Zilele acestea 
vom deschide un microșantier al 
tineretului la construcția noilor 
blocuri de locuințe cu 80 de 
apartamente de lîngă consiliul 
popular. După cum vedeți, la 
noi viitorul se construiește Ia 
timpul prezent.

Valeria Z. Ralcu : Viitorul 
statut de oraș al Dragalinei este 
o ilustrare elocventă a politicii 
înțelepte a partidului și statului 
nostru de dezvoltare armonioasă 
și unitara a tuturor zonelor țării. 
Avînd un caracter ■ agro-indus
trial, cum îi stă bine unei așe
zări înconjurate de întinse la
nuri de grîu și porumb, orașul 
nostru va trebui sâ-și sporească 
simțitor zestrea de locuințe, 
căci în perioada campaniilor a- 
gricole face față cu greu solici
tărilor de cazare. Sper ca tinerii 
să nu mai plece în altă parte, 
ci să rămînă să se califice și să 
lucreze într-una din unitățile 
economice de aici. Din păcate, 
există încă la unii prejudecata 
că departe de marile centre ur
bane nu te poți realiza profe
sional. Eu am vrut să arăt că nu 
e așa și, după absolvirea liceului 
(pe care l-am urmat aici, în co
mună), m-am încadrat ca mun
citoare sezonieră la Siloz. Acum 
sînt laborantă la IPNC, în curind 
plec la un curs de perfecționare 
la Băneasa, apoi, cine știe, poa
te mă gîndesc să urmez și o fa
cultate, la f.f. Orașul va produce 
—- sînt sigură —- și în gîndire 
acele mutații necesare înțelegerii 
mai exacte a unor lucruri, pe 
măsura timpului pe care U 
trăim.

Dorina Grigoreseu (elevă). Ma
cheta viitorului centru civic al 
Dragalinei — pe care, mărturi
sesc cu jenă, abia acum am pri
vit-o cu atenție — prevede toate 
dotările social-culturale de care 
acum duce lipsă. Casa de cultură 
este o construcție modernă, cu o 
arhitectură îndrăzneață și orig’- 
nala, și o așteptăm cu nerăbdare,, 
căci actuala sală a căminului 
cultural se dovedește neîncăpă
toare pentru cei 200—300 de ti
neri care vin să danseze să ur
mărească un spectacol. Mi-ar 
place, de asemenea, ca pe mar
ginea trotuarelor să fie flori, 
multe, multe flori, la parterul 
blocurilor să se amplaseze maga
zine și unități comerciale, iar 
viitoarea policlinică să aibă și

nal „Cîntarea României". Secven
țe din spectacolele folclorice pre
zentate în etapa interjudețeană de 
formațiile județelor Teleorman, 
Olt. Ilfov. 11,15 în alb și negru. 
Twister. 12,05 Muzică ușoară. 12.20 
Telex. 17,00 Telex. 17.05 Teleșcoa
lă. 17,25 Curs de limbă engleză.
17.45 Din țările socialiste. 17.53 
Medalion: Aurel Ciupe. 18,15 Cîn- 
tece spaniole cu Julio Iglesias.
18.30 întrebări și răspunsuri. 18,50 
1001 de seri. 19.00 Telejurnal. 19.30 
Răspundere colectivă, competen
ță. 19,55 Seară de teatru: „Auto
biografie" de Horia Lovlnescu. 
Premieră TV. 21.30 Melodii în 
premieră. 21,43 Telejurnal.

PROGRAMUL II
19,00 Telejurnal. 19,30 Film se

rial pentru copii: „Săgeata nea
gră" (reluare). 19.55 Album coral. 
20.10 Viața economică. 20.40 Telex.
20.45 Prin sălile de concert kle 
Capitalei. 21.15 Scriitorul și epoca 
sa: Siito Andras.

MIERCURI, S3 MAI
PROGRAMUL I
9,00 Teleșcoală. 10,00 datarea 

României. Program de muzică co
rală interpretată de formațiile să
tești din Hideaga și Satulung — 
Maramureș, participante la faza 
interjudețeană a Festivalului na
țional „Cîntarea României". 10.15 
Teatru TV: „Autobiografie" de 
Horia Lovlnescu. 11.50 Șoimii pa
triei. 12.00 Consultații medicale.
12.20 Telex. 17.00 Telex. 17,05 TeJe- 
școală. 17,25 Curs de limbă ger
mană. 17,45 Tragerea pronoexpres. 
17,55 România pitorească. 18,20 Te- 
lecronica pentru pionieri. 18,35 
Festivalul național „Cîntarea 
României". Spiritul creator în ac
țiune. 18,50 1001 de seri. IS.00 Tele
jurnal. 19,30 La ordinea zilei in 
economie. 19.40 Noi, femeile! 20,05 
Publicitate. 20,10 Telecinemateca. 
Ciclul Ecranizări după opere lite
rare: „Dantelăreasa". Premieră 
TV. Coproducție franco-elvețiană.
21.45 Telejurnal.

PROGRAMUL II
19.00 Telejurnal. 19,30 Desene 

animate. 19.55 Studio T *79. 20,20

săi - Dragalina
medici care să nu-și programeze 
consultațiile după orarul trenu
rilor...

Dinu Stoian : (muncitor IMAIA) 
Dragalina este o comună veche, 
cu tradiție, de aceea devenirea 
sa ca oraș este o consecință fi
rească a dezvoltării sale econo
mice din ultimii ani. Sperăm ca 
printre blocurile ce se constru
iesc să fi fost prevăzut și un 
cățnin de nefamiliști, la lucrările 
căruia ne angajăm sâ participam 
și noi, tinerii. Ar fi necesare, de 
asemenea, o fabrică de piine, 
căci actuala brutărie, deși noua, 
nu poate satisface toate cerințele 
unei populații de 10 000 de oa
meni (în campaniile agricole și 
mai mulți), o piață de legume și 
zarzavaturi, un mic abator, un 
cinematograf (care poate fi ame
najat, de exemplu, în clădirea 
casei de cultură)...

Tudor Păun : Ca președinte a! 
cercului de turism din comună, 
visez clipa cind turiștii din 
București sau Baia Mare vor 
veni să viziteze orașul Dragalina. 
Utopie ? Deloc. Priviți ce linie 
frumoasă au blocurile (P—3), ce 
firesc se armonizează ele cu ar
hitectura clasică a caselor noas
tre țărănești, iar hotelul și noul 
sediu politico-administrativ ri
valizează cu cele mai frumoase 
construcții din Slobozia, be 
chiar le întrece... Dacă s-ar res
pecta întru totul detaliile acestei 
machete de sistematizare Draga
lina viitorului ar arăta nemaipo
menit : cu multe zone verzi, cu 
flori și pomi din belșug, cu 
trotuare frumoase, cu magazine 
bine aprovizionate, poate și cu o 
fîntlnă arteziană și — de ce nu ? 
— cu o statuie a generalului 
Dragalina în centrul orașului. 
Va trebui să ne glndim neapărat , 
fi la un mic muzeu, la un par*; 
de distracții pentru copii, d«4, 
cîte nu sînt da făcut ? Acum 
sîntem încă la început de drum, 
dar peste cîțiva ani...

Da, peste cîțiva ani Dragalina 
va fi un oraș agro-industrial in 
plină dezvoltare. Una din multe
le localități ale României socia
liste care, prin munca neobosi
tă a oamenilor săi, își va căpă
ta pe drept statutul de centru 
urban. Dar pentru ea viitorul 
oraș să prindă cit mal repede 
contururi precise este nevoie, 
însă, ca voi înșivă tinerii, să aju
tați la construirea propriilor as
pirații, cu pasiune, pricepere și 
dăruire, cu abnegație și respon
sabilitate.

CONSTANTIN POENARU

Treptele afirmării. 20.50 Publici
tate. 20.55 Film documentar. Ama
zonul. 21.25 Telex. 21.30 Mai avațl 
o întrebare ? (reluare).

JOI, 24 MAI 
PROGRAMUL I
17,00 Telex. 17,03 Teleșcoală. 17.23 

Curs de limbă rusă. 17.45 Pentru 
timpul dv. liber, vă recoman
dăm... 18.00 Reportaj pe glob. De 
la Buenos Aires în Tara de Foc.
18.15 Consultații juridice. 18.93 
Film serial pentru copii: „Poves
tiri din pădurea verde" — episo
dul II. 19,00 Telejurnal. 19,30 Ora 
tineretului. 20.20 Telerecital: Toma 
Dimitriu. 21,30 Muzică ușoară din 
R.S.F. Iugoslavia. 21.45 Telejurnal.

PROGRAMUL II

19.00 Telejurnal. 19.30 Mult e 
dulce... 19.55 Publicitate. 20.00 
Transmisiune directă a concertu
lui orchestrei simfonice a Radio- 
televizlunii.

VINERI, U MAI
PROGRAMUL I
1.00 Teleșcoală. îo.ou Telecinema

teca (reluare). 11.35 Viitorul a ln- 
c?p-..t ieri. Reportaj din J 
Planeta inocenței. 11.50 Te^te. 
16.00 Telex. 16.05 Iordania, trefl* 
ale Istoriei. Reportaj. 16.30 E"?.- 
siune in limba germană. 18.25 Tra
gerea loto. 18.35 La volan — emi
siune pentru conducătorii auto.
18.50 1001 de seri. 19,00 Telejurnal.
19.30 Reflector. 19.50 Film artistic: 
„Vacanță de Iarnă". Premiera TV. 
Producție a studiourilor iugo
slave. 21,10 O literatură pe măsu
ra timpului nostru. 21.43 Tele
jurnal.

PROGRAMUL II
16,30 Festivalul național „Cînta

rea României". 17,25 Blocnotes. 
Informații utilitare. 17,50 Dicționar 
cinematografic. Mario Monicelli.
18.50 1001 de seri. 19,00 Telejurnal.
19.30 Radar pionieresc. 19,45 Pa
gini preclasice, interpreți contem
porani. 20.25 Consultații juridice 
(reluare). 20,45 Românie, țâra mea 
de dor. Cîntece și jocuri popu
lare. 21,25 Telex. 21.30 Studio liric 
•79.

• • •

• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •
M.E.E. - ÎNTREPRINDEREA 

ELECTROCENTRALE 
BUCUREȘTI

Splaiul Independenței 227 — sector 7

- ÎNCADREAZĂ - 
pentru Centrala electrică de termoScare dui ntumcipiul 

Giurgiu :

— ingineri energeticienL

tn vederea pregătirii pentru ocuparea următoarelor funcț i 
de conducere :

ȘEF SECȚIE CAZANE.
SEF SECȚIE TURBINE.
ȘEF SECȚIE COMBUSTIBIL.
ȘEF SECȚIE CHIMICA.
ȘEF SECȚIE ELECTRICA.
ȘEF LABORATOR PRAM
ȘEF LABORATOR AMC.

Pină la punerea în funcțiune a centralei electrice, per
sonalul urmează a fi. pregătit în instalații similare din 
cadrul IX București și din țară.

întreprinderea asigură locuințe din fondul locativ de 
stat și tnlesnește cumpărarea de apartamente proprietate 
personală în municipiul Giurgiu.

încadrarea se face în condițiile Legii 12/1971.
Solicitanții se vor adresa la sediul întreprinderii, cel 

tîrzlu, pină la data de 30 iunie 1979.
Relații suplimentare se obțin zilnic la telefon 49 45 45 

interior 198 sau 140.

L^rrvl tedastrtal „Tete»
Bfiff (str

terâUmint Ltaem - cursuri 
ie zi și serale. Sceata pro te- I 
«eili Scaala de maiștri.

mese tineri penira a fi șco- I 
lar.zati in profilul electroteh- • 
aie (meseriile electromecanic I
și electric.--.r.) și profilul me- ' 
canie (meseriile mecanic ma- i 
șini «i utilaje, lăcătuș meca- I

I larizați și elevii secției serale
La Școala profesională se 

I primesc tineri in vederea ca- 
I lificării la cursuri cu durata 

de 1 an și jumătate in me
seriile : electromecanic ascen
soare, electrician întreținere, 
prelucrător prin așchiere 
(strungar, frezor, rabotor), lă
cătuș mecanic, sculer matri- 
țer. modelor.

Se pot inscrie absolvenții 
treptei I de la liceele de spe
cialitate sau de la alte licee, 
care nu au depășit 19 ani, in 
acest an calendaristic.

Liceul industrial Autobuzul din București, Calea Șer- 
bar. Vodă, nr. 280, sector 5, face înscrieri pentru anul 
școlar 1979—1980 in treapta I de liceu (clasa a IX-a), 
profil mecanic, a absolvenților școlilor generale de 8 ani 
din toată țara. Elevii admiși în clasa a IX-a pot încheia 
contracte cu întreprinderea Autobuzul sau Automecanica 
București beneficiind gratuit de echipament și indemni
zație de hrană. De asemenea, elevii pot beneficia de bur
să de stat conform normelor în vigoare. înscrierile în 
treapta I de liceu se fac în perioada 16—30 iunie a.c. pe 
baza fișei tip eliberată și certificată de școala generală. 
După terminarea treptei I de liceu elevii pot continua 
studiile in treapta a Il-a sau școala profesională sau se 
pot incadra in producție efectuîndu-și stagiul de practi
cant. Nu se ține concurs de admitere pentru treapta I 
de liceu (clasa a IX-a). Dacă numărul de candidați va fi 
mai mare decit numărul de locuri se vor susține probe 
de verificare.

La concursul de admitere pentru treapta a Il-a respec
tiv pentru clasa Xl-a curs de zi, se pot prezenta promo
vat» clasei a X-a de liceu dacă nu au depășit vîrsta de 
19 ani împliniți pină la 15 septembrie a.c. Meseriile pen
tru care se pregătesc elevii sînt:

— Mecanici mașini și utilaje.
— Prelucrători prin așchiere.
înscrierile se fac în perioada 1—8 iulie a.c.
Se mai primesc înscrieri pentru școala profesională cu 

durata de 1—l1 2 ani a absolvenților treptei I de liceu (10 
clase) dacă nu au depășit vîrsta de 19 ani împliniți pină 
la 1 septembrie a.c.

Elevii se pregătesc in meseriile:
— prelucrători prin așchiere.
— lăcătuși mecanici construcții auto.
— sculer matrițer.
— sudori.
înscrierile se fac în perioada 1—8 iulie a.c.
Informații suplimentare se pot obține la secretariatul 

școlii, București, Calea Șerban Vodă nr. 280, sector 5, te
lefon 23 64 02.

O.N.T. CARPATI 
BUCUREȘTI - AGEN
ȚIA DE EXCURSII CU 
TURIȘTI ROMÂNI IN 
STRĂINĂTATE - a- 
nunță pe cei interesați 
câ au fost puse în vîn- 
zare excursiile și bile
tele de participare la 
manifestările sportive 
prilejuite de :

O LI M P I A D A '80 
care va avea loc în 
perioada 19 iulie — 3 
august 1980, la Mos
cova.

Pentru informații 
suplimentare și ÎN
SCRIERI vă puteți a- 
dresa la Agenția 
București, din str. E- 
piscopiei nr. 2 și la O- 
ficiile județene de tu
rism, pină la 30 iunie 
1979.

IMPORTANT!



TELEGRAME
Tovarășului GEORGES MARCH AIS

Secretar general al Partidului Comunist Francez
Dragă tovarășe Marchais,
Cu prilejul realegerii dumneavoastră în funcția de secretar ge

neral al Partidului Comunist Francez, vă transmit cele mai căl
duroase felicitări și sincere urări de succese in activitatea partidu
lui consacrată intereselor fundamentale ale oamenilor muncii, ale 
poporului francez pentru progres social, democrație, libertate și in
dependență națională, pentru idealurile păcii și socialismului.

Folosesc această ocazie pentru a-mi exprima convingerea că re
lațiile dintre partidele noastre se vor dezvolta continuu corespun
zător intereselor ambelor țări și popoare, cauzei destinderii și cola
borării internaționale.

NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român

Tovarășului PEDRO SAAD
Secretar general al Partidului Comunist din Ecuador

GUAYAQUIL
Cea de-a 70-a aniversare a zilei dumneavoastră de naștere îmi 

oferă prilejul plăcut de a vă adresa, în numele comuniștilor români 
Și al _meu personal, calde felicitări, urări de viață îndelungată, 
multă sănătate și succes în activitatea pe care o desfășurați în 
fruntea partidului, în slujba idealurilor de progres și prosperitate 
ale poporului prieten ecuadorian.

Am convingerea că raporturile de prietenie, solidaritate și colabo
rare tovărășească dintre Partidul Comunist Român și Partidul Co
munist din Ecuador, bazate pe stimă și respect reciproc, vor cunoaș
te o dezvoltare continuă, in interesul extinderii colaborării multila
terale dintre popoarele noastre, dintre Republica Socialistă Româ
nia și Republica Ecuador, al cauzei libertății, independenței, demo
crației, păcii și înțelegerii între națiuni.

NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român

Excelentei Sale 
domnului NICOLAE CEAUȘESCU

Președintele Republicii Socialiste România
Vă rog să acceptați sincerele mele mulțumiri pentru felicitările 

și urările de bine pe care Excelența Voastră a fost atit de amabilă 
să mi le adreseze cu ocazia Zilei naționale a Norvegiei.

OLAV AL V-LEA
Regele Norvegiei

Ziua internațională a muzeelor sărbătorită 
sub semnul Anului international al copilului

Ziua internațională a muzeelor 
— 18 mai — a fost sărbătorită la 
actuala ediție sub semnul Anu
lui internațional al copilului. 
Această zi, stabilită de Consiliul 
Internațional al muzeelor — 
I.C.O.M., la care este afiliată și 
România, a fost marcată în țara 
noastră prin numeroase mani
festări.

Dimineața, la Muzeul de artă 
al Republicii Socialiste România 
a avut loc simpozionul cu tema 
„Muzeele și copiii44. în cadrul 
simpozionului, ale cărei lucrări 
au fost deschise de Tamara Do- 
brin, vicepreședinte al Consiliu
lui Culturii și Educației Socia
liste, au prezentat comunicări 
reprezentanți ai Comitetului 
român pentru I.C.O.M., ai Con

siliului național al Organizației 
pionierilor, directori de muzee.

Simpozionul a fost urmat de 
acțiuni cu caracter practic de
dicate copiilor : au fost organi
zate un concurs de pictură cu 
tema „Ce tablou mi-a plăcut 
mai mult la muzeu44, la care au 
participat membri ai Studioului 
de creație plastică și Lectoratu
lui de artă, precum și vizite in 
muzeu ale șoimilor patriei.

în după-amiaza aceleiași zile, 
în sălile Muzeului bucureștean 
de artă a avut loc vernisajul ex
poziției naționale „Nicolae To- 
nitza". Sînt expuse circa 450 de 
lucrări de pictură și grafică, re- 
prezentind cele mai importante 
creații ale artistului aflat în

numeroase muzee și colecții din 
țara noastră. Vizitatorul pătrun- 
de astfel, prin intermediul ope
rei pictorului, in lumea plină de 
puritate a copilăriei, face cu
noștință cu grafica militantă a 
artistului, cu pictura sa vădind 
un puternic caracter social.

în continuare, a avut loc o 
gală de filme documentar-artis- 
tice dedicate copiilor lumii.

Manifestări consacrate Zilei 
internaționale a muzeelor și 
Anului internațional al copilului 
— expoziții, simpozioane, con
ferințe, sesiuni, seri artistice 
etc. — au fost organizate de mu
zee de diferite profiluri din în
treaga țară.

Pe cîtiva quadrats

SPORT o SPORT O SPORT o SPORT

Ce ar mai fi de făcut?!...

Cu prilejul apropiatei inaugu
rări a Tirgului internațional de 
chimie Incheba ’79, a Xl-a edi
ție, care va avea loc la Bra
tislava între 23—29 iunie, la A- 
genția Economică a R.S. Ceho
slovace, din București, a avut 
loc, vineri dimineața, o confe
rință de presă.

Au participat reprezentanți 
ai presei centrale. Agenției ro
mâne de presă „Agerpres", Ra- 
dioteleviziunii, specialiști din 
Ministerul Industriei Chimice.

S-a subliniat că la actuala 
ediție iau parte peste 600 de 
firme din 24 de țări, printre care 
și România.

Participantă tradiționalăUa a- 
ceastă manifestare economică 
internațională, țara noastră va 
fi reprezentată de cinci între
prinderi de comerț exterior care 
vor etala o gamă largă de ex
ponate realizate de unități de 
producție și cercetare, între care 
produse de bază ale chimiei, 
produse farmaceutice, mașini, 
utilaje și aparatură pentru in
dustria chimică și altele.

Sub auspiciile Consiliului Cul
turii și Educației Socialiste, la 
Opera Română din București a 
avut Ioc vineri seara un concert 
de gală susținut de Orchestra 
simfonica de stat a Republicii 
Populare Democrate Coreene, 
cu prilejul turneului pe care il 
întreprinde in România in ca
drul Planului de colaborare cul
turală dintre cele două țări.

La concert au asistat tovară
șii Ilie Verdeț, Virgil Cazacu. 
Iosif Uglar, Miu Dobreseu. Die 
Rădulescu, reprezentanți ai Mi
nisterului Afacerilor Externe, ai 
■unor instituții centrale si orga- 
4izații obștești, personalități ale 

cultural-artistice, un nu- 
Mros public.
Trail prezenți Sin In Ha, am

basadorul R.P.D. Coreene la 
București, alți șefi de misiuni 
diplomatice acreditați în țara 
noastră, membri ai corpului di
plomatic.

Programul prezentat d« Or

chestra de stat a R.P.D. Core
ene a cuprins lucrări cu un bo
gat conținut militant, revoluțio
nar, glorificînd lupta poporului 
coreean pentru libertate și in
dependență, dragostea sa pro
fundă față de patria socialistă. 
Au fost interpretate, de aseme
nea, piese exprimind bucuria 
nemărginită a oamenilor muncii 
din R.P.D. Coreeană pentru iz- 
binzile repurtate în construcția 
țării lor. optimismul robust și 
încrederea în viitorul luminos. 
O vie impresie au produs crea
țiile folclorice pline de prospe
țime, precum și melodiile inter
pretate la diferite instrumente 
tradiționale. în semn de prie
tenie față de țara-gazdă. oaspe
ții coreeni au inclus în program 
mai multe melodii românești, 
cîntate cu sensibilitate și dă
ruire.

Măiestria interpretativă, Înal
ta ținută artistică a muzicieni
lor din R.P.D. Coreeană au fost 
răsplătite cu aplauze călduroase 
de publicul prezent la concert.

La sfirșitul concertului, artiș
tilor coreeni le-a fost oferit un 
coș cu flori din partea conduce
rii de partid și de stat.

♦
în aceeași zi- tovarășul Mhj 

Dobreseu, președintele Conciliu
lui Culturii si Educației Socîa- I 
liste, a primit pe membrri ecr- 
ducerii Orchestrei «imior.ice fia I 
stat a ILPJX Coreeoo.

In orice fel s-ar juca și indi
ferent de rezultatele cu care se 
alintă, fotbalul nostru nu se 
poate plînge de lipsa comenta
riilor. Mai mici saii mai de ana
liză, sub semnături mai mult sau 
mai puțin competente sau su
biective, intenția lor, lăudabilă 
la prima vedere, pare să ajute 
cy orice preț, jocul. Așa se pare... 
In ultimii ani — de fapt și cei 
mai puțini plăcuți ca palmares 
—• discuțiile din jurul fotbalului 
ating sfere ce, în anumite mo
mente, sfidează chiar verosimi
lul. Astfel, se poartă atîtea 
„snoave44 — și ceea ce este mai 
dureros este că se și scriu — cu 
arbitri, conducători și gesturi 
de echipe incit, pare mai argu
mentat să nu mai vedem cum 
arată o finală a Cupei Angliei, 
sau ceea ce se mai joacă prin 
luna mai, pe ici, pe colo... Com
portamentul tribunei, altfel plă
cut pentru cei hărăziți cu umor, 
nu mai trebuie amintit. Este tot 
o creație a tiparelor noastre. 
Fiind trecut aproape prin toate 
labirinturile fotbalului nostru mă 
întreb : unde vrem s-ajungem ? 
După ce am salvat palmaresul 
Albaniei și al Ciprului, după ce 
— dureros — nu credem că pu
tem face ceva în 30 mai la Mis- 
kolcz, după ce facem și desfa

cem echipe naționale, neținînd 
în nici un caz cont și de firava 
menire a jucătorilor și a echipe
lor noastre, oare, mai este ceva 
bun de făcut ?... Sigur, fiind op
timist, îmi închipui că prima mă
sură ar fi ca cei care așază 
acum fotbalul, să se reașeze ei, 
din pornire... în alte scaune.

Cu cinci etape înainte de cor
tină, în campionatul nostru se

Etapa văzută 
de CORNEL DINU

vorbește, ca de atîtea ori, de ni
velul scăzut al jocurilor. Aceia 
care sint capabili de asemenea 
reflecții, cu ce măsoară ? Pen
tru că, oricum, cotele apelor Du
nării par mult mai precise... Alt
fel, duelul F.C. Argeș — Dinamo, 
arbitrat de Steaua, continuă. Pi- 
teștenii vor trăi clipe grele pe 
teren propriu cu C.S. Tîrgoviște, 
iar Dinamo a ciștigat întotdeau
na campionate cind a emuli In 
luptă, ceea ce o va face, puncte 
la Craiova și in disputa cu eter
na rivală — acum așezată în 
Ghencea, prin aminare, la 6 iu

nie. Prezența de miine a Corvi - 
nului pe terenul echipei militare 
poate fi de suspans numai dacă 
Dumitru și Iordânescu. reintro
duși, nu vor încerca să se res
pecte. Gloria Buzău și Olimpia 
Satu Mare, cele mai amenințate 
echipe cu matineu de la toam
nă, fac ..socoteli precise- acasă, 
cu Sportul studențesc și S.C. 
Bacău. Ca in orice matematică 
simplă, depinde cit de dispus 
este adversarul ca sâ aduni de 
la eL U.T-A. și Politehnica Iași 
Încearcă la Baia Mare si Rm. 
Vilcea terenuri ale făgăduinței. 
„Bătrina coamnâ’ a ciștigat in 
tur cu 4—1. minerii stau destul 
de bine_. deci poate surprinde. 
In schimb, pentru ieșeni, con
traatacul și sacrificiile lui Naște 
rămin singurele arme plauzibile 
pe terenul din Zăvoi. Deși speră 
sâ refacă ce a pierdut acasă ca 
Tg. Mureș in toamnă, F.G Bi
hor nu poate emite pretenții 
acum mai ales că echipa lui Bo- 
loni va fi dezlănțuită după ce 
s-a înclinat șăgalnic cu 5—• la 
Petroșani. In ultima etapă. Si 
poate de aceea Jiul va sta liniș
tit la Timișoara. Pentru a se sal
va. știe că are nevoie doar de 
finalul cu Steaua. Sigur, chiar 
dacă vin căldurile, nu va mai fi. 
atunci, tot 5—ă—

• Cu un conținut bogat și variat, generos Ilustrată, numărul 
5 ai A.B.C.-ului, revistă a elevilor Liceului pedagogic din Oradea, 
ne convinge și de data aceasta că se află în fruntea revuisticii 
școlare românești • Săptămina cultural*educativă a tineretului, 
organizată de Comitetul U.T.C. al I.P. „Luceafărul44 se încheie 
cu o excursie tematică „Pitorești locuri istorice44, pe Valea Oltu
lui, oferită tinerilor din întreprindere • Acum cind ne mai des
part puține zile pină la 1 iunie, Ziua internațională a copilului, 
eonierțul bucureștean, prin unitățile sale specializate din străzile 
Bărăției 12, Lipscani t>9, Calea Griviței 210, Șoseaua Ianciilui 113 A, 
Bd. i Mai, Bloc 35, Calea Dorobanților, Bloc 8, „Pogonici44 și al
tele, pune la dispoziția părinților și a micilor cumpărători o 
gamă largă de produse pentru copiii de toate virstele și cu a- 
ceastă ocazie oferă o paradă a modei celor mici și diferite con
cursuri sportive, expoziții de prezentare a noutăților etc. • Zim- 
nicea renăscută capătă un plus de frumusețe și prin hărnicia 
elevilor din cadrul Liceului industrial, care plantează zeci de mii 
de flori, îngrijesc spațiile verzi dintre noile blocuri de locuit, lu
crează la amenajarea noului parc al tineretului, efectuind mii de 
ore de muncă patriotică • In satele Plai. Vulcan, Dupâpiatră, 
Buceș, din zona Bradului se dau in folosință noi secții prestatoa
re de servicii către populație • O plăcută surpriză pentru auto* 
mobiliști. A.C.H. a editat un frumos album ilustrat, intitulat 
A.C.R. 75, cu prilejul împlinirii a unui sfert de veac de existență, 
un binemeritat prilej de a privi istoria memorabilă a acestei 
prestigioase și populare asociații • Teatrul „Lucia Sturdza Bu- 
landra- va întreprinde la sfirșitul acestei luni un turneu în Sta
tele Unite ale Americii, prezentind mai multe spectacole cu ,.O 
scrisoare pierdută44 de I. L. Caragiale și „Elisabeta 1“ de Paul 
Foster, in regia lui Llviu Ciulei.

Autograf

„NICIODATĂ HAMLET
NU S-A PUTUT JUCA DE ACTORI 

DE VlRSTA PERSONAJULUI11

Centrul de «a pfcrîsaîz* 
ri seismologie ccmixzieâ: In xrxa 
de 18 mai ir4?, la ora 06 mi
nute si 95 wtonde »-• prodoi 
In regiunea Vrancea. la niflMi- [ 
mea de 75 te, i» eatremer cc 
magnir» C3 (pe seara
Richteri

Intensitatea ruîr e=,X’^Jul îr 
xoea «paceairalâ a tort de 4 
(rada (pe seara MercallD.

Nu s-«u prodoi nid ua fel de 
par. be materlain.

• în competiția internațio
nală de tir „Cupa țărilor la
tine", desfășurată la Milano, 
concurentul român Stan Ma
rin a obținut un remarcabil 
succes, cîștigînd proba de 
pistol viteză cu rezultatul de 
598 puncte (record mondial ega
lat). Pe locurile următoare s-au 
clasat R. Ferrari (Italia) — 
597 puncte și Ion Comeliu 
(România) — 594 puncte.

în proba feminină de pușcă 
standard 3X20 focuri, victoria 
a revenit Marinellei 'Zacchia 
(Italia) — 558 ouncte. urmată 
de Niculina Iosif — 557 puncte.

• Disputată vineri eee de-a 
9-a etapă a ..Cursei pârii* a 
purtat caravana odistâ de la 
Sancomierz la Varșovia de-a 
lungul a 2W km. Printre pro
tagoniștii cele: mai lungi etape 
a actualei ediții s-au aflat si 
rutierii români V»-
«fle «i Ilie Valentin, dasati rx 
locurile 4 și respectiv 7 la sprin
tul final. CkdKtii ntxtn «-au 
menținut tot timvu! in primul 
pluton oartirio:“d la acțiunile 
importante ale acestei etape nu.- 
raton in care s-a realizat o me- 
Te o*~»-â exc*»nțio-a!ă — 43.500 
tas Mireea Rcrr.aseanu aflat 
la un moment dat tn dificultate, 
n-i rerer.i* ta ultima parte a 
curbei sosmd și el cu primul 
ptawn.

d'camentu! etapei a 9-a : 
l.Scka (Pokmîs! a oarcurs 208 
tai in 4 h 44ST ; 1 Averin 
(UJLSA) : 3. Petermann
(RJXG.) : 4. T. Va«ile (Romă- 
rja» : 5, lUasa (Cehoslovacia) ; 
A Ptkkns (VJLSS.) ; 7. I. Va
lentin : 8L Walczak (Polonia) ; 
9. Pereni (Italia) : 10. Orlandl 
(Italia) : 1L Konecny (Ceho- 
rioracia) ; 12. Nikitenko
(VJLS-S.) ; IX Trevellmi (Ita

lia) ; 14. Romașcar.u (Româ
nia) ; 15 Bogaert (Belgia) toți 
in același timp cu tavmgâtcruL 

In clasamentul general indi
vidual se menține lider Suhuru- 
cenko (UJLRS.). urmat de 
Jankiewicz (Polonia) — la 6TT’, 
Sujka (Polonia) — la F54w. M. 
Romașcanu ocntaâ '.ocul 8 la 
8*26-. T. Vasele se află pe tocul 
13 la 10*25-.

• în proba de dublu (turul 
2) din cadrul turneului interna
țional feminin de tents de la 
Viena. perechea Virginia Ruziri 
(România). Mima Jausovec (Iu
goslavia) a învins cu 6—4, 6—2

meridian
cuplul Cynthia Doemer (Aus
trala). Lzh Forood (S-U-A.). As
tăzi. se dispută semifinalele pro
bei de sxmpiu in care Virginia 
Runa o va intilni pe Caroline 
Stoli. in timp ce Chns Even va 
juca împotriva Reginei Marsi- 
kova. In semifinalele de dublu, 
Ruzici și Jausovec vor intilni 
perechea Kloss, Stuart.
• Proba de simplu femei din 

cadrul turneului internațional 
de tenis de la Brașov s-a în
cheiat cu victoria jucătoarei ro
mânce Lucia Romanov, care a 
intrecut-o in finală cu 2—6, 
5-3. 6—2 pe Yu Li Giao (R.P. 
Chineză).

• Campionatul național indi
vidual de spadă, disputat ieri la 
Tg. Mureș, a fost ciștigat de Ion 
Popa (Steaua), pe locurile ur
mătoare clasindu-se Anton Pon- 
gracz (A.S.U. Tg. Mureș) și Cos- 
tică Bărăgan (Steaua).

• Comitetul executiv al Fede
rației internaționale de fotbal 
(F.LF.A.) a confirmat decizia 
prin care se adoptă o nouă for
mulă de desfășurare a turneului 
final al campionatului mondial 
de fotbal conform căreia la în
trecerile din Spania — 1982 vor 
parucipa 24 de echipe. In loc da 
16 ca plnâ în prezent

Cele 24 de formații partîci- 
pante la faza finală a C.M. vor 
fi repartizate inițial în 6 grupe 
a cite 4 echipe fiecare. Primele 
două clasate in fiecare grupă se 
vor califica pentru turul urmă
tor : 4 grupe de cite 3 echipe. 
Câștigătoarele acestor grupe vor 
disputa semifinalele, meciurile 
pentru clasament și finala 
campionatului.

Primul joc al C.M. — 1982 m 
va disputa la 16 iunie la Bar
celona. iar finala a fost progra- 
rr.uă in ziua de 11 iulie la Ma
drid.

Preliminariile celei de-a 12-a 
ediții a campionatului mondial 
de fotbal se vor desfășura între 
1 noiembrie 1979 și 30 noiembrie 
1981. stabilirea grupelor urmînd 
a se face la 20 octombrie 1979 
la Zurich.

• Campionul mondial de șah, 
marele maestru sovietic Anatoli 
Karpov, care întreprinde un tur
neu de simultane în S.U.A., a 
asistat la un spectacol la „Caesar 
Palace44 din Las Vegas, spectacol 
unde se produce și Frank Sina
tra. înaintea ridicării cortinei, 
Karpov a jucat o partidă amica
lă cu celebrul cîntăreț ameri
can, care este un pasionat al 
■portului minții.

— Vă rog. stimate Octavian 
Cotescu, ca profesor Ia LA.T.C. 
sâ-m: explicați un paradox. 
O serie de actori buni ca Ște
fan TapalagA ori George Mi- 
hâițâ mi-au mărturisit câ nu 
o datâ au căzut la admiterea 
tn LA.T.C-. Iar cînd au intrat 
•rtu cam pe la coada listei.

— Eu aș merge mai depar
te spunind câ Plttiș a dat de 
patru ori examen, iar Mircea 
Dtaconu. cei mai bun actor, a 
avut o evoluție exploziva abia 
ta anii IU—IV. N-.cl eu n-am 
fost ta fruntea listei. Parado
xul î Nu dau nume dar ..pri
mii’ n-au făcut nimic, școala 
de teatru nu este o Instituție 
care fabrică actor!. Talentul 
diferă de la individ la individ, 
nu seamănă și de aceea sint 
talente. întotdeauna personajul 
Hamlet nu s-a putut juca de 
actori de virsta personajului, 
asta e dificultatea.

— Cum a fost drumul dum
neavoastră spre teatru ’

— Dlntr-o nevoie firească și 
foarte intimă ce nu se poate 
defini, nevoia mea de a face 
acest lucru, asemănător ne
voilor vitale, omenești, dintr-o 
doză de inconștiență. Dar ne
voia intimă dacă nu se -co
roborează cu vocația, nu In
tervine rațiunea, se nasc des
tine tragice. Nu alegerea pro
fesiei primează, gîndlnd că 
unii vor cu tot dinadinsul să 
se facă actori. Dar drumul 
meu spre scenă, adaug foarte 
sincer, se datorează societății, 
sistemului nostru social, Șînt 
convins că n-aș fi putut rea
liza nimic în alte condiții. 
Apoi marile mele întîlnirl, 
șansa de a fi alături de Lucia 
Sturdza Bulandra, Cazaban, 
Clubotărașu, Botta, îndruma
rea de totdeauna și încuraja
rea care a venit de la marea 
Beatrice Fredanov, de la care 
âm primit senzația că sînt 
marii mei prieteni și îndrumă
tori,

— Sîhteți Invidiat, cred, de

către oameni din afara tea
trului ?

— Toate meseriile sînt minu
nate în măsura în care al 
ceva comun cu ele. Invidiez 
pe marii ingineri, doctori, in
vidiez mîinile unui muncitor 
care produc minuni, pentru 
care am sentimente de emo
ție sufletească și respect, față 
de care eu am complexe de 
-neînvins. —

~ Ce fac în afara teatrului 
văd că vreți să mă întrebați ?

— Exact.
— Nu știu cum să îm

part 24 din 24 ca să iasă 
bine, să mă pot achita de 
toate obligațiile. Duc și eu o 
existență firească, normală, 
ocupîndu-mâ de familie, copii, 
de instrucția și de odihna 
mea atît de necesare.

— Ce ginduri transmiteți ci
titorilor noștri ?

— Am ajuns Ia concluzia că 
fericirea ca materie abstractă 
nu există, dar ea poate £1 
creată de noi în fiecare clipă, 
de felul Inteligent, generos șl 
frumos In Care ne situăm față 
de muncă, de oameni, de noi 
înșine.

I. ALEXANDRU

CINE — STAR T.V.
Miine seară pe micul ecran, 

„Knock44 de Guy Lefranc, după 
o comedie de J. Romain. Eroul, 
doctorul Knock, susține că orice 
om sănătos este de fapt un posi
bil bolnav. Pelicula este un „re
make44, avîndu-1 în rolul princi
pal pe LOUIS JOUVET. Jouvet 
a fost unul dintre cei mai impor
tanți oameni de teatru ai Fran
ței în perioada interbelică, pu- 
nînd bazele teatrului „Vieux Co- 
lombier44. încă de la vîrsta de opt 
ani îl descoperă pe Molare și 
Beaumarchais, pentru ca mal tir- 
ziu, în timpul studenției, să re
nunțe Ia „atracțiile nocturne44 ale 
Parisului, urmărindu-1 seară de 
seară pe Mounet-Sully. După 
ani de carieră cinematografică și 
după cele două mari succese ale 
sale : „Topaze44 și „Knock", 
Louis Jouvet declara : „Cinema
tograful ? Ce știu eu despre el ? 
Debutez. învăț !“ Avea patru
zeci de ani atunci. Intre 1936-*’4O, 
toarnă 19 filme, între care multe 
ocupă un loc important în istoria 
cinematografiei, unele fiind ca
podopere : „Hotel Nord" de Mar
cel Carnâ, „Marseillaise44 de 
Jean Renoir, „Carnet de bal" de 
Juien Duvivier. în 1947 face ul
tima sa mare creație în film : 
rolul polițistului din „Quai de» 
Orfevres44 în regia lui H.G. Clou- 
zot. în 1951, în august, repeta în 
teatrul său „Puterea șl gloria" de 
Graham Green, cînd inima l-a 
„trădat". După 30 de ore de comă 
nu și-a revenit decit pentru a 
întreba : „O să mai pot juca 7". 
„Dicționarul cinematografic" re
alizat de Tudor Caranfil vineri 
pe programul II este dedicat re
gizorului italian MARIO MONT- 
CELLI. Student la istorie și fi- 
losofie realizează primul său film 
pe 16 mm „Băieții de pe viă 
Paal" premiat la Veneția in 
1935. Acest succes i-a deschis 
poarta spre cinematografia pro
fesionistă. devenind asistent de 
regie pe lîngă Germ! și De San
tis. Se consacră comediei cine
matografice, cu un umor con
stant, colaborind cu Toto, Alberto 
Sordi, Vittorio Gasman, Vittorio 
De Sica. Obține „Ursul de ar- 
gint“ la Veneția în 1957 cu „Pă
rinți și copii" și, doi ani mai tir
ziu, „Leul de aur“ cu „Marele 
război". Merită citate citeva fil
me ce merg spre un comic bur
lesc și spre un neorealism vesel: 
„Toto caută un apartament", 
„Toto și regele Romei", „Toto și 
Carolina", „Un erou al timpului 
nostru", „Jandarmi și hoți" — 
un excelent film cu Toto și A. 
Fabrizi. Ultimul film de Mon’- 
celli care a rulat pe micul ecrân 
a fost „Mortadella".

GEORGE MILITARU

BUNA 
GOSPODĂRIRE

P. DENIS-GABRIEL, 
București : „Vă rog din 
suflet să mă ajutați tn- 
tr-o problemă extrem de 
importantă. Vă scriu a- 
ceastă disperată icriioa- 
re. apelind la rubrica 
„De la om la om" pentru 
că numai așa imi pot re
găsi liniștea sufletească. 
Ce mi s-a intimplat ? 
Duminică 11031979 am 
călătorit cu rapidul (ora 
19,00) pe ruta București 
r— Galați. In tren am a- 
vut ocazia să cunosc o 
foarte frumoasă fată, gă- 
lățeancă, se pare, cu pă
rul blond și ochii albaș
tri, avind virsta in jur de 
17 ani. Ea. nu-i cunosc 
numele, călătorea intr-un 
grup de fete și băieți șit 
după cum r-am mai 
spus, mergea spre Galați. 
In gara Brăila, in care 
âm coborit, am avut cu
rajul să-i spun că imi 
este foarte simpatică. 
Spre neșansa mea, trenul 
s-a pus in mișcare. Fru
moasa blondă cu ochii 
albaștri, ieșind la geamul 
de la compartiment, mi-a

fiert o «tea r-
Dosă nrt*te fn-
tr* «.’fu, dar ea. k 
2ul lor. em etot pș* ri 
simplu tn genndu. UnW 
din prieten:: ei « fweer- 
cat să-mi cea o •d’esă. 
dar Mmntul •vtilor mz-a 
făcut imporibiU reerp- 
ționarea ei. Am rtmas 
năucit pe pe^on incc nt 
preș:unea fm’nondn» m« 
cu ochii albaștri șx a ce
lor două cuvinte de ru
tină.

Vd rog d:n tnimd să-mi 
publicați cit mai repede 
posibil oceane sensoo^e. 
rugind, totodată, pe EA 
sau pe unul din băieții și 
fetele care o tavofeeu si 
care au fost martori o- 
cuiori la această rntirn- 
plare să-mi trimită nein- 
tirziat adresa ei la urme- 
toarea adresă : P. Dents 
Gabriel, str. Cozla nr. 3, 
bl. BIA, scara V, et.
ap. 216, sect. IV. Bucu
rești. Vă mulțumesc an
ticipat, tov. Bâiesu. și rd 
rog să credeți că in po
vestea mea nu există nici 
un pic de neadevăr".

bzoase. Și n» avea deci*. 
26 mi. crezut și,
cz-:tmd dovezi, sm fost 
suit să rectasasc adevărul. 
Dar nu •-.-cm descurajat. 
M’.-em dos seama cd pen
tru ea w« sint •noi mult 
derit sm evameut. Am 
eextet s-o a/at. Acesta 
mi-a fost gndul. Speram 
brtr-o posâ ^Demă cu ca- 

Prin intermedi ul 
tcHsorilor (eu nu fac li
ceu! ta localitate) am 
confirmat prietenia. La 
început probleme de școa
lă și viață, apoi ea a 
început (poate nefiresc

localitatea unde avea 
domiciliul. Ptnă la spital, 
prietenii mă pun in temă 
cu faptul că ea continua
se aceeași viață pe care 
o dusese și înainte. M-am 
gindit să stau de vorbă cu 
părinții ei. Dar stupoare : 
ea era acasă 1 Fugise din 
spital de dorul distracții
lor și al țigărilor. Și asta 
in văzul ?i cu aprobarea 
părinților.

Am încercat să fac 
ceva, dar totul in zadar. 
Deja intre noi nu mai 
exista nimic. Mi-am dat 
seama că eram in plus

Nu mai știu nimic de ea, 
dar o speranță mai exis
tă. încerc să fac totul 
deși...

Sfătuiți-mă dumnea
voastră ce să fac : să con

tinui sau nu ? In final 
am mai trecut o piedică : 
un prieten de-al ei imi 
spunea : „salvarea ei este 
moartea". Vedeți pină 
unde ajung unii ?"

Efortul nobil și omenesc de a recupera un suflet ră
tăcit trebuie continuat. Cineva va trebui să o facă, mai 
ales în condițiile in care inconștiența părinților este 
dovedită. Răbdarea dv. s-ar putea să fie răsplătită 
pentru că, la 16 ani și ceva, nimic nu este pierdut și 
definitiv. Curaj !

Am decis, cu citeva luni în urmă, să nu mai luăm 
Ih considerație suferințele iscate intempestiv in gări, 
peroane, trenuri și alte incinte ceferiste și să nu mai 
dăm nici un fel do ajutor celor care se îndrăgostesc 
cu atita iuțeală. înțelegem și respectăm dragostea la 
prima vedere, dar nici chiar așa ! Sinteți, deci, din 
acest punct de vedere, ultimul nostru mohican.

de ION BAIEȘU

FLORIN C.. Alba Iulia : 
„Stnt un tinăr ca atițla 
alții, un tinăr intre atiția 
tineri care încearcă să lase 
ceva în urma lui.

Am sau, mai bine xis, 
am avut încredere in 
mine, știam să mă con
duc, știam să aleg calea 
cea mai bună din atîtea 
variante.

Dar a venit... EA. N-ă 
fost prima dragoste și 
poate nici n-a fost dra
goste. Dar iată ce-a fost, 
în noaptea revelionului 
1979 am cunoscut o fată. 
Nu știam nimic despre ea, 
dar în ambianța in care 
mă aflam prea puțin mă

interesa ceva mai mult 
decit numele, școala etc.

Au urmat apoi citeva 
întilniri, care ne-au le
gat mai mult unul de al
tul. Nu pot spune că eram 
fericit, nici eu și cred că 
nici ea. Era o prietenie 
nouă pentru amîndoi și 
nimic mai mult. Dar în
tre noi au intervenit niș
te fapte care m-au deru
tat. Este vorba de 
prietenii mei și ai ei. 
Toți au încercat să mă 
împiedice să continui 
prietenia cu ea. De ce ? 
Abia atunci am aflat că 
mă încurcasem cu o fată 
care frecventa cercuri du-

veți spune) declarațiile. 
Știam că nu este adevărată 
o vorbă din toate cele 
scrise de ea, dar eram 
fericit cel puțin că era 
alături de mine. Asta era 
condiția salvării. Au ur
mat apoi alte scrisori, care 
cred că făceau pe oricine 
„nemuritor"*, dar am ră
mas stăpin pe situație. Nu 
înseamnă că am rămas 
rece, dar nici nu m-am 
pierdut cu firea.

într-o scrisoare îmi 
scrie că este grav bolna
vă, boală ce-i va afecta 
viitorul, viitorul pe care 
îl vedea împreună cu 
mine. Ajunsesem prea de
parte. Am aranjat trebu
rile și m-am deplasat in

pentru ea. Eram pentru 
ea un „filozof", căci ii 
umpleam capul cu sfa
turi și nu cu fum și al
cool. Eram in plus și tre
buia să plec. Dar n-am 
renunțat. Am plecat la 
liceu și am reluat cores
pondența. Dar era parcă 
altă fată. Judeca bine, 
avea ginduri frumoase 
pentru viitor și o clipă 
am crezut că realizasem 
ceva. Dar. totul a fost 
numai o iltțzie : imi scria 
mama ei. Mai precis, 
mama ei dicta, iar ea 
scria. Ce ajutor!!! In
tr-adevăr, ce-aș putea să-i 
cer ei, cînd părinții...

Dar, vedeți, au trecut 
de-atunci două săptămini.

BREBENEL NICOLAE, 
Sibiu : „Fiind un cititor 
pasionat al rubricii dv, 
abia aștept să vină sim- 
bătă să pot citi alte și 
alte scrisori ale tinerilor, 
în timpul cînd mi s-a in
timplat tragedia eram 
după vreo 2—3 luni de 
școală militară in Sibiu. 
Citeam rubrica de fieca
re dată și mă gindeam 
că nu o sâ fiu niciodată 
in locul acelora, dar ce 
mult m-am înșelat, pen
tru că intr-o bună zi mi-a 
venit un plic la fel ca și 
celelalte, dar care in in
teriorul lui ascundea o 
taină de neînchipuit. Era 
de la ea. pe care nu o 
credeam că poate să-mi 
facă o astfel de mărturie, 
întimplarea mea s-a pe
trecut in vara anului 
1978, cînd lucram in Brăi
la la I.U.G. Progresul și, 
ca orice tinăr, încercam 
și eu să-mi fructific cit 
mai bine timpul liber. In 
drumul meu spre fabrică 
treceam pe lingă niște 
blocuri care nu mă gin
deam că mai tirziu vor 
deveni un loc foarte a- 
tractiv. Trecind in fieca
re zi pe lingă același 
bloc se părea că ceva mă 
apropie mai mult de el, 
dar după citeva zile am 
descoperit cu satisfacție 
că in acest bloc locuia o 
fată ca multe altele.

Pină aici nimic rău,

dar lucrurile de-abia de 
acum încep să se compli
ce pentru că in fiecare 
dimineață privirile ei se 
intilneau cu ale mele, 
dindu-mi speranțe pentru 
viitor. Au venit și acele 
zile de neuitat pentru 
amîndoi, zile care se pă
rea că vor fi pină la tfir- 
șit așa. Dar, din păcate, 
acest sfirșit a fost mult 
prea aproape decit ml-l 
închipuiam eu. Am ple
cat la școală cu o mare 
încredere in ea care imi 
jurase iubire nesfirșitâ. 
Dar ea s-a schimbat ui
mitor de repede de cind 
am plecat, incit am fost 
nevoit in cele din urmă 
să dau dreptate acelui 
proverb care spune : „O- 
chii care nu se văd se 
uită*. Și, deci. prietena 
mea cu care am petrecut 
zile de neuitat imi scria 
din ce in ce mai rar, pină 
intr-o zi cind mi-a scris 
un plic prin care mă a- 
nunța că nu mai e posi
bilă dragostea noastră fi
indcă. avind nevoie de o 
d^ugoste mai aproape de 
ea. s-a căsătorit. I-am 
mai scris un plic prin 
care o rugam să-mi ex
plice ce s-a intimplat cu 
ea. dar nu mi-a mai răs
puns. incit m-am gindit 
că dv. ați putea să-mi 
dați un sfat la fel cum 
ați dat și altora care au 
~fost ca mine".

Foto- 
album

Tradiționalul Tirg 
din Țara Oașului. 
Aici se vind renu
mitele cergi, nume
roase bucate, Iu* 
crâri de artizanat 
ți... minunata turtâ 
dulce pe care tot 
așteptind-o, coconul 
a adormit pe țolul 
cu fin.

Foto : GABRIEL 
LEANCU, student

FILATELIC CLUB '79
Astăzi vă recomandăm tema 

„Mărci pe mărci44, cuprin- 
zind piese filatelice deosebit 
de atractive. Reproducem 
una dintre acestea, apărută 
tn Montserrat, o foarte mică 
insulă (98 km2) care a emis 
totuși peste 300 de mărci poș
tale. incepind din anul 1876. 
Cele două mărci pe care le 
prezentăm consemnează toc
mai centenarul apariției pri
mei mărci poștale in Mont
serrat. Celor ce vor dori să 
realizeze tema respectivă le 
reamintim că și Poșta Româ
nă a emis mărci care se în

cadrează în tematica propu
să, intre care și ampla emi
siune intitulată „Centenarul 
mărcii poștale românești" for
mată din 8 mărci și două 
colițe.

în situația dv. nu mai aveți nevoie de nici tm sfat. 
Trebuie să vă consolați cu ideea că nestatornicia e și 
ea in firea omenească și că proverbul pe care l-ai evo
cat cu citeva fraze înainte de final, e, din păcate, rupt 
din viață șr realitate. De asemenea, nu cred că e ca
zul să-i mai cereți respectivei ființe amănunte și ex
plicații. La ce v-ar folosi ?

TRADIȚIA 
OLĂRITULUI

Se fac intense pregătiri In 
vederea organizării celei de-a 
IX-a ediții a Tirgului ceramicii 
populare românești „Cocoșul de 
Hurez-. manifestare tradițională 
pe aceste meleaguri, ce se va 
desfășura sub efigia celei de-a 
H-a ediții a Festivalului național 
„CIntarea României-, la care vor 
participa creatori și cooperative 
meșteșugărești de ceramică din 
tc-atâ țara. Sintem informați de 
către Consiliul de educație politi
că și cultură socialistă din Horezu, 
care pregătește această amplă ma
nifestare că. la actuala ediție in 
scopul perpetuării tradiției popu
lare. a acestui nobil meșteșug al 
olăritului, tineri, pionieri, șoimi 
ai patriei din toată țara vor ex
pune și vor face demonstrații 
practice la roata olarului. (AL. L)

cu bune rezultate a mecanismu
lui economico-financiar se cer 
produse de... superioară 2) Mun
cește cu rivnă pe ogoare și-n 
uzine — Coloană de oameni 
spre... uzină (fig.). 3. Către final 
în creștere ! — Substanța tensio- 
activă 4) A încolți — An de^virf 
în modernizare oricum 5) Asi
gură fluxul continuu in produc
ție — Produse 674 ! 6) Persoană 
exploatată în antichitate (pl.) — 
Productivitate 13 ! 7) ...veniți în
coace ! — Un nou... muncitor 8) 
Risipa trebuie înlăturată — In 
inițiativă ! 9) Fixate — Pină la 
urmă... beneficiar ! 10) De la
început administrate ! — Dlnsa 
— Platformă în construcții.

Vertical : 1. Se cer reduse cela 
materiale, pentru creșterea efici
enței economice, a întregii acti
vități 2) Oraș în Elveția — Pa
sionat constructor 3) Materiale 
25 ! — Schimbul relațiilor inter
naționale (abr) — Institutul po
micol (abr) 4) Montată la ma
șină 5) Prototip (fem.) — Fir 6) 
Grijă Ia executarea unui produs 
7) Notă muzicală 8) Epoca trans
formărilor revoluționare — Be- 
rură ! 9) A înfăptui obiectivele 
fundamentale ale planului cinci
nal 10) Utilaje de mare randa
ment realizate prin...

Dicționar : ȘED. BNR, SRL 
(prof. Mihai Ionescu).

CINE 
CONTROLEAZĂ 
„CONTROLUL
TRAFICULUI1'

Se știe că pe Calea Plevnei nu 
circulă nici un mijloc de trans
port in comun. Totuși pe data de 
16 mai, in jurul orei 13 nu mai 
puțin de o oră autoturismul 
Dacia 2 B. 8087. ce purta însem
nele controlului de trafic I.T.B. 
staționa In fața I.I.T.P.I.C. pe 
această stradă bucureșteană rela
tiv liniștită, firește nu pentru a 
descurca ițele incilcite ale unui 
nod de circulație, ci pentru a 
transporta niște persoane parti
culare de sex slab. Se pune deci 
fireasca întrebare, cine și cum 
controlează pe cei ce sînt inves
tiți cu controlul traficului ? Ră- 
minem pe recepție pentru a afla 
răspunsul organelor competente.



Necesitatea elaborării unui program 
unitar și cuprinzător de acțiune 

în direcția dezarmării
Cuvintul reprezentantului român in cadrul lucrărilor 

Comisiei O.N.U. pentru dezarmare
NAȚIUNILE UNITE — La New York au început lucrările Co

misiei O.N.U. pentru dezarmare. în cadrul mandatului general 
încredințat de Adunarea Generală, de a examina și face reco
mandări in diferite probleme ale dezarmării, in vederea trans- 
spunerii în viață a hotărîrilor adoptate cu prilejul sesiunii ex
traordinare din mai — iunie 1978, comisia — la care participă 
toate statele membre ale O.N.U. — are ca sarcină prioritară să 
analizeze elementele unui program cuprinzător de dezarmare.

Primul ministru al Japoniei a primit 
pe reprezentantul P.C.R.

Convorbiri

economice

MOSCOVA

în cadrul dezbaterilor a luat 
cuvintul reprezentantul perma
nent al României la O.N.U., am
basadorul Teodor Marinescu. Ex- 
punînd concepția țării noastre 
în problemele dezarmării, in pri
mul rind ale dezarmării nuclea
re — ale cărei coordonate fun
damentale sînt elaborate de că
tre președintele Nicolae 
Ceaușescu —, reprezentantul ro
mân a subliniat necesitatea ne
gocierilor și adoptării unor mă
suri concrete, substanțiale, de 
natură să ducă la oprirea cursei 
înarmărilor și înfăptuirea dezar
mării, fără de care nu poate fi 
asigurată o politică reală de 
pace. El a arătat că escaladarea 
continuă a cursei înarmărilor, 
lipsa de progrese reale în direc
ția dezarmării reclamă o mai 
bună organizare a eforturilor și 
tratativelor de dezarmare, ela
borarea unui program unitar și 
cuprinzător de acțiune, care sâ 
reafirme voința politică a state
lor de a înainta pe calea dezar
mării, să precizeze obiectivele 
imediate și de perspectivă, căile 
și modalitățile cele mai potrivite 
de atingere a acestora, să asigure 
ca arzătoarea problemă a dezar
mării să fie pusă, alături de cea 
a lichidării subdezvoltării, in 
fruntea preocupărilor comuni
tății internaționale.

în elaborarea elementelor pro
gramului — a continuat repre
zentantul român — trebuie por
nit de la simplu la complex, 
fiind necesar să se aibă in ve
dere un ansamblu de măsuri cu

aplicabilitate imediată și cu ca
racter tranzitoriu, de natură să 
declanșeze și să dezvolte pro
cesul de diminuare a cursei 
înarmărilor, să favorizeze dezan
gajarea militară și încrederea 
între state. Propunerile prezen
tate de țara noastră pentru sta
bilirea elementelor programului 
global de dezarmare prevăd mă
suri de dezarmare și dezangajare 
cu aplicabilitate imediată, ca și 
măsuri urmărind realizarea de
zarmării nucleare și de interzi
cere a altor arme de distrugere 
în masă. în această optica, pro
gramul ar trebui sâ înceapă prin 
a stabili acele măsuri de na
tură să asigure stoparea cursei 
înarmărilor. încetarea alocării 
de noi mijloace financiare pen
tru sporirea potențialului mili
tar de către toate statele si in 
primul rind, de către cele pu
ternic înarmate.

A fost evidențiată, de ademe
nea, necesitatea ca măsurile pe 
linia dezarmării sâ fie concepute 
în legătură inseparabilă cu ac
țiunile la scară mondială îndrep
tate spre lichidarea subdezvol
tării. cu eforturile pentru edifi
carea unei noi ordini interna
ționale. în acest context, au 
fost subliniate importanța poli
tică deosebită și semnificația in
ternațională a propunerilor pre
ședintelui Republicii Socialiste 
România. tovarășul Nicolae 
Ceaușescu, in mesajul adresat 
celei de-a V-a Conferințe a Na
țiunilor Unite pentru Comerț 
Dezvoltare de la Manila.

TOKIO. — Primul ministru al 
Japoniei, Masayoshi Ohira, a 
primit pe tovarășul Iosif Banc, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv, secretar al C.C. al

BEIJING 18 (Agerpres). — în 
cadrul activităților prilejuite de 
prima sesiune a Comisiei guver
namentale româno-chineze de 
colaborare economică și tehni
că. tovarășul Paul Niculescu, 
membru al Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al P.C. Ro
mân. viceprim-ministru al gu
vernului. președintele pârlii ro

ia comisie, a avut, la 
Beijing, o intilnire cu tovarășul 
Cean Ien-cing, guvernator gene
ral ad-interim al Băncii Chinei. 
Cu acest prilej, au fost discu
tate probleme ale dezvoltării re
ia țiiior economice și finaciar- 
bancare

mâ

P.C.R., președintele Consiliului 
central de control muncitoresc al 
activității economice și 
care face o vizită în 
țară.

Din partea tovarășului 
Ceaușescu, președintele 
blicii Socialiste ” 
fost transmise «... 
tru un salut cordial, precum și 
urări de succes, de sănătate și 
fericire personală, iar poporului 
japonez de prosperitate și pace.

A fost înminat, de asemenea, 
un mesaj.

Mulțumind pentru urările 
transmise și pentru mesajul în
minat, premierul Masayoshi 
Ohira a rugat să se transmită 
președintelui Nicolae Ceaușescu 
cele mai calde urări de fericire 
și sănătate, precum și de succes 
in activitatea consacrată progre
sului și prosperității poporului 
român.

în timpul convorbirii ce a avut 
loc cu acest prilej, desfășurată 
într-o atmosferă cordială, s-a 
dat o apreciere pozitivă bunelor 
relații existente intre cele două 
țări și popoare și a fost expri
mată dorința reciprocă de dez
voltare pe mai departe a rapor
turilor româno-nipone pe multi
ple planuri, spre binele celor 
două popoare, al păcii și cola
borării internaționale.

sociale, 
această

Nicolae 
Repu- 

România, au 
primului minis-

Realizarea dezarmării creează
climatul favorabil pății și noii 
ordini economice internaționale

DEZBATERILE GENERALE ALE CELEI DE-A V-A
CONFERINȚE U.N.C.T.A.D. DE LA MANILA

MANILA 18 — Trimisul 
special al Agerpres, Iosif 
Socaciu, transmite: în ca
drul dezbaterilor generale 
ale celei de-a V-a Conferin
țe a Națiunilor Unite pentru 
Comerț și Dezvoltare, vineri 
vorbitorii s-au referit pe larg 
Ia necesitatea imperioasă de 
a se trece Ia măsuri efective 
în vederea accelerării edifi
cării unei noi Ordini econo
mice mondiale.

Arătind că „dezvoltarea și pa 
cea sint inseparabile-. Jeann 
Martin Cisse, ministru pentr 
problemele sociale ale Guineei, 
și-a exprimat regretul că agen
da U.N.C.T.A.D. V nu acordă *- 
tenția cuvenită problemei dezar
mării, pentru că ..realizarea 
dezarmării creează climatul 
vorabil păcii și noii ordini e 
nomice internaționale".

romano- 
tailandeze

BANGKOK — Tovarășul 
Cornel Burtică, viceprim-mi
nistru al guvernului, minis
trul comerțului exterior și 
cooperării economice interna
ționale, a avut vineri, in ca
pitala Tailandei, convorbiri 
de lucru cu Sunthorn Hong- 
ladarom. viceprim-ministru, 
Upadit Pachariyangkun. mi
nistrul afacerilor externe, 
Nam Phoonwathu, ministrul 
comerțului, și Prida Karna- 
sut, ministrul agriculturii. Au 
fost examinate măsuri me
nite să ducă la dezvoltarea 
in continuare a schimburilor 
comerciale, a cooperării eco
nomice, și în producție in
tre România și Tailanda.

în cursul aceleiași zile, au 
fost semnate documentele de 
constituire a Societății mixte 
româno-tailandeze pentru 
producția și comercializarea 
de aspirină in Tailanda, pre
cum și a societății mixte 
„Marrom" pentru comerciali
zarea de produse românești.dintre România

• •

Imagine din capitala spaniolă 
— Madrid — oraș cu peste 
3,5 milioane de locuitori, 
situat pe riul Manzanares

■

MOSCOVA 18 — Coresponden
tul Agerpres, M. Coruț, transmi
te : Sub auspiciile Asociației de 
prietenie sovieto-română (APSR) 
și Comitetului sovietic al vete
ranilor de război, la 18 mai, a 
avut loc la Moscova o adunare 
consacrată celei de-a 40-a ani
versări a marilor demonstrații 
antifasciste și antirăzboinice din 
România. Au participat V. P. 
JJsaciov, adjunct al ministrului 
învățămîntului superior și mediu 
de specialitate al R.S.F.S.R.. vi
cepreședinte al Conducerii Cen
trale a APSR. alți membri ai 
Conducerii Centrale a APSR, 
G. S. Sidorovici, membru al Pre
zidiului Comitetului sovietic al 
veteranilor de război, reprezen
tanți ai altor organizații obștești 
din capitala sovietică.

Despre semnificația evenimen
tului aniversat, precum și des
pre însemnătatea unui alt eve
niment memorabil din istoria 
mișcării revoluționare din Româ
nia — făurirea, în urmă cu 35 de 
ani, a Frontului Unic Muncito
resc — au vorbit V. S. Spiva- 
kovski, cercetător principal la

Institutul de informații în do
meniul științelor sociale al Aca
demiei de Științe a U.R.S.S., și 
Ion Mielcioiu. însărcinatul cu 
afaceri a.i. al României în Uniu
nea Sovietică. La adunare s-a re
liefat contribuția deosebită a to
varășului Nicolae Ceaușescu la 
organizarea și conducerea mari
lor demonstrații de acum patru 
decenii. Au fost evocate, totoda
tă, tradițiile îndelungate ale re
lațiilor de prietenie, solidaritate 
și colaborare dintre poporul ro
mân și popoarele U.R.S.S., ridi
cate pe o treaptă superioară in 
anii construcției socialiste și co
muniste.

Președintele 
Guineei Ecuatoriale 

a primit 
pe ambasadorul 

României
MALABO. — Președintele 

Republicii Guineea Ecuatoria
lă, Masie Nguema Biyogo 
Negue Ndong, a primit pe 
ambasadorul țării noastre la 
Malabo, Porfir Negrea. Din 
partea tovarășului 
Ceaușescu, secretar o____
al Partidului Comunist Ro
mân, președintele Republicii 
Socialiste România, ambasa
dorul român a transmis un 
mesaj de sănătate, viață lun
gă și fericire personală pen
tru președintele Guineei E- 
cuatoriale, de fericire, pro
gres și prosperitate pentru 
poporul prieten guineez.

Mulțumind, președintele 
Guineei Ecuatoriale a rugat 
să se transmită tovarășului 
Nicolae Ceaușescu urări de 
sănătate și fericire persona
lă, iar poporului român suc
cese depline pe calea con
strucției societății socialist» 
multilateral dezvoltate.

Cu acest prilej au fost a- 
bordate probleme privind 
cooperarea bilaterală în do
meniile, politic, diplomatic, 
economic și cultural.

Nicolae 
general

întrevedere
româno-sovietică
MOSCOVA — 18 Corespon

dentul Agerpres, M. Coruț, 
transmite : La 18 mai. tovarășul 
Ion Pățan, viceprim-ministru al 
guvernului, a avut, la Moscova, 
o întrevedere cu K. F. Katușev, 
vicepreședinte al Consiliului de 
Miniștri al U.R.S.S.. în cadrul 
căreia au fost examinate, într-o 
atmosferă de lucru, prieteneas
că. probleme de interes comun 
referitoare la dezvoltarea în 
continuare a relațiilor de cola
borare economică dintre țara 
noastră și Uniunea Sovietică.

ORIENTUL 
MIJLOCIU
BEIRUT 18 (Agerpres). — Un 

comunicat transmis de agenția 
palestiniană W.A.F.A. și reluat 
de Reuter informează că, in 
cursul nopții de joi spre vineri, 
forțe militare israeliene au ata
cat tabere palestiniene din su
dul Libanului.

„în anii 1970 — a spus in acest 
sens Imelda Marcos, șefa dele
gației țârii gazdă, prăpastia e- 
copomicâ dintre țările dezvolta
te și cele in curs de dezvoltare 
a crescut, ajungind la raportul 
de 40 la 1. Trista realitate este 
că în țările în curs de dezvol
tare milioane de oameni tră
iesc încă cu un venit mediu a- 
nual de 70 de dolari și că pen
tru două treimi din omenire, 
creșterea venitului în termeni 
reali a fost de mai puțin de 1 
dolar în ultimii 20 de ani“. Re
ferindu-se la problemele con
crete ale ordinii de zi a sesiu
nii, șefa delegației filipineze 
si-a manifestat preocuparea 
față de situația resurselor de e- 
nergie pe plan mondial, propu- 
nind crearea unui institut de 
cercetări în cadrul O.N.U., care 
să promoveze dezvoltarea și 
utilizarea unor noi surse de e- 
nergie.

Aii Gamal El Nazer, ministrul 
de stat egiptean pentru co
operarea economică, a abordat 
problema reformării sistemului 
monetar internațional, ca o 
măsură importantă pe calea în
făptuirii unei noi ordini econo
mice mondiale.

La rîndul său, Azzeddine, 
Guessous, ministrul comerțului 
și industriei al Marocului, a a- 
rătat că „realizarea unei noi or
dini economice internaționale 
înseamnă prețuri mai echitabile 
pentru produsele de bază ale 
țărilor în curs de dezvoltare, 
deschiderea piețelor țărilor dez
voltate în fața produselor lumii 
a treia și stabilirea unui meca
nism financiar

CIFRU: Start spre un
nou dialog intercomunitar

Viața politică din Cipru în
registrează, zilele acestea, 
după doi ani de întrerupere 
a contactelor intercomunita- 
re, un moment caracterizat 
de majoritatea observatorilor 
ca fiind capabil să deschidă 
perspectivele unei abordări 
in spirit nou a complexului 
dosar 
narea

ce iși așteaptă soluțio- 
de aproape cinci ani.

mai adecvat

pentru mediul 
Japoniei subli-

• AGENȚIA 
înconjurător a 
niază, în Cartea albă dată pu
blicității, vineri, la Tokio, nece
sitatea prevenirii poluării, pre
cum și a înlăturării factorilor 
poluanți în vederea creării 
nui mediu ambiant optim.

u-

comentariul

A mar- 
in- 

Nico-
cest moment este 
cat de intilnirea 
cepută ieri, la 
sia, și care reunește 
in jurul aceleiași mese

pe președintele Ciprului, Spy
ros Kyprianou, pe liderul comu
nității turce din insulă, Rauf 
Denktaș, și secretarul general al 
O.N.U., Kurt Waldheim. Este, 
așadar, prima intilnire interco- 
munitară la nivel inalt din ulti
mii doi ani. al cărei principal o- 
biectiv îl constituie expunerea 
pozițiilor celor două părți in
tr-o serie de chestiuni rămase 
în suspensie ca și indentificarea 
unor puncte de contact menite 
să deblocheze dialogul dintre 
comunitatea greacă și turcă din 
Cipru. Evident, situația creată 
in insulă după scindarea pro
dusă in 1974 nu este nici simplă 
și nici ușor de soluționat. In de
cursul ultimilor ani. au avut loc 
numeroase runde de convorbiri 
intre părțile interesate, convor
biri care, fie că s-au desfășurat 
la Zurich, Londra, Nicosia sau 
Viena. nu au fost în măsură să 
se soldeze cu rezultate concrete. 
In același timp, problema ciprio
tă a continuat să facă obiectul 
numeroase rezoluții ale Adună
rii Generale a O.N.U. sau ale 
Consiliului de Securitate. La 1

noiembrie 1974. de pildă, este vo
tată rezoluția nr. 3 212 care cere 
respectarea independenței, suve
ranității. integrității teritoriale 
și nealinierii Ciprului, retrage
rea trupelor străine din insulă 
și întoarcerea rcfugiaților la 
căminele lor. In februarie 1977, 
fostul președinte al Ciprului, ar
hiepiscopul Makarios, și liderul 
cipriot turc. Rauf Denktaș. ac
ceptă principial constituirii unui 
viitor stat federal, „unit, bico
rn n ni tar. independent și neali
niat". Negocierile ce au urmat 
după această dată, intre 31 mar
tie și 7 aprilie 1977. au relevat 
existența unor deosebiri de pă
reri privind o serie de probleme 
de ordin teritorial și politic.

Referindu-se la noua rundă de 
convorbiri desfășurată zilele a- 
cestea la Nicosia, agenția France 
Presse apreciază că problemele 
fundamentale rămin tot cele 
mai sus amintite : „găsirea unei 
formule constituționale care să 
satisfacă ambele părți. atunci 
cind ciprioții greci doresc un 
stat federal cu o putere centra
lizată mai mare, iar ciprioții 
turci se pronunță pentru un gen 
de confederație și competențe 
locale sporite" pe de o parte, 
și „redefinirea împărțirii teri
toriale a insulei*4 pe de altă par
te. Există desigur și alte pro
bleme. una dintre acestea refe
rindu-se la situația refugiaților 
și la posibilitatea întoarcerii a- 
cestora in regiunile lor de baș
tină.

Deși, așa cum s-a declarat re
cent la Nicosia, convorbirile ac
tuale nu au drept scop regle
mentarea problemei cipriote, ci 
stabilirea unui teren comun pen
tru reluarea negocierilor inter-

eomanitare. ele pot fi conside
rate n un pas pozitiv, impor
tant pe calea reconcilierii, a 
rreârii unui climat de încredere 
reciprocă, de bunăvoință, a gă
sirii unei «olutii politice, pașnice 
situației din insulă. Șanse există, 
eu atit mai mult eu rit. așa cum 
afirma Kurt Waldheim la sosi
rea p? aeroportul din Larnaca, 
rele două părți -*u asigurat câ 
vor acționa pentru mai bine", 
in scopul ca intilnirea Kyprianou 
— Denktaș „sâ constituie un 
succes-.

In decursul ultimilor ani. țara 
noastră a urmărit cu deosebită 
atenție evoluția situației din Ci
pru. s-a pronunțat statornic 
pentru depășirea impasului, pen
tru o rezolvare a problemei ci
priote pe calea negocierilor po
litice. prin respectarea inde
pendenței. suveranității și inte
grității teritoriale a acestei țări, 
prin asigurarea unui cadru pro
pice conviețuirii pașnice și co
operării dintre cele două comu
nități. in interesul progresului 
și dezvoltării economico-sociale 
a țării. In concepția Romăniei, 
rezolvarea justă, trainică a pro
blemei cipriote ar avea conse
cințe pozitive și asupra climatu
lui din regiune, ar duce la eli
minarea unei serioase surse de 
tensiune in zona Mediteranei 
și in Balcani.

Intilnirea la nivel inalt de Ia 
Nicosia este așteptată atit pe 
plan intern cit și internațional 
ca un moment chemat să con
tribuie. prin rezultate concrete 
pe potriva aspirațiilor legitime 
ale celor două comunități din 
insulă de a trăi in pace și cola
borare, intr-un stat unificat și 
independent, la crearea unui ca
dru propice unei asemenea evo
luții.

TEL AVIV 18 (Agerpres). — 
Un purtător de cuvint militar 
israelian a anunțat că trupele 
israeliene au atacat și lichidat 
o bază navală palestiniană din 
Liban.

CONLUCRĂRIIDEZVOLTAREA
ROMÂNO-NIGERIENE

LAGOS 18 (Agerpres). — La 
18 mai, generalul Olusegun O- 
basanjo. șeful guvernului mili
tar federal, comandant suprem 
al forțelor armate ale Republicii 
Federale Nigeria, a primit pe to
varășul Ion Dincă, viceprim- 
ministru al guvernului, pre
ședintele părții române în Co
misia mixtă guvernamentală de 
cooperare economică și tehnică 
româno-nigeriană.

Din partea tovarășului Nicolae 
Ceaușescu, președintele Republi
cii Socialiste România, a fost 
înminat șefului statului nigerian 
un mesaj și a fost transmis un 
salut cordial. împreună 
mai bune urări.

Mulțumind, generalul 
gun Obasanjo a rugat 
transmită președintelui 
Ceaușescu cele mai 
salutări și cele mai 
urări de sănătate și fericire per
sonală, iar poporului prieten
român urări de prosperitate și 
noi victorii.

Șeful statului nigerian a rele-

cu cele
Oluse- 
să se 
Nicolae 

călduroase 
sincere

vat însemnătatea istorică a vizi
telor și convorbirilor româno- 
nigeriene la cel mai înalt nivel 
de la Lagos — în 1977 și la 
București — în 1978. apreciind 
câ, pe baza înțelegerilor și ho
tărîrilor celor doi conducători, 
Comisia mixtă româno-nigeria
nă are un teren fertil de a acțio
na cu succes pe linia adîncirii 
și intensificării colaborării între 
cele două țări și popoare.

Șeful statului nigerian și vi- 
ceprim-ministrul guvernului ro
mân au procedat la o trecere în 
revistă a problemelor actuale și 
de perspectivă ale 
româno-nigeriene, ca 
concrete de adincire și diversi
ficare a cooperării 
rale între România’și Nigeria în 
avantajul reciproc al celor două 
țări și popoare prietene, in lu
mina înțelegerilor adoptate la 
nivelul cel mai înalt.

A fost prezent Octavian Că
rare, ambasadorul României în 
Nigeria.

conlucrării 
și a căilor
multilate-

La Moscova s-au încheiat, la 18 mai, convorbirile între Leonid 
Brejnev, secretar general al C.C. al P.C.U.S., președintele Pre
zidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., și Iosip Broz Tito pre
ședintele R.S.F. Iugoslavia, președintele U.C.I.

Au fost discutate probleme privind relațiile sovieto-iugoslav» 
și perspectivele lor de dezvoltare. De asemenea, au fost discu
tate probleme internaționale de interes comun.

L.I. Brejnev — informează agenția TASS 
de a face o vizită oficială de • ■ • -

în toastul rostit la dineul oferit 
de C.C. al P.C.U.S. și Prezidiul 
Sovietului Suprem al U.R.S.S. in 
onoarea lui Iosip Broz Tito, pre
ședintele R.S.F. Iugoslavia, pre
ședintele U.C.I., care se află in 
prezent într-o vizită la Mosco
va, Leonid Ilici Brejnev, secre
tar general al C.C. al P.C.U.S., 
președintele Prezidiului Sovie
tului Suprem, a subliniat că re
lațiile dintre popoarele sovietice 
și iugoslave sînt marcate de o 
profundă simpatie, de tendința 
permanentă spre o colaborare 
largă, multilaterală. „Pozițiile 
diferite față de unele probleme 
Internaționale nu umbresc a- 
ceastă situație fundamentală". 
Prietenia sovieto-iugoslavă, a 
continuat vorbitorul, poate și 
trebuie să fie un factor influent 
pentru pacea și progresul din 
Europa și dincolo de granițele 
ei. „Noi dorim relații libere de 
orice fel de confuzii, relații sin
cere și bazate pe absoluta egali
tate în drepturi" — a relevat, 
adăugind că „principiile reflec
tate in cunoscutele documente 
sovieto-iugoslave reprezintă o 
bază trainică pentru aceste re
lații".

Referindu-se apoi la situația 
internațională actuală, secreta
rul general al C.C. al P.C.U.S. a 
arătat că comuniștii sovietici 
consideră că trebuie să se ac
ționeze încă mult pentru o pace 
trainică, pentru o mai bună și 
mai largă colaborare internațio
nală. Uniunea Sovietică — a 
adăugat L.I. Brejnev — apre
ciază sprijinul acordat acestei 
cauze de vitală necesitate de că
tre Iugoslavia socialistă și de 
multe alte țări.

în încheiere și-a exprimat 
speranța că actuala intilnire cu 
tovarășul Tito va aduce noi re
zultate, aceasta corespunzind as
pirațiilor popoarelor prietene ale 
celor două țări.

La rîndul său, Iosip Broz Tito 
a declarat că este convins că 
relațiile iugoslavo-sovietice sta
bile și colaborarea multilaterală 
constituie orientarea trainică și 
interesul celor două țări Si par
tide. Aceste relații de colaborare 
se dezvoltă de decenii pe o bază 
principială verificată și confir
mată in numeroase documente 
comune. „Această bază este 
trainică și de neînlocuit. Datorită 
acestui fapt am obținut rezul
tate foarțe importante în cola
borarea noastră în numeroase 
domenii". „Există toate motivele 
— a continuat el — ca pe aceste 
baze principiale și prin efor
turi reciproce să se consolideze 
pe mai departe înțelegerea și

PE SCURT» PE SCURT» PE SCURT» PE SCURT» PE SCURT

A. PERVA

. . a acceptat invitația
prietenie in R.S.F. Iugoslavia.

respectul reciproc, iar prin a- 
ceasta, încrederea și prietenia 
dintre popoarele noastre". După 
ce a relevat că atingerea acestui 
țel cere ca deosebirile de păreri T 
ce decurg din căile diferite deA 
construire a socialismului și 
poziția internațională a cei'* 
două țări, să fie tratate cu o 
atitudine plină de respect, vor
bitorul a menționat : „Am sub
liniat în multe împrejurări 
aceste deosebiri, care sint

Că
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realitate istorică, nu trebuie să 
constituie un motiv pentru ma
nifestarea neînțelegerii și a ne
încrederii, cu atît mai puțin un 
obstacol in adîncirea relațiilor 
noastre de prietenie și a colabo
rării multilaterale". Evidențiind 
apoi atenția deosebită pe care 
o acordă schimburilor de păreri 
regulate, constructive și pe baza 
egalității în drepturi la diferite 
niveluri și în diverse domenii, 
președintele U.C.I. a accentuat 
că aceasta asigură o mai bună 
Și mai realistă cunoaștere reci
procă, înțelegerea și respectarea 
pozițiilor și a politicii țărilor și 
partidelor respective.

Ioșip Broz Tito s-a referit In 
continuare la unele aspecte ale 
situației internaționale. în în
cheiere el și-a exprimat con
vingerea că actualele convorbiri 
iugoslavo-sovietice vor da noi 
impulsuri relațiilor de prietenie 
și colaborării multilaterale fruc-

«1
tuoase
U.R.S.S., 
P.C.U.S.

dintre Iugoslavia 
dintre U.C.I.

Opțiuni ale 
politicii externe

vest-germane
BONN. — Cancelarul Helmut 

Schmidt a prezentat in Bundes
tag, declarația Guvernului Repu
blicii Federale Germania cu pri-j 
vire la evoluția politică, ' aȘj

O fosilă de 180 milioane ani
Tn sudul Indiei a fost descoperită o pa

săre fosilă care, potrivit speciliștilor, a 
trăit în urmă cu 180 milioane de ani. Con
siderată a fi fosila datînd de cel mai mare 
număr de ani din lume, această descope
rire ar putea indica faptul că evoluția pă
sării a început in urmă cu 200 milioane de 
ani. Pînă în prezent, cea mai veche fo
silă de pasăre cunoscută era Arheopterix, 
datînd din jurasicul superior, descoperită 
în secolul trecut.

în apropiere de Valparaiso a încetat din 
viață cel mai bătrîn locuitor din Chile, 
Natalio Garda Valderrama, care împli
nise 127 de ani. La fel ca majoritatea lon
gevivilor, Valderrama n-a fumat și n-a 
consumat alcool. Soția lui în vîrstă de 107 
ani este în viață.

Testul din vară

Cel mai bătrîn din Chile

ele fac parte din soiuri evoluate, ceea ce 
atestă nivelul inalt al agriculturii care se 
practica in perioada respectivă in Crimeea.

Efectele poluării

Primele încercări ale unui automobil 
funcționind cu hidrogen vor fi efectuate 
in această vară, la volanul mașinii a- 
flindu-se inventatorul său, multimilionarul 
Sam Leslie Leach. Inventatorul afirmă că 
a pus la punct un procedeu care permite

COMUNICAT AL FRONTULUI 
SANDINIST DE ELIBERARE 

NAȚIONALĂ DIN NICARAGUA.
Un comunicat al Frontului 

Sandinist de Eliberare Națională 
din Nicaragua apreciază că in 
prezent trebuie angajată o vastă 
mișcare democratică internă îm
potriva regimului dictatorial al 
lui Somoza, mișcare care tre
buie să angajeze in rindurile 
sale toți locuitorii țării.

Comunicatul respinge, pe de 
altă parte, ideea unui compro
mis cu armata fidelă regimului 
de la Managua, subliniind că 
Nicaragua se îndreaptă „spre un 
război total și definitiv" împo
triva dictaturii instituite de 
Anastasio Somoza.

rat amiralul Armando Latn- 
bruschini, comandant-șef al flo
tei argentiniene și membru al 
juntei militare de guvernămînt.

„UNIVERSITATEA PĂCII"

Griu de 4 mii de ani
Un grup de arheologi au descoperit In 

tona săpăturilor care se fac pe șantierul 
canalului din Crimeea un sac cu spice de 
griu care erau depozitate intr-un vechi 
cavou. In ciuda faptului că vechimea spi
celor este apreciată la patru mii de ani,

separarea fotochimică a hidrogenului 
cu ajutorul unui generator de raze ultra
violete — de oxigenul conținut în va
porii de apă. El a precizat că și-a încer
cat cu succes procedeul, asigurind funcțio
narea a 11 pile experimentale de acest 
tip. In prezent, este elaborat un model 
mai complex, care ar putea să asigure 
mașinii o putere de 245 cp. Procedeul a- 
mintit ar putea să constituie — in cazul 
în care se va dovedi utilizabil — o sursă 
de importante economii, în actualul con
text de penurie energetică.

Membrii echipajului unui cuter suedez 
(in fotografia de mai sus) au pescuit cor
pul rănit al unei joci gri eșuate in largul 
coastelor Mării Baltice, puternic poluate 
de petrolul deversat in urma accidentelor 
petrolierelor. După ce au pescuit-o, mari
narii au observat că murise ! Institutul 
francez al petrolului, care a examinat 400 
de cazuri de eșuare a tancurilor petro
liere înregistrate, incepind cu anul 1955, 
apreciază că peste 500.000 tone de petrol 
sint deversate anual in oceane și mări ca 
urmare a eșuării tancurilor petroliere. 
Iar, dacă se ține seama și de accidentele 
înregistrate la platformele de forare in 
mare, anual, mările și oceanele sint po
luate cu peste 10 milioane tone petrol.

CONVORBIRI 
MEXICANO-CUBANEZE

Șeful statului mexican, Jose 
Lopez Portillo, a avut o primă 
întrevedere cu oreședintele Con
siliului de Stat al Republicii 
Cuba, Fidel Castro Ruz, aflat. în 
vizită oficială în Mexic — in
formează agenția Prensa Latina. 
Problema petrolieră a dominat 
prima rundă a dialogului la 
nivel înalt mexicano-cubanez. Pe 
plan bilateral, părțile au eva
luat posibilitățile de promovare 
a cooperării economice și co
merciale și a colaborării tehni- 
co-științifice.
• în conformitate cu termenii 

Pactului de la Montevideo, sem
nat împreună cu Chile la 8 ia
nuarie a.c., în vederea regle
mentării diferendului de fron
tieră dintre cele două țări asu
pra zonei Canalului Beagle, Ar
gentina și-a retras trupele din 
regiunea respectivă — a decla-

Consiliul Executiv al Orga
nizației Națiunilor Unite pen
tru Educație, Știință și Cul
tură U.N.E.S.C.O. a aprobat 
crearea unei „Universități a 
păcii** la San Jose — capi
tala Republicii Costa Rie 
in vederea promovării „relî 
țiilor pașnice intre state, 
dezarmării, a respectării 
drepturilor omului și a cali
tății vieții".

Agenția France Presse 
menționează că proiectul pri
vind crearea acestei universi
tăți, care va asigura un „în- 
vățămint pedagogic privind 
pacea", a fost prezentat Or
ganizației Națiunilor Unite de 
președintele costarican, 
drigo Carazo.

Luind cuvintul în cadrul 
dezbaterilor reprezentantul țării 
noastre, Aurel Preda, a subliniat 
dreptul suveran al statelor de 
a-și elabora propria legislație in 
domeniul protecției apelor, și a 
mediului înconjurător, ținind 
seama de prioritățile specifice 
economiilor lor naționale.

INTERVIU AL MINISTRULUI 
DE EXTERNE IRANIAN 

Ministrul iranian al afacerilor 
externe, Ibrahim Yazdi, a afir
mat, într-un interviu acordat a- 
genției France Presse, că politi
ca externă a Iranului este înte
meiată pe nealiniere și pe o 
neutralitate pozitivă. El a spus 
că Iranul dorește să aibă relații 
prietenești cu toate țările care-i 
respectă independența.
• LA PALATUL NAȚIUNI

LOR DIN GENEVA se desfă
șoară lucrările unei reuniuni or
ganizate sub auspiciile Comisiei 
Economice a O.N.U. pentru Eu
ropa privind aspectele cantita
tive și calitative ale apei.

ducii reaeraie Germania cu pri-/ 
vire la evoluția politică, ■' qȘ* 
nomică și socială din R.F.G.
la înființarea sa, în urmă cuWF) 
de ani.

în capitolul de politică exter
nă, el s-a referit, între altele, la 
probleme legate de destinderea 
în Europa, subliniind că R.F.G. 
tinde consecvent și cu hotărire 
spre dezvoltarea relațiilor de 
bună vecinătate cu statele socia
liste din Europa. Tratatele sem
nate cu aceste state, a spus el, 
au servit drept bază pentru sta
bilirea de relații care în prezent 
continuă să se dezvolte. în a- 
cesț cadru, el a apreciat îndeo
sebi tratatul privind bazele re
lațiilor dintre R.D.G. și R.F.G., 
pe care le-a apreciat ca fiind po
zitive, precum și acordul cvadri- 
partit privind Berlinul occiden
tal. Aceste documente, a mențio
nat cancelarul, au creat premise
le politice pentru desfășurarea 
Conferinței pentru cooperare și 
securitate în Europa. Guvernul 
vest-german, a subliniat, de 
asemenea, vorbitorul, dorește să 
continue contactele dintre ger
mani și extinderea colaborării 
dintre cele două state germane 
în diferite domenii. El s-a pro
nunțat pentru continuarea efor
turilor in direcția limitării și 
reducerii potențialelor militare, 
apreciind că aceste eforturi con
stituie o parte componentă esen
țială a politicii de destindere și 
a contactelor Est-Vest. în con
text, cancelarul R.F.G. a salutat 
apropiata semnare a acordului 
SALT 2 și s-a pronunțat pentru 
stabilirea în Europa a unui echi
libru de forțe militare la un ni
vel mai scăzut. Totodată, a re
afirmat atașamentul guvernului 
său la politica N.A.T.O. și C.E.E.

Prețul aurului a atins din 
nou joi, la Londra, un nivel 
record — 258,75 dolari 
cia —, generind temeri 
pină la sfîrșitul anului 
curs ar putea fi depășită ba
riera de 300 dolari uncia, fapt 
considerat pină nu de mult 
drept imposibil. De mențio
nat că noua spirală a prețu
lui metalului galben survine 
la scurt timp după reducere- 
rea relativă a acestuia. în 
noiembrie anul trecut, pre
țul aurului coborise pină la 
193,25 dolari uncia. (în foto
grafie: vedere de la Bursa 
din Londra).

un- 
că 
în
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NOUĂ MAJORARE 
A PREȚULUI LA PETROL

LONDRA — După ultimele 
majorări ale costurilor petroliere 
— Libia, cu 30 de cenți barilul, 
și Abu Dhabi — cu 80 de cenți 
barilul, ambele superioare celor 
anunțate anterior de Iran și Ve
nezuela — prețurile au crescut 
brusc pe piața mondială a ți
țeiului — notează agenția France 
Presse. Se precizează astfel că 
prețurile respective s-au situat 
joi în jurul nivelului de 30 de 
dolari barilul, cu 3 dolari mai 
mult față de ziua precedentă 
cu 10 dolari peste media exli- 
tentă la începutul lunii.
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